
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 997 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 50ό Γυµνάσιο Αθήνας, το Γυµνάσιο Μακρισίων
Ηλείας, το 36ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας, το Δηµοτικό Σχο-
λείο Κρεστένων Ηλείας, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαµά
Καρδίτσας, σελ. 1033, 1038, 1045, 1049, 1060 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 997, 1030, 1033, 1038,
1041, 1042, 1043, 1044, 1045, 1047, 1048, 1049, 1050, 1051,
1052, 1053, 1054, 1055, 1056, 1057, 1058, 1060, 1061 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 69 έως 156, σελ.

997 - 1022 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1023 - 1029 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 17 Οκτωβρίου 2022, σελ. 1045 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) 'Ωρα Πρωθυπουργού :
Συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης του Αρχηγού της Αξιω-

µατικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Η κυβέρνηση τρο-
φοδοτεί την αισχροκέρδεια αντί να προστατεύσει τους πολί-
τες», σελ. 1030 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Χρονι-
σµός, διατήρηση της αµυντικής ικανότητας, συσκότιση σχε-
τικά µε τη συµφωνία ανταλλαγής οχηµάτων µάχης µε τη
Γερµανία», σελ. 1045 

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Κραυγή αγωνίας των Ελλήνων φοιτητών στη Ρωσία,
που ζητούν λόγω του πολέµου τη συνέχιση των σπουδών
τους σε ΑΕΙ της χώρας µας», σελ. 1048 

δ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: « Έντονα τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν

οι καλλιτέχνες εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης», σελ. 1051 

ii. µε θέµα: «Παραµένουν τα σοβαρά προβλήµατα στην
στελέχωση, τις κτηριακές υποδοµές και την µεταφορά των
µαθητών στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση», σελ. 1053 

iii.  µε θέµα: « Άµεση κάλυψη των αναγκών σε σχολικούς
νοσηλευτές στο σχολείο του Δήµου Ηρακλείου », σελ. 1056 

ε)  Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την συνεχή
υποβάθµιση των δηµόσιων δοµών ψυχικής υγείας παιδιών και
εφήβων στην Κρήτη», σελ. 1059 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών,

Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Υγείας, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κατέθεσαν την 14-10-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του
Μνηµονίου Κατανόησης αναφορικά µε τη συνεργασία στον
τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης και της επιστηµονικής
έρευνας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-

τίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιρά-
των», σελ. 1045 

ii. Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν την 14-10-2022 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Γαλλικής Δηµοκρατίας για την εξάλειψη της
διπλής φορολογίας αναφορικά µε φόρους εισοδήµατος και
την πρόληψη της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής»,
σελ. 1059 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 997 – 1044

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1045 - 1061
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1058, 1060, 1061

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 997, 1030, 1033, 1038, 
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Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1051, 1052
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1053, 1054, 1055, 1056
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 1048, 1049, 1050, 1055
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 1051, 1052, 1053, 1054, 

1055, 1056, 1057, 1058
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ.  , σελ. 1033, 1039, 1042, 1043, 

1044
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν.  , 

σελ. 1046, 1047
ΡΑΠΤΗ Ζ.  , σελ. 1059, 1061
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1056, 1057, 1058, 1059, 

1060
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε.  , σελ. 1049, 1050
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 1030, 1032, 1033, 1035, 

1038, 1039, 1040, 1041, 
1042, 1044

ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 1045, 1047

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 1033
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1033, 1040
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 1032
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1042, 1043
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1041

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’

Παρασκευή 14 Οκτωβρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 14 Οκτωβρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 11.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-10-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Η’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 13
Οκτωβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-

δίου νόµου: «Ίδρυση, ανάπτυξη, διαχείριση και λειτουργία των
Επιχειρηµατικών Πάρκων - Ενιαίο πλαίσιο ρύθµισης για τους φο-
ρείς Οργανωµένων Υποδοχέων Μεταποιητικών και Επιχειρηµα-
τικών Δραστηριοτήτων και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της
ανάπτυξης».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’

Παρασκευή 14 Οκτωβρίου 2022



998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 999



1000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1001



1002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1003



1004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1005



1006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1007



1008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1009



1010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1011



1012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1013



1014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1015



1016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1017



1018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1019



1020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1021



1022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1023

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



1024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1025



1026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1027



1028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 14 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2022 1029



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Εγκαινιάζουµε σήµερα την «Ώρα του Πρωθυπουργού» για τη
Δ’ Σύνοδο -που είναι και τελευταία βάσει του Συντάγµατος- της
ΙΗ’ Κοινοβουλευτικής Περιόδου, µε τη συζήτηση της µε αριθµό
51/1/10-10-2022 επίκαιρης ερώτησης του Αρχηγού της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα
προς τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Η κυβέρνηση τροφοδοτεί την
αισχροκέρδεια αντί να προστατεύσει τους πολίτες».

Οι χρόνοι οµιλίας, σύµφωνα µε το άρθρο 132 του Κανονισµού,
είναι για τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς δέκα λεπτά, προκειµένου να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του και πέντε για τη δευτερο-
λογία του, ενώ για τον Πρωθυπουργό είκοσι λεπτά για την πρω-
τολογία του και δέκα λεπτά για τη δευτερολογία του. 

Για κάποιον λόγο αργήσαµε ένα τέταρτο να ξεκινήσουµε. Είναι
κατανοητός ο λόγος, απλώς επειδή υπάρχει ανάγκη -αρχικά στις
12.30’, τώρα µε την καθυστέρηση του ενός τετάρτου, αυτό
κάπως παρατείνεται- να µην εξελιχθεί σε ατέλειωτη η διαδικασία,
παρακαλώ για την κατά το δυνατόν τήρηση του χρόνου, συν την
κατανόηση που συνήθως δείχνουµε. 

Τον λόγο συνεπώς έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Αλέξης Τσίπρας, για να αναπτύξει την ερώτησή του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, πριν ξεκινήσω την παρέµβασή µου, να εκ-

φράσω την βαθύτατη οδύνη, τη δική µου και όλων των Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ, για τον άδικο χαµό ενός στενού µου συνεργάτη,
αλλά και ενός σπουδαίου ανθρώπου, του Ολυµπιονίκη µας Αλέ-
ξανδρου Νικολαΐδη που έφυγε πολύ πρόωρα. 

(Χειροκροτήµατα)
Έφυγε πολύ πρόωρα, αλλά στο σύντοµο πέρασµά του από τη

ζωή κατάφερε πολλά. Θέλω να εκφράσω βαθύτατα τα ειλικρινή
µου συλλυπητήρια στους δικούς του ανθρώπους, στην οικογέ-
νειά του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εκ µέρους όλων µας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα επέλεξα
να φέρω στη Βουλή προς συζήτηση, πιστεύω το πιο επίκαιρο, το
πιο φλέγον θέµα για τη συντριπτική πλειοψηφία των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων στη χώρα εδώ και πολλούς µήνες, το θέµα
της ακρίβειας που έχει πάρει πια ανεξέλεγκτες διαστάσεις, για
να αποδείξω µε στοιχεία και όχι µε λόγια ότι δεν µπορείτε πια µε
την προπαγάνδα να κρύψετε τις δικές σας ευθύνες, δηλαδή το
γεγονός ότι ένα µεγάλο µέρος της ακρίβειας που ζούµε στη
χώρα µας δεν οφείλεται στη διεθνή συγκυρία και στον πόλεµο
στην Ουκρανία, αλλά στις δικές σας κυβερνητικές επιλογές. 

Ένα µεγάλο µέρος είναι αυτό που εµείς συνηθίζουµε, όσο κι
αν σας στενοχωρεί, να ονοµάζουµε «ακρίβεια Μητσοτάκη». Η
ακρίβεια αυτή, κύριε Μητσοτάκη, έχει το όνοµα σας όχι µόνο
επειδή όλοι οι πληθωριστικοί δείκτες είναι οι χειρότεροι ή από
τους χειρότερους στην Ευρώπη, πράγµα παράλογο για µια χώρα
µε τόσο χαµηλή αγοραστική δύναµη για τους πολίτες της, µια
µικρή χώρα.

Η ακρίβεια έχει το όνοµά σας και για έναν ακόµα λόγο, γιατί
είστε ο πιο ακατάλληλος για να την καταλάβετε, να συναισθαν-
θείτε τι σηµαίνουν οι επιπτώσεις της, να κατανοήσετε και να νιώ-
σετε τι µπορεί να σηµαίνει, για παράδειγµα, µια οικογένεια που
ζει µε µηνιαίο εισόδηµα 700 ευρώ, τον κατώτατο µισθό, να χρει-
άζεται δύο κατώτατους µισθούς µηνιαίως για να αντεπεξέλθει
στις αυξήσεις των λογαριασµών του ρεύµατος, τι µπορεί να ση-
µαίνει για µια οικογένεια µε δύο εργαζόµενους να µην µπορεί να
βγάλει, όχι την τρίτη εβδοµάδα του µήνα, όπως λέγαµε πριν από
κάποιον καιρό, ούτε τις πρώτες δεκαπέντε µέρες του µήνα µε το
εισόδηµά της, τι µπορεί να σηµαίνει για µια µάνα να σκέφτεται

να κόψει το φροντιστήριο του παιδιού που δίνει πανελλαδικές
εξετάσεις, για να µπορεί να πάρει τρόφιµα από το σουπερµάρ-
κετ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ή τι µπορεί να σηµαίνει για έναν πατέρα που σκέφτεται ότι

φέτος µε το φυσικό αέριο στα ύψη δεν θα µπορεί να θερµάνει
το σπίτι του ή για έναν αγρότη ή κτηνοτρόφο που ένα γέµισµα
του ρεζερβουάρ του αγροτικού του, ισοδυναµεί µε όσα θα βγά-
λει αν πουλήσει πάνω από εκατόν σαράντα κιλά γάλα. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα και πολλοί από εσάς -ο
Πρωθυπουργός όχι, γιατί έχει άλλες παραστάσεις από την ζωή
του- πολλοί από εσάς που ζείτε µέσα στην κοινωνία, το καταλα-
βαίνετε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πολλοί το καταλαβαίνετε, όταν έρχεστε σε επαφή µε αυτούς

τους ανθρώπους και έρχεστε σε επαφή, γι’ αυτό και έχετε αυτή
την αγωνία. Τη βλέπω και στα πρόσωπά σας, την εκφράστε και
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα ότι πάνω από εβδοµήντα από εσάς
δεν θα εκλεγείτε ξανά, έτσι είπε ο κ. Λοβέρδος. Πολλοί, λοιπόν,
την κατανοούν αυτή την πραγµατικότητα. 

Ο κ. Μητσοτάκης, όµως, δεν την κατανοεί, γι’ αυτό πιστεύω
ότι διαπράττει ένα διπλό σφάλµα όταν παρουσιάζει µια σχεδόν
ειδυλλιακή εικόνα για τη χώρα, όπως την παρουσίασε στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης που δεν έχει καµµία σχέση µε την καθη-
µερινότητα που βιώνει µεγάλο, όλο και µεγαλύτερο, µέρος της
κοινωνίας. Παρουσίασε µια ειδυλλιακή κατάσταση δήθεν επιτυ-
χίας στη διαχείριση της ενεργειακής και πληθωριστικής κρίσης,
την ίδια ειδυλλιακή εικόνα που µας παρουσιάζατε και για τη δια-
χείριση της πανδηµίας, όταν ερχόσασταν εδώ στη Βουλή και πα-
ρουσιάζατε χάρτες. Πού είναι τώρα αυτοί οι χάρτες; Με ψέµατα
και µε προπαγάνδα, που οι επίσηµοι αριθµοί αλλά και οι επιστή-
µονες, οι επιστηµονικές έρευνες, ήρθαν να διαψεύσουν µε πά-
ταγο. Διότι είµαστε, δυστυχώς, η χώρα µε έναν από τους
µεγαλύτερους αριθµούς θανάτων ανά εκατοµµύριο πληθυσµού
σε παγκόσµιο επίπεδο, χειρότεροι από τη Βραζιλία του Μπολσο-
νάρου. 

Κρατήστε τον χάρτη ή µάλλον για να µη σας κουράζω θα σας
τα δώσω όλα µαζί, γιατί έχω να καταθέσω πολλούς χάρτες σή-
µερα. 

Όµως, εσείς καµαρώνατε επί µήνες ότι τα πάµε περίφηµα κι
από αυτό εδώ το Βήµα µάς λέγατε ότι δεν έχει καµµία διαφορά
για κάποιον που νοσηλεύεται διασωληνωµένος έξω από τις µο-
νάδες εντατικής θεραπείας σε σχέση µε αυτόν που διασωληνώ-
νεται εντός, για να έρθουν οι έρευνες και να αποδείξουν ότι
σχεδόν όλοι χάθηκαν, 97%. Όµως, σχετικά και µε αυτούς που
διασωληνώθηκαν εντός ΜΕΘ είχαµε κατά 50% µεγαλύτερη θνη-
σιµότητα από ό,τι ο µέσος ευρωπαϊκός όρος. Αυτά, όµως, λέγατε
εδώ για την πανδηµία. Τα ίδια µας λέτε τώρα και για την ενερ-
γειακή και πληθωριστική κρίση, ότι τα πάµε περίφηµα. 

Κύριε Μητσοτάκη, θα σας στεναχωρήσω, αλλά η Ελλάδα που
αφήνετε πίσω σας δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή που προπα-
γανδίζετε. Κι εσείς δεν έχετε καµµία σχέση µε αυτό που καµώ-
νεστε ότι είστε, ο εγγυητής δήθεν της σταθερότητας. Διότι το
µόνο που σταθερά συµβαίνει στη χώρα τα χρόνια που κυβερ-
νάτε, είναι η ζωή των πολιτών να επιδεινώνεται, το κόστος δια-
βίωσης να αυξάνεται, τα κέρδη, βεβαίως, µιας ελίτ κρατικο-
δίαιτης να εκτοξεύονται, το κράτος να αποψιλώνεται από την
υποχρέωσή του να προστατεύει και να διασφαλίζει το δηµόσιο
συµφέρον και την κοινωνική συνοχή. 

Και όλα αυτά, που σταθερά συµβαίνουν, δεν έχουν καµµία
σχέση µε τη σταθερότητα, µε την έννοια της σταθερότητας. Γιατί
σήµερα στη χώρα οι ανισότητες βαθαίνουν και ο κίνδυνος φτώ-
χειας αυξάνεται ραγδαία. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
τρία εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες συµπολίτες µας, σχεδόν το
30% του ελληνικού πληθυσµού ζει στο φάσµα της φτώχειας, ενώ
σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT, η Ελλάδα είναι ανά-
µεσα στις τέσσερις µόνο χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου
το ποσοστό του πληθυσµού που βρίσκεται σε κίνδυνο φτώχειας
αυξήθηκε ανάµεσα στο 2019 και το 2021 που κυβερνάτε, ενώ
είχε µειωθεί σηµαντικά από το 2016 ως το 2019.

Θέλετε να διαψεύσετε ακόµα και τους πίνακες της ΕΛΣΤΑΤ και
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της EUROSTAT; Ικανούς σας έχω να τους διαψεύσετε. Τζάµπα
είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρω, όµως, πάλι θα µας πει ο κ. Μητσοτάκης το γνωστό: «Δεν

φταίω εγώ, φταίει ο πόλεµος». Παλιότερα για τους θανάτους, για
την πανδηµία: «Δεν φταίω εγώ, φταίνε αυτοί που διασπείρουν
τον ιό». Πιο πριν για τις καταστροφικές πυρκαγιές: «Δεν φταίµε
εµείς, φταίει ο καιρός». Για τις υποκλοπές δεν φταίει ο κ. Μητσο-
τάκης, φταίει ο ανιψιός του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για όλα κάποιος άλλος φταίει σε αυτόν τον τόπο που κυβερνά.

Μόνο ο ίδιος δεν φταίει. Πάντοτε µία δικαιολογία.
Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν αρνείται

ότι βρεθήκαµε ενώπιον µιας πολύ µεγάλης πρόκλησης για την
ευρωπαϊκή και την παγκόσµια οικονοµία. Όµως, η συντριπτική
πλειοψηφία των ευρωπαϊκών κρατών έδρασε έγκαιρα και απο-
φασιστικά, για να περιορίσει όσο το δυνατόν τις συνέπειες. Οι
ηγεσίες, προοδευτικές αλλά και συντηρητικές, έψαξαν για λύσεις
στα δύσκολα, αψηφώντας ακόµα και ιδεολογίες -ας το πω έτσι.

Εσείς πάλι, κύριε Μητσοτάκη, δεν φυγοµαχήσατε απλά αλλά
βρήκατε ευκαιρία για να βαθύνετε ακόµα περισσότερο τη στρα-
τηγική σας επιλογή να εφαρµόσετε µια ακραία νεοφιλελεύθερη
πολιτική, που ιδιωτικοποίησε τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρι-
σµού, την ώρα που σε όλη την Ευρώπη κρατικοποιούν ενεργει-
ακές υποδοµές και να αφήσετε την αισχροκέρδεια ανεξέλεγκτη,
για να µη στεναχωρήσετε τους χορηγούς σας, θα πω εγώ.

Δεν φταίει, λοιπόν, η διεθνής συγκυρία γι’ αυτές τις αρνητικές
µας πρωτιές. Φταίει ότι είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρώπη
που έχει Πρωθυπουργό «δύο σε ένα», που συµπεριφέρεται σαν
Λουδοβίκος και κυβερνάει σαν Θάτσερ, γιατί είναι θατσερική
αυτή η πολιτική που εφαρµόζετε σε συνθήκες κρίσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μοναδικός συνδυασµός αυταρχισµού και νεοφιλελευθερι-

σµού. Πώς αλλιώς µπορεί να εξηγηθεί ότι ο ενεργειακός πληθω-
ρισµός από Μάη του 2021 σε Μάη του 2022 στην Ελλάδα
διαµορφώθηκε στο 62%, είκοσι τρεις µονάδες περισσότερο από
ό,τι ο µέσος ευρωπαϊκός όρος;

Πώς αλλιώς να εξηγηθεί ότι η Ελλάδα -πάλι EUROSTAT- έχει
την πιο ακριβή τιµή ηλεκτρικής ενέργειας προ φόρων και επιδο-
τήσεων σε ολόκληρη την Ευρώπη για το πρώτο εξάµηνο του
2022, τόσο για οικιακούς όσο και για εµπορικούς καταναλωτές;

Πώς αλλιώς να εξηγηθεί ότι οι Έλληνες χρειάζονται πια δύο
κατώτατους µισθούς, για να καλύψουν αυξήσεις στο ρεύµα, ενώ
στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, σύµφωνα µε τη µελέτη της
Οµοσπονδίας των Ευρωπαϊκών Συνδικάτων, σε όλη την υπόλοιπη
Ευρώπη µέσος όρος είναι κάτω από ένας. Εδώ δύο. 

Η εξήγηση είναι ότι όλα αυτά συµβαίνουν γιατί η έγνοιά σας
δεν είναι η σταθερότητα, η κοινωνική και οικονοµική, αλλά η στα-
θερά υψηλή κερδοφορία των fund και των καρτέλ στην ενέργεια.
Εν µέσω της κρίσης, αντί να είστε προστάτες της κοινωνικής συ-
νοχής, γίνατε ο προστάτης των καρτέλ και ο φύλακας άγγελος
της αισχροκέρδειας.

Εν µέσω της κρίσης, αντί να κρατικοποιήσετε δοµές, χρήσατε
τη ΔΕΗ από εγγυητή της κοινής ωφέλειας και της ενεργειακής
ασφάλειας σε πρωταγωνιστή και οδηγό της κούρσας της αισχρο-
κέρδειας. Και όταν άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως οι χώρες της
Ιβηρικής, διεκδίκησαν και πέτυχαν να αποσυνδεθεί το κόστος πα-
ραγωγής ρεύµατος από το κόστος φυσικού αερίου, εσείς δεν
ήσασταν µάλλον εκεί, στο τραπέζι διαπραγµάτευσης. 

Όπως, επίσης, δεν ήσασταν ή δεν βλέπατε ή δεν παρακολου-
θούσατε τι κάνουν στη Γερµανία στη Γαλλία -ο φίλος σας ο Μα-
κρόν. Φαίνεται αντί να παρακολουθείτε τι κάνουν οι άλλοι στην
Ευρώπη για την ενεργειακή κρίση, η µόνη σας έγνοια ήταν να
παρακολουθείτε τι λένε στα κινητά τους τηλέφωνα οι πολιτικοί
σας αντίπαλοι. Και αντί να αντιγράψετε…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Σας στεναχωρεί αυτό. Τα έχετε κρύψει όλα, τα έχετε «κουκου-
λώσει». Νοµίζατε ότι τελείωσε. Τα «κουκουλώσαµε» όλα, δεν φω-
νάξαµε και κανέναν µάρτυρα, απειλήσατε και µε φυλάκιση
όποιον µιλήσει. Οµερτά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
Δεν είναι η χώρα της οµερτά η Ελλάδα. Έχουµε δηµοκρατία.

Μη στεναχωριέστε.
Μας λέγατε, επί µήνες, «δεν υπάρχει αισχροκέρδεια στην Ελ-

λάδα». Μας λέγατε, επί µήνες «η αγορά θα ρυθµιστεί από µόνη
της» και ακόµη και όταν αναγκαστήκατε να καταργήσετε την πα-
ράνοµη και παράλογη ρήτρα αναπροσαρµογής, το κάνατε προ-
σχηµατικά, για τα µάτια του κόσµου, αφού εν τέλει πολλαπλα-
σιάσατε, αντί να µειώσετε, το κόστος του ηλεκτρικού ρεύµατος.
Το αυξήσατε έως και 57% τον µήνα Σεπτέµβριο. Και δεν τα λέω
εγώ αυτά. Ούτε αυτά τα λέω εγώ. Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
τα λέει. Η επιστολή του Προέδρου της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέρ-
γειας, του κ. Δαγούµα, προς τον Υπουργό Ενέργειας, τον κ.
Σκρέκα, τα λέει, που αποδεικνύει ότι η γενναιόδωρη επιδότηση
των λογαριασµών από τα λεφτά των Ελλήνων φορολογουµένων,
εν τέλει, ευνοεί την ακόµη µεγαλύτερη κερδοσκοπία παραγωγών
και προµηθευτών. 

Και εξηγούµαι. Τον µήνα Σεπτέµβριο η τιµή του ηλεκτρικού
ρεύµατος στη χονδρεµπορική διαµορφώθηκε στα 416,87 ευρώ
τη µεγαβατώρα. Με 20 ευρώ κόστους εξισορρόπησης, η τελική
τιµή ανήλθε στα 437 ευρώ. Με λειτουργικά κόστη εµπορίας κατά
µέγιστο 25 ευρώ και ένα εύλογο κέρδος 5%, η τιµή φτάνει το
πολύ στα 482 ευρώ η µεγαβατώρα.

Ξέρετε τι τιµολογήσανε οι προµηθευτές; Τιµολογήσανε 767
ευρώ τη µεγαβατώρα, δηλαδή, υπερβάλλον κέρδος 285 ευρώ η
µεγαβατώρα. Με την κατανάλωση των οικιακών και εµπορικών
καταναλωτών να εκτιµάται στο 1,7 εκατοµµύριο µεγαβατώρες,
ξέρετε πόσο ανήλθαν τα υπερκέρδη στη λιανική τον µήνα Σε-
πτέµβριο; Ανήλθαν σε 485 εκατοµµύρια ευρώ, για έναν µήνα! Τε-
τρακόσια ογδόντα πέντε εκατοµµύρια ευρώ! Τι καπέλο είναι
αυτό, κύριε Μητσοτάκη; Ποιος το πληρώνει αυτό το καπέλο; Και
επαναλαµβάνω -συµπεριλαµβανοµένων µόνο των δύο οµάδων
καταναλωτών- τίνος είναι αυτά τα χρήµατα και πού πάνε αυτά τα
χρήµατα; 

Ειλικρινά θα ήθελα, σήµερα, να δώσετε µια απάντηση. Σας θυ-
µίζω, στις 23 Μαρτίου του τρέχοντος έτους, εδώ στη Βουλή, σας
είχα καταθέσει τότε ότι σύµφωνα µε τους δικούς µας υπολογι-
σµούς, µέχρι τότε, τα υπερβολικά κέρδη των παραγωγών, τα
«ουρανοκατέβατα» και τα υπερκέρδη -δική µας εκτίµηση- ήταν
1,4 δισεκατοµµύριο. Απαντήσατε ότι «θα τα φορολογήσουµε µε
90%». Τόσο µου είπατε. Τι ακριβώς έχετε κάνει, οκτώ µήνες,
µετά; Πείτε µου. Πήρατε 1 ευρώ; Ένα ευρώ!

Εµείς υπολογίσαµε, εν συνεχεία, το συνολικό µέγεθος των
υπερκερδών, για την περίοδο Ιούλης 2021 - Ιούνης 2022, µέχρι
να φέρετε τον νέο µηχανισµό, στα 2,2 δισεκατοµµύρια.

Η ΡΑΕ έβγαλε µία εκτίµηση όχι για έναν χρόνο, αλλά για έξι
µήνες, τους τρεις τελευταίους του 2021 και τους τρεις πρώτους
του 2022 και προέβλεπε για αυτούς τους έξι µήνες -όχι και τον
έναν χρόνο- 927 εκατοµµύρια ευρώ υπερκέρδη, εδώ είναι η έκ-
θεσή της. Τι φορολογήσατε από αυτά; Με 90%, όπως είχατε πει,
µε βάση τον δικό µας υπολογισµό θα έπρεπε να είχατε πάρει 2
δισεκατοµµύρια ευρώ, έστω µε βάση τον υπολογισµό της ΡΑΕ
για τους έξι µόνο µήνες 834 εκατοµµύρια ευρώ. Έχετε πάρει 1
ευρώ; Έχετε πάρει 1 ευρώ; Πού είναι; Δεκάρα τσακιστή δεν
έχετε πάρει οκτώ µήνες και ούτε θα πάρετε, γιατί το σχέδιό σας
είναι να τα παίρνετε από τους πολλούς που έχετε λεηλατήσει,
όχι από τους λίγους που µε τις πλάτες σας έχουν θησαυρίσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είναι το σχέδιό σας. Είστε η Κυβέρνηση των συµφερόν-

των, γι’ αυτό δεν πήρατε 1 ευρώ!
Και να το πω όσο πιο απλά γίνεται, για να το καταλάβει και ο

τελευταίος πολίτης: Ποιον επιδοτείτε; Δεν επιδοτείτε το νοικο-
κυριό ή την επιχείρηση που πασχίζει να τα βγάλει πέρα µε τερά-
στιες δυσκολίες. Επιδοτείτε την αισχροκέρδεια. Και πώς;
Βάζοντας το χέρι βαθιά στην τσέπη κάθε φορολογούµενου, δια-
τηρώντας υψηλούς τους φόρους σε καύσιµα και στον φόρο προ-
στιθέµενης αξίας στα βασικά προϊόντα. Λεηλατείτε κυρίως τα
χαµηλά εισοδήµατα και τη µεσαία τάξη και µετά τους δίνετε µια
επιδότηση πολύ µικρότερη από όσα τους έχετε πάρει, για να
πληρώσουν τους λογαριασµούς -αν µπορούν- αλλά κυρίως µε
βασική έγνοια να µη χάσει ούτε 1 ευρώ το καρτέλ της ενέργειας.
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Και ποια είναι η πιο τρανή απόδειξη για αυτό το αλισβερίσι; Τα
φορολογικά έσοδα! Τα φορολογικά έσοδα έχουν αυξηθεί 7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στο οκτάµηνο του 2022 σε σχέση µε πέρυσι
και τα έσοδα από έµµεσους φόρους, από φόρο προστιθέµενης
αξίας, είναι πάνω 23%. Με εκτίµηση -στον δικό σας προϋπολογι-
σµό, στο σχέδιο- για ανάπτυξη 5,3% και εκτίµηση για κατανά-
λωση 7,3% είναι προφανές ότι αυτή η εκρηκτική αύξηση στα
έσοδα, το 23%, δεν προέρχεται ούτε από την ανάπτυξη ούτε από
την κατανάλωση, αλλά από την ακρίβεια που σαρώνει εξαιτίας
της επιλογής σας να µη µειώσετε ούτε 0,5% τους φόρους, τους
έµµεσους φόρους, ΦΠΑ, ειδικός φόρος κατανάλωσης στα καύ-
σιµα.

Έτσι βγαίνουν οι επιδοτήσεις. Ένας µηχανισµός πρωτοφα-
νούς κυνισµού και εξαπάτησης που γονατίζει την ελληνική κοι-
νωνία και την οικονοµία για να κερδίζουν κάποιοι λίγοι. Και έτσι
εξηγούνται και τα στοιχεία της EUROSTAT που ανέφερα λίγο πιο
πριν, αυτό που σας είπα ότι έχουµε την ακριβότερη τιµή ρεύµα-
τος. Στο οικιακό είχαµε αύξηση 139%, στο µη οικιακό 315% προ
φόρων και επιδοτήσεων. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι τα καρτέλ
της ενέργειας εισπράττουν την ακριβότερη τιµή στην Ευρώπη
µέσω λογαριασµών και επιδοτήσεων µε τις δικές σας ευλογίες.

Όµως και µετά τις επιδοτήσεις δεν είναι τα πράγµατα ευχάρι-
στα, καθόλου ευχάριστα -θα έλεγα- για τα νοικοκυριά. Ούτε αυτό
το λέω εγώ, το λέει η έκθεση για το 2022 των ευρωπαϊκών ρυθ-
µιστικών αρχών ενέργειας. Τι λέει αυτή η έκθεση; Λέει ότι παρά
τις επιδοτήσεις-µαµούθ η Ελλάδα έχει το τρίτο υψηλότερο πραγ-
µατικό οικιακό κόστος ηλεκτρισµού στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αυτό λέει.

Και φανταστείτε ότι αυτή η εικόνα που σας παρουσίασα τώρα
αφορά µόνο την ηλεκτρική ενέργεια. Το ίδιο γίνεται και στα είδη
βασικής κατανάλωσης, το ίδιο και στα καύσιµα. Ο εθνικός δεί-
κτης πληθωρισµού εκτινάχθηκε στο 12%, ο εναρµονισµένος στο
12,1%, είναι ο υψηλότερος από το 1993. Τα βασικά τρόφιµα
έχουν αυξηθεί από 12,6% ως 23,3%, τα καύσιµα 17,7%, το πε-
τρέλαιο θέρµανσης 65,1%, το φυσικό αέριο 332%.

Όµως, θα µου πείτε ότι πήρατε σπουδαία µέτρα για τις αυξή-
σεις στα τρόφιµα µε την περίφηµη πρωτοβουλία του Υπουργού
σας της Αναπτύξεως και αναρωτιέµαι γιατί δεν βρίσκεται δίπλα
σας σήµερα, µιας και συζητάµε για την ακρίβεια, ο καθ’ ύλην αρ-
µόδιος Υπουργός της Αναπτύξεως. Κάποιο στασίδι θα έχει σε
κάποιον τηλεοπτικό σταθµό ή θα πηγαίνει να αγοράζει ρακέτες.
Δεν ξέρω, κάτι θα κάνει πάντως, έχει κάποια άλλη δουλειά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι ωραίο χιούµορ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Προσέξτε, λοιπόν: Το περίφηµο καλάθι του νοι-
κοκυριού. Το καλάθι του νοικοκυριού, ε; Το καλάθι του
νοικοκυριού. Ακούστε µε προσοχή: Στην πράξη, από ό,τι φαίνε-
ται, δεν πρόκειται για το καλάθι του νοικοκυριού, αλλά για το κα-
λάθι του εµπαιγµού. Προσέξτε την απάτη: Το καλάθι του
νοικοκυριού δεν περιλαµβάνει προϊόντα στα οποία θα παγώσουν
οι τιµές, αλλά προϊόντα στα οποία οι τιµές θα είναι ανεκτές.

Και το ερώτηµά µου, κύριε Μητσοτάκη, είναι το εξής: Ανεκτές
για ποιους; Για ποιους ανεκτές; Για τους ανθρώπους που έχουν
µια οικονοµική επιφάνεια, που έχουν ενδεχοµένως εισοδήµατα
από ακίνητα, για ανθρώπους τους οποίους -δεν ξέρω- δεν τους
πειράζει και πάρα πολύ η ακρίβεια. Τους ενοχλεί, αλλά δεν τους
πειράζει; Για ποιους είναι ανεκτές; Ή θα είναι ανεκτές γι’ αυτούς
που µίλησα πιο πριν, τους ανθρώπους των 700 ευρώ; Εσείς ανή-
κετε σε µια οικογένεια που έχει την οικονοµική δυνατότητα.
Βλέπω ότι πολλοί από αυτή την Αίθουσα, ενδεχοµένως και εγώ
µπορώ να πω ότι «ναι, µπορεί να είναι ανεκτές και για µένα». Για
τους απλούς ανθρώπους θα είναι ανεκτές; Για τους µισθωτούς
και τους συνταξιούχους που δεν θα µπορούν να αγοράσουν τα
βασικά από το σουπερµάρκετ θα είναι ανεκτές; Ύστερα από τέ-
τοια έκρηξη αυξήσεων ποια νέα αύξηση θα είναι ανεκτή για τους
πολίτες που παίρνουν 600 ευρώ και 700 ευρώ;

Και τι σηµαίνει ότι η αύξηση θα είναι ανεκτή σε πενήντα προ-
ϊόντα; Σηµαίνει ότι στα χιλιάδες άλλα προϊόντα η αύξηση δεν θα
αντέχεται και δεν θα αντέχεται µε κυβερνητική βούλα. Φαίνεται
ότι έχετε ξεχάσει όλα τα άλλα νούµερα που µας βασανίζουν και

εντοπίζετε την ακρίβεια µόνο στα µακαρόνια «νούµερο 6». Έχετε
ξεχάσει το νούµερο της τιµής της βενζίνης, του πετρελαίου, το
νούµερο της τιµής του ρεύµατος, το νούµερο του πληθωρισµού,
το νούµερο της αµοιβής του εκλεκτού σας του κ. Στάση και των
golden boys στις ΔΕΚΟ, το νούµερο των απευθείας αναθέσεων
που είναι 7 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχετε ξεχάσει όλα αυτά τα νού-
µερα που συνθέτουν το τοπίο της ακρίβειας, του κυνισµού και της
διαφθοράς σας. Και κάνετε φθηνό επικοινωνιακό παιχνίδι στα κα-
νάλια µε το µακρύκοκκο ρύζι και τα µακαρόνια «νούµερο 6».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και, βέβαια, κάνετε πως δεν βλέπετε και ένα άλλο νούµερο, το

νούµερο της αισχροκέρδειας στα καύσιµα, γιατί µέχρι τώρα µί-
λησα µόνο για το πετρέλαιο, µόνο για την ενέργεια. Συγγνώµη!
Υπάρχει τροµακτική αισχροκέρδεια και στα πετρελαιοειδή.
Έρευνες δείχνουν ότι στη χώρα µας οι πολίτες δαπανούν σε
σχέση µε το εισόδηµά τους το µεγαλύτερο ποσοστό από ό,τι σε
όλες τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για καύσιµα, 13%
του µέσου εισοδήµατος.

Και σαν να µη φτάνει αυτό, λαµβάνετε και αποφάσεις που δη-
µιουργούν ευτράπελα. Αποφασίσατε να πάρετε την επιδότηση
από το ντίζελ, γιατί δεν βρίσκατε πόρους, µιας και δεν φορολο-
γήσατε ούτε 1 ευρώ, για να επιδοτήσετε το πετρέλαιο θέρµαν-
σης και πήρατε την επιδότηση από το ντίζελ. Τι σηµαίνει αυτό;
Ενώ πέρυσι τέτοιον καιρό το ντίζελ κίνησης είχε 1,4 ευρώ και η
αµόλυβδη 1,7 ευρώ, φέτος το ντίζελ είναι 2,1 ευρώ και η αµόλυ-
βδη 2,030. Πρωτοφανές! Δεν ξέρω αν υπάρχει πουθενά αλλού
στην Ευρώπη αυτό, να είναι το ντίζελ κίνησης…

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γελάτε, ε; Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ξέρετε τι αυξήσεις θα έρ-

θουν από αυτό το επόµενο διάστηµα; Διότι µε το ντίζελ κίνησης
κινείται ο επαγγελµατίας που µεταφέρει προϊόντα. Ο επαγγελ-
µατίας που µεταφέρει προϊόντα δεν βάζει αµόλυβδη, βάζει ντίζελ
κίνησης και εσείς πήρατε αυτή την απόφαση, γιατί δεν βρίσκατε,
γιατί δεν φορολογήσατε ούτε 1 ευρώ, η οποία κάνει τελικά πιο
συµφέρουσα τη µεταφορά µε ΙΧ, παρά µε επαγγελµατικό αυτο-
κίνητο. Δεν είναι ευτράπελο αυτό;

Πάµε παρακάτω.
Η Κοµισιόν σάς ζήτησε αρχές του Σεπτέµβρη επιβολή έκτα-

κτου φόρου της τάξεως του 33% επί των υπερκερδών βιοµηχα-
νιών πετρελαίου, φυσικού αερίου, άνθρακα και διυλιστηρίων.
Μάλιστα. Θα πάρετε 1 ευρώ; Θα βάλετε; Σκοπεύετε; Ή θα είναι
όπως αυτά που πήρατε από τους παραγωγούς ενέργειας, που
όσο τα είδαµε εµείς τα είδατε και εσείς; Εκτιµώ ότι δεν θα το κά-
νετε. Δεν θα πάρετε ούτε 1 ευρώ. Και ξέρετε γιατί; Γιατί δεν
είστε, όπως θέλετε να λέτε, εγγυητής σταθερότητας. Θέλετε να
είστε εγγυητής σταθερότητας των κερδών, των υπερκερδών.
Κάθε µέρα η οικονοµία βυθίζεται, αλλά κάποιοι κερδίζουν. Έχετε
δει τους ισολογισµούς των εταιρειών πετρελαιοειδών τον τελευ-
ταίο χρόνο; Έχετε δει πόσα είναι τα υπερκέρδη; Αν δεν τους
έχετε δει, στη δευτεροµιλία µου µπορώ να αναφερθώ.

Και αναρωτιέµαι: Θεωρείτε ότι είναι εικόνα δικαιοσύνης αυτή
για την ελληνική κοινωνία που µας παρακολουθεί, κάποιοι να θη-
σαυρίζουν και κάποιοι να µην έχουν τη δυνατότητα να βγάλουν
τις πρώτες δεκαπέντε µέρες του µήνα;

Και θέλω να κλείσω µε δυο λόγια και σε αυτό που νοµίζετε ότι
είναι το δικό σας γήπεδο. Μέχρι τώρα µίλησα για την πραγµατική
οικονοµία και την κοινωνική κρίση. Θέλω να µιλήσουµε για την
οικονοµία, γιατί τα πάτε περίφηµα εκεί, για την οικονοµία, τους
οικονοµικούς δείκτες. Τα πάτε περίφηµα, λέτε. Μάλιστα.

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, αυτό το περιβόητο -πώς το λέ-
γατε;- «Μητσοτάκης effect», η τροµακτική επίδρασή σας που µε
το που εκλεγήκατε άνοιξαν οι πόρτες και έστρωσαν κόκκινα
χαλιά οι αγορές, πού είναι τώρα αυτό το «Μητσοτάκης effect»; Τι
απέγινε µετά από τρία χρόνια διακυβέρνησης; Μιλάω για την
προπαγάνδα σας, που έλεγε ότι ξαφνικά η Ελλάδα έγινε ένας
από τους σηµαντικότερους επενδυτικούς προορισµούς, όχι εξαι-
τίας του γεγονότος ότι βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια ούτε
εξαιτίας του γεγονότος ότι ρυθµίσαµε το χρέος ούτε εξαιτίας
του γεγονότος ότι αφήσαµε κοντά 40 δισεκατοµµύρια ευρώ στα
δηµόσια ταµεία, που τώρα µας λέτε ότι και αυτό εσείς το κάνατε,
ούτε γιατί εξαιτίας του γεγονότος ότι επανήλθαµε µε αξιοπιστία
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µετά από πολλά χρόνια στις αγορές χρήµατος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Όχι, αλίµονο, η παρουσία σας ήταν η αιτία!
Τώρα, όµως, το «Μητσοτάκης effect» δεν φαίνεται στα επιτόκια

δανεισµού, καθώς το δεκαετές πού έχει σκαρφαλώσει, εσείς που
τα παρακολουθείτε; Στο 4,7; Το µόνο «Μητσοτάκης effect» που
φαίνεται διά γυµνού οφθαλµού είναι αυτό που αισθάνεται ο πο-
λίτης στην τσέπη του, ο µέσος πολίτης. Αυτή είναι η µόνη επί-
δρασή σας. Η ακρίβεια και η φτώχεια, η φτωχοποίηση, να έχει
φτάσει η Ελλάδα να έχει δεύτερο χαµηλότερο κατά κεφαλήν
ΑΕΠ στην Ευρώπη -πίσω µόνο από τη Βουλγαρία- και την πέµπτη
θέση από το τέλος στην αγοραστική δύναµη των καταναλωτών.

Όσο για τον περιβόητο µεγάλο στόχο σας -δικά σας λεγόµενα,
εγώ δεν είχα µιλήσει ποτέ για αυτό-, εσείς το λέγατε ότι ο µεγά-
λος στόχος, ο νέος εθνικός στόχος, είναι η περιβόητη επενδυτική
βαθµίδα. Ήταν η σηµαία της οικονοµικής σας πολιτικής. Τι έχει
γίνει; Έχει γίνει σαν τον ορίζοντα, που όσο προχωράµε τόσο απο-
µακρύνεται. Προεκλογικά λέγατε ότι «σε δεκαοκτώ µήνες θα
έχουµε την επενδυτική βαθµίδα». Όταν πέρασαν οι δεκαοκτώ
µήνες, τέλος του 2020, µας είπατε «το πρώτο εξάµηνο του 2021».
Όταν πέρασε το 2021, µας είπατε «µέσα στο 2022». Στα µέσα
του 2022 µάς είπατε «στους πρώτους µήνες του 2023». Τώρα
που τελειώνει το 2022 και έρχεται το 2023, µας λέτε «όχι αρχές
του 2023, µέσα στο 2023».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Πότε τα είπαµε όλα αυτά;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πότε τα είπαµε όλα αυτά;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Πότε τα είπαµε όλα αυτά;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Μη µε προκαλείτε! Θα σας φέρω µία-µία τις
αποδελτιώσεις. Μη µε προκαλείτε σήµερα! Μη µε προκαλείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και δεν υπάρχει προφανώς ούτε µία στο εκατοµµύριο περί-

πτωση να έχουµε επενδυτική βαθµίδα µέχρι τις εκλογές, το γνω-
ρίζετε.

Διαβάστε τις αγαπηµένες σας εκθέσεις, κύριε Μητσοτάκη, των
διεθνών οίκων, διαβάστε τες εκεί που εξηγούν τους λόγους γιατί
δεν έκαναν τις αναβαθµίσεις της ελληνικής οικονοµίας και θα κα-
ταλάβετε το γιατί.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας λέω, κύριε Μητσοτάκη, ότι όχι µόνο δεν
είστε εγγυητής σταθερότητας, αλλά πλέον είστε ο βασικός κίν-
δυνος για την κοινωνική συνοχή και την οικονοµική ανάκαµψη,
γιατί παραλάβατε µια οικονοµία που είχε προοπτικές τέτοιες,
ώστε να µπορείτε εσείς προεκλογικά να τάζετε επενδυτική βαθ-
µίδα σε ενάµιση χρόνο µάλιστα και τώρα πια δεν µπορείτε ούτε
στις αγορές να βγείτε, γιατί θα αγοράσετε µε πανάκριβο επιτό-
κιο. Και αν το καθυστερήσετε κι άλλο και µπει ο Νοέµβρης, θα
πάει στο 5%. Και γι’ αυτό να ξέρετε δεν ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ, που,
αν δεν είχε ρυθµίσει το χρέος και δεν είχε αφήσει το µαξιλάρι,
θα ήµασταν ήδη από τις αρχές της πανδηµίας σε κρίση χρέους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η δική σας ανεπάρκεια ευθύνεται, η δική σας καταστροφική

οικονοµική πολιτική, που το µόνο που κάνει είναι να δίνει πολλά
σε λίγους και να ρηµάζει, να λεηλατεί την κοινωνική βάση.

Για όλους αυτούς τους λόγους -και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε- µε την ερώτησή µου ειλικρινά δεν περιµένω να πάρω µία
απάντηση στο γιατί τα κάνετε όλα αυτά, γιατί ανέχεστε την αι-
σχροκέρδεια, γιατί καταστρέφετε την οικονοµία, γιατί δεν µει-
ώνετε τους έµµεσους φόρους. Δεν περιµένω την απάντηση, γιατί
την απάντηση την ξέρω. Γιατί είστε ακραία και αθεράπευτα νεο-
φιλελεύθερος και άρα καταστροφικός για µια οικονοµία σε συν-
θήκες κρίσης, όπως η σηµερινή, και γιατί είστε ο Πρωθυπουργός
και η Κυβέρνηση των µεγάλων συµφερόντων.

Η χώρα, όµως, και η κοινωνία δεν µπορεί για πολύ ακόµα να
βυθίζεται. Γι’ αυτό εµείς το λέµε καιρό τώρα, το λέµε µε ακόµα
πιο στεντόρεια φωνή σήµερα: Πρέπει να φύγετε το συντοµότερο,
γιατί η κοινωνία πρέπει να ανασάνει, γιατί η ηθική, κοινωνική και
οικονοµική παρακµή της χώρας πρέπει επιτέλους να σταµατή-
σει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και, εν πάση περιπτώσει, αφού τόσο πολύ προσπαθείτε να µας

πείσετε ότι προηγείστε µε τόσο µεγάλη διαφορά στις δηµοσκο-
πήσεις και ότι έχετε σίγουρη την επανεκλογή σας, τι φοβάστε,
κύριε Μητσοτάκη; Προκηρύξτε εκλογές, να δούµε πόσα απίδια
βάζει ο σάκος! Προκηρύξτε εκλογές, να ανασάνει ο τόπος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η πολιτική αλλαγή και µία προοδευτική κυβέρνηση είναι πλέον

ζήτηµα υπαρξιακό για την κοινωνική πλειοψηφία, για µια κυβέρ-
νηση µε έγνοια την κοινωνία και όχι τα συµφέροντα, για να στα-
µατήσει η αισχροκέρδεια, να µειωθούν οι έµµεσοι φόροι, ο ΦΠΑ
στα είδη βασικής ανάγκης και ο ειδικός φόρος στα καύσιµα, για
να επανέλθει η ΔΕΗ στον ιδρυτικό της σκοπό, στη διασφάλιση
του δηµόσιου συµφέροντος, για να ξηλωθούν τα καρτέλ και να
τιµωρηθούν οι εναρµονισµένες πρακτικές, για να πάψουν τα
«golden boys» να παρασιτούν εις βάρος του κοινωνικού συνόλου,
για να επιστρέψει στον τόπο η δικαιοσύνη παντού! 

Προκηρύξτε, λοιπόν, εκλογές και µη σας νοιάζει, η δηµοκρατία
θα κερδίσει την αλαζονεία, η δικαιοσύνη θα νικήσει την ασυδο-
σία, η Ελλάδα θα σταθεί στα πόδια της ξανά!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και
παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και πριν δώσω τον
λόγο στον κύριο Πρωθυπουργό, να κάνω µια ανακοίνωση. Είχαµε
καιρό να ακούσουµε τέτοιες ευχάριστες ανακοινώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
50ό Γυµνάσιο Αθήνας.

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μετά από δυόµισι χρόνια περίπου, σήµερα είµαστε οικοδεσπό-
τες έντεκα σχολείων από όλη την Ελλάδα.

Καλώ τώρα στο Βήµα δίνοντάς του τον λόγο τον Πρωθυ-
πουργό και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, είναι µια χαρµόσυνη στιγµή να βλέ-
πουµε πάλι τα θεωρεία να γεµίζουν µε µαθητές από σχολεία
όλης της χώρας.

Είναι, όµως, και µια στενάχωρη µέρα η σηµερινή και θα ήθελα
και εγώ να καταθέσω τη θλίψη µου. Πιστεύω ότι εκφράζω την
οδύνη όλων µας για την τόσο σκληρή απώλεια του Αλέξανδρου
Νικολαΐδη.

(Χειροκροτήµατα)
Ήταν ένας πρωταθλητής της ζωής, της έδωσε νόηµα, ακόµα

και µε τα λόγια που µας άφησε φεύγοντας από αυτή. Ήταν ένας
υπέροχος αθλητής, ένας τρυφερός οικογενειάρχης, ένας ευγε-
νικός πολιτικός αντίπαλος. Τα θερµά µου συλλυπητήρια εκ µέ-
ρους και της Νέας Δηµοκρατίας στους δικούς του ανθρώπους
και στην παράταξη την οποία υπηρέτησε µε συνέπεια.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δέχθηκα πρόθυµα σήµερα να

απαντήσω στην επίκαιρη ερώτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για δύο κυρίως λόγους. Πρώτον, διότι το θέµα
της είναι η ακρίβεια. Είναι µια απειλή που πολιορκεί όλες τις
χώρες και ασφαλώς και τον τόπο µας. Έχετε δίκιο να λέτε ότι
είναι το πρώτο ζήτηµα το οποίο απασχολεί σήµερα όλους τους
Έλληνες πολίτες.

Και, δεύτερον, ήθελα να έρθω σήµερα στη Βουλή, για να µου
δοθεί µια ευκαιρία -όχι τόσο ενώπιον της Αξιωµατικής Αντιπολί-
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τευσης, αλλά ενώπιον του ελληνικού λαού- να ξεκαθαρίσω αλή-
θειες και ψέµατα γύρω από τα µέτρα τα οποία προωθεί η πολι-
τεία για να χτίσουµε ένα κοινωνικό ανάχωµα απέναντι στις
συνέπειες αυτής της πρωτοφανούς διπλής κρίσης, στην ενέργεια
και στις τιµές.

Το παράδοξο αυτής της συνεδρίασης είναι ότι δεν διαφω-
νούµε ουσιαστικά στις διαπιστώσεις. Πράγµατι, παρά τις γεν-
ναίες παρεµβάσεις -θα µιλήσω πολύ πιο αναλυτικά για το θέµα
αυτό στη συνέχεια-, οι λογαριασµοί ρεύµατος παραµένουν υψη-
λοί σε σχέση µε αυτό το οποίο πλήρωναν οι Έλληνες πολίτες
πριν από δύο χρόνια, η λειτουργία των επιχειρήσεων γίνεται πιο
αγχώδης, ο οικογενειακός προϋπολογισµός γίνεται µια πιο δύ-
σκολη εξίσωση, ναι, οι πολίτες δοκιµάζονται και αγωνιούν για τον
δύσκολο χειµώνα ο οποίος έρχεται.

Με τον ΣΥΡΙΖΑ, όµως, βλέπουµε εντελώς διαφορετικά τόσο
τις αιτίες όσο και τις απαντήσεις σε αυτό το πρόβληµα και λυπά-
µαι πραγµατικά για αυτό το κείµενο µιας σελίδας, την επίκαιρη
ερώτηση που µου κατέθεσε ο κ. Τσίπρας και την οποία απαντώ
σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων.

Διότι σε αυτό το κείµενο της µιας σελίδας µπορέσατε, κύριε
Τσίπρα, να χωρέσετε τρία αυθαίρετα συµπεράσµατα, τα οποία
καταλήγουν σε δύο αµήχανα ερωτήµατα, µε επιχειρήµατα µάλι-
στα -τα επαναλάβατε και σήµερα- τα οποία δηλώνουν είτε επι-
κίνδυνη άγνοια είτε επικίνδυνες προθέσεις, µε παρούσα παντού
την καταστροφολογία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με παρούσα την καταστροφολογία, αλλά µε έναν απόντα,

γιατί στις τετρακόσιες εβδοµήντα τέσσερις λέξεις της ερώτησής
σας δεν βρήκατε ούτε µία για να κατονοµάσετε τον πρώτο ένοχο
αυτής της παγκόσµιας επίθεσης του πληθωρισµού, τη ρωσική ει-
σβολή στην Ουκρανία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν κάποιος δεν γνώριζε τίποτα για το τι έχει συµβεί στον κόσµο

τους τελευταίους οκτώ µήνες και διάβαζε την ερώτησή σας, θα
έµενε πράγµατι µε την εντύπωση ότι η ακρίβεια οφείλεται τάχα
σε κάποιες σκοτεινές δυνάµεις, που µε την ανοχή της Κυβέρνη-
σης κερδοσκοπούν σε βάρος των Ελλήνων. Μας τα είπατε ξανά
όλα αυτά σήµερα, ότι η ακρίβεια, η µεγαλύτερη έκρηξη του πλη-
θωρισµού τα τελευταία σαράντα χρόνια παγκοσµίως δεν οφεί-
λεται σε έναν παράνοµο πόλεµο, τον οποίο εξαπέλυσε η Μόσχα
εναντίον ενός κυρίαρχου κράτους, δυναµιτίζοντας την παγκό-
σµια σταθερότητα, ότι αυτή η παγκόσµια έκρηξη τιµών δεν οφεί-
λεται στους ώµους εκβιασµούς της Ρωσίας, µε µοχλό το φυσικό
αέριο και µε στόχο όλες τις ελεύθερες δυτικές κοινωνίες.

Τα ξεχάσατε όλα αυτά. Δεν αναφερθήκατε καθόλου στην οµι-
λία σας. Μιλήσατε µισή ώρα. Για όλα αυτά δεν είπατε τίποτα.

Θα περίµενα, λοιπόν, σήµερα κατ’ ελάχιστον, κύριε Τσίπρα,
έστω και αργοπορηµένα, όχι πάλι συγκινητικές διακηρύξεις περί
ειρήνης γενικά, που εξισώνουν τον επιτιθέµενο και τον αµυνό-
µενο. Θα περίµενα και σήµερα -για λόγους όχι µόνο εθνικούς,
αλλά και βαθύτατα οικονοµικούς- µια σαφή καταδίκη του κ. Πού-
τιν, να καταγγείλετε επιτέλους ευθέως τη ρωσική επιθετικότητα,
η οποία πυροδοτεί τη σηµερινή αναταραχή και να παραδεχτείτε
επιτέλους ότι ο παραλίγο δανειστής σας το 2015 αποτελεί εχθρό
της δηµοκρατίας και κίνδυνο για τη σταθερότητα και την πρόοδο
των λαών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεπώς η παγκόσµια ακρίβεια και η ελληνική ακρίβεια έχει

όνοµα και είναι η εκβιαστική χρήση των ορυκτών καυσίµων -πρω-
τίστως του φυσικού αερίου- από τη Ρωσία, ως ασύµµετρου
όπλου κατά της Ευρώπης. Διότι, όπως η Ρωσία µε τα κανόνια της
ανατινάζει τα σύνορα και την ασφάλεια της ηπείρου, έτσι και µε
το φυσικό αέριο πιέζει για να υπονοµεύσει την ευηµερία των Ευ-
ρωπαίων πολιτών.

Οι φουσκωµένοι λογαριασµοί και οι αυξήσεις στα ράφια, λοι-
πόν, έχουν συγκεκριµένη αιτία αλλά και συγκεκριµένη διεύθυνση,
στην οποία πρέπει να επιστραφούν. Αυτό, άλλωστε, είναι και το
διπλό τίµηµα που πρέπει να καταβάλει ο ελεύθερος κόσµος
τώρα, ώστε να µην υπάρξει ποτέ ένα τετελεσµένο επίθεσης και
κατοχής στην καρδιά της Ευρώπης, ενώ ταυτόχρονα τα κράτη
πιο γρήγορα να χαράξουν τον δικό τους ενεργειακό δρόµο προς

τις φθηνότερες και καθαρότερες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
µακριά από εξαρτήσεις απρόβλεπτων και, όπως φάνηκε, επικίν-
δυνων προµηθευτών.

Όπως έχω πει, και αυτή η πρόσκαιρη κρίση, ναι, θα κοστίσει.
Δεν θα µας λυγίσει, όµως. Αντίθετα, ειδικά στον τοµέα της ενέρ-
γειας, θα λειτουργήσει και ως µοχλός πίεσης, για να επιταχύ-
νουµε και άλλο την πορεία µας προς την απανθρακοποίηση του
ενεργειακού µας µείγµατος.

Και πράγµατι, ήταν πολύ σηµαντικό ότι την προηγούµενη Πα-
ρασκευή, για πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας, για αρκετές
ώρες όλη η ενέργεια η οποία καταναλώθηκε στην Ελλάδα πα-
ρήχθη αποκλειστικά από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησα για τρεις αυθαίρετους ισχυρισµούς του Αρχηγού του

ΣΥΡΙΖΑ µε τους οποίους επιδιώκει να κατασκευάσει εθνικούς
υπευθύνους για διεθνή προβλήµατα, όχι µόνο ξεχνώντας τον κ.
Πούτιν, αλλά παραχαράσσοντας και τα στοιχεία για την Ελλάδα.
Η χώρα µας δεν είναι -όπως ισχυρίζονται συχνά τα στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ- ούτε πρώτη στον πληθωρισµό ούτε, προφανώς, πρώτη
στην ενεργειακή ακρίβεια.

Από τους ευρωπαϊκούς πίνακες επιλέγετε εκείνους που θέ-
λετε, αλλά όχι αυτούς οι οποίοι αποτυπώνουν την πραγµατικό-
τητα.

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι πως, ναι, η Ελλάδα έχει λίγο υψηλό-
τερο πληθωρισµό από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, ο οποίος είναι
λίγο πάνω από το 10%. Εµείς είµαστε στο 12%. Υπάρχουν, όµως,
ουκ ολίγες χώρες οι οποίες έχουν πληθωρισµό άνω του 15%. Η
Ολλανδία έχει 17%, 18,6% έχει η Ουγγαρία, 17,1% έχει η Τσεχία,
22% έχει η Εσθονία, 21% έχει η Λιθουανία.

Αυτό για να αποκαταστήσουµε, λοιπόν, την τάξη και τα πραγ-
µατικά στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε µια γενική καταιγίδα η πατρίδα µας αµύνεται µε τον καλύ-

τερο δυνατό τρόπο, µε µέτρα για την ακριβή ενέργεια, η οποία
τροφοδοτεί την ακρίβεια, αλλά και µε στήριξη του εισοδήµατος,
κόντρα στις ανατιµήσεις. Μόνο για το 2022 η δέσµη στήριξης
πλησιάζει τα 13 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλήσατε για την ενέργεια. Μας παρουσιάσατε πάλι ότι η Ελ-

λάδα έχει την ακριβότερη ενέργεια στην Ευρώπη, ότι εδώ ο ενερ-
γειακός πληθωρισµός έχει ξεφύγει. Αναφερθήκατε σε κάποια
στοιχεία τα οποία δείχνουν κόστος ενέργειας σε σχέση µε το δια-
θέσιµο εισόδηµα. Πράγµατι, στα στοιχεία αυτά πάντα η Ελλάδα
υπολειπόταν. Για πάµε να δούµε, όµως, τα απόλυτα στοιχεία της
ενέργειας, κύριε Τσίπρα, της τιµής ηλεκτρικής ενέργειας µαζί µε
τον ΦΠΑ -all in electricity end user price, µαζί µε ΦΠΑ- για τον Σε-
πτέµβριο του 2022 για κάποιες πόλεις. Για την Αθήνα είναι 23,23
σεντ του ευρώ ανά κιλοβατώρα. 

Κύριε Τσίπρα, κοιτάξτε λίγο εδώ. Αυτά πληρώνουν τα νοικο-
κυριά. Αυτά πληρώνουν. Αυτές είναι οι τιµές που πληρώνουν τα
νοικοκυριά. Πόσο είναι η Μαδρίτη; Η Μαδρίτη είναι 42 σεντ του
ευρώ ανά κιλοβατώρα. Το περιβόητο ιβηρικό µοντέλο, το οποίο
συνέχεια διαφηµίζετε! Βρυξέλλες 5 σεντ του ευρώ ανά κιλοβα-
τώρα, Ρώµη 40 σεντ του ευρώ ανά κιλοβατώρα, Κοπεγχάγη 77
σεντ του ευρώ ανά κιλοβατώρα, Άµστερνταµ 67 σεντ του ευρώ
ανά κιλοβατώρα. Αυτές είναι οι πραγµατικές τιµές τις οποίες πλη-
ρώνουν σήµερα οι Έλληνες καταναλωτές, σε σχέση µε αυτά τα
οποία πληρώνουν οι Ευρωπαίοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σταµατήστε επιτέλους τα ψέµατα και την παραχάραξη της
αλήθειας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με τις επιδοτήσεις, λοιπόν, που δίνουµε, το κόστος ενέργειας

είναι αισθητά χαµηλότερο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και επι-
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µένετε, κύριε Τσίπρα, στο ιβηρικό µοντέλο. Ρωτήστε, ίσως, αν
θέλετε, να επικοινωνήσετε και τώρα µε τους συνεργάτες σας, να
σας εξηγήσουν πραγµατικά πώς δουλεύει το ιβηρικό µοντέλο.
Και αν σήµερα εφαρµόζαµε το ιβηρικό µοντέλο, εάν οι τιµές για
τους τελικούς καταναλωτές αλλά και η επιβάρυνση για τον
εθνικό προϋπολογισµό θα ήταν χαµηλότερη. Σας λέω λοιπόν ότι
θα ήταν και υψηλότερες οι τιµές, όπως είναι και υψηλότερη η
επιβάρυνση για τον κρατικό προϋπολογισµό, διότι κάποιος πρέ-
πει να καλύψει αυτή τη διαφορά µεταξύ των διεθνών τιµών του
φυσικού αερίου και των τιµών που αγοράζουν το φυσικό αέριο
οι ηλεκτροπαραγωγοί, και κατά κανόνα είναι ο κρατικός προϋπο-
λογισµός. 

Άρα καλό θα ήταν να είστε λίγο καλύτερα ενηµερωµένος όταν
µιλάτε για ζητήµατα τα οποία αντιλαµβάνοµαι ότι είναι σύνθετα
τεχνικά, αλλά µην αφήνετε σε αυτή την Αίθουσα να πλανώνται
εντυπώσεις οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα. 

Μας είπατε ξανά ότι δεν είµαστε διατεθειµένοι να φορολογή-
σουµε τα υπερέσοδα των παραγωγών και ότι αφήνουµε την κερ-
δοσκοπία παντελώς ανεξέλεγκτη, όταν από αυτό το Βήµα
πρώτος εγώ µίλησα για τη φορολόγηση µε 90% των υπερεσόδων
για την περίοδο µέχρι τον Ιούλιο του 2022, µε βεβαιωµένα πια
έσοδα τα οποία θα εισπραχθούν στο τέλος του χρόνου, βάσει
των υπολογισµών της ΡΑΕ βέβαια, όχι των δικών σας αυθαίρετων
υπολογισµών, οι οποίοι προφανώς και δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. 

Βέβαια, αποφεύγετε να µιλήσετε και για το γεγονός ότι η πα-
τρίδα µας έχει θέσει σε λειτουργία πρώτη από τον Ιούλιο έναν
εθνικό µηχανισµό ανάκτησης των συγκυριακών εσόδων των εται-
ρειών ενέργειας, αυτόν που αποκαλείτε «ουρανοκατέβατα
κέρδη». Πόσα έχουµε εισπράξει, κύριε Τσίπρα, από αυτόν τον
µηχανισµό; Πόσα έχουµε εισπράξει; Έχουµε εισπράξει 2,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Και έρχεστε και λέτε ότι δεν έχουµε πάρει τί-
ποτα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Είναι 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε
τρεις µήνες 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ! Αυτός ο µηχανισµός είναι
µία εθνική επιτυχία, όχι µόνο γιατί αποδίδει, αλλά διότι αυτό το
µοντέλο ανάκτησης των υπερεσόδων, κύριε Τσίπρα, υιοθετήθηκε
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και γίνεται πια υποχρεωτικό για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Άρα
κάτι καλό κάναµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς επιµένετε στο ισπανικό µοντέλο. Εντάξει, το εισηγήθηκε

µια σοσιαλιστική κυβέρνηση, θα µας στοίχιζε κάτι παραπάνω!
Επιτρέψτε µας να µπορέσουµε εµείς να χαράξουµε τον δικό µας
δρόµο.

Κάνατε µία αναφορά και στα υπερέσοδα των διυλιστηρίων των
εταιρειών επεξεργασίας πετρελαιοειδών. Και εδώ πάλι θα σας
στενοχωρήσω, κύριε Τσίπρα. Πρώτος εγώ έθεσα το ζήτηµα αυτό
στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει πει-
στεί, και στον κανονισµό -ο οποίος θα εκδοθεί εντός των επόµε-
νων εβδοµάδων- θα υπάρχει ρητή πρόβλεψη για τη φορολόγηση
των υπηρεσιών των διυλιστηρίων, και το ποσό αυτό θα εισπραχ-
θεί στο τέλος του 2022, όπως θα συµβεί σε όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες. Και αυτό ήταν εθνική πρόταση, ελληνική πρόταση, και θα
γίνει µέρος του ευρωπαϊκού κανονισµού, θα έχει δηλαδή στοι-
χεία υποχρεωτικότητας για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, η αλήθεια, ξέρετε, δεν διαστρεβλώνεται εύκολα µε γε-

νικής χρήσης στατιστικά στοιχεία, διότι όλοι οι πολίτες σήµερα
γνωρίζουν, εισπράττοντας τον λογαριασµό της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, ότι το κράτος δαπανά ένα σηµαντικό ποσό, προκειµένου
να επιδοτήσει ένα µεγάλο µέρος της αύξησης του κόστους της
ηλεκτρικής ενέργειας.

Έχω εδώ µια σειρά από λογαριασµούς για την περίοδο -για να
µη λέτε ότι χρησιµοποιώ στοιχεία του παρελθόντος- από αρχές
Ιουλίου µέχρι αρχές Οκτωβρίου, που σε έναν λογαριασµό µε
2000 KWh το ποσό πληρωµής είναι 278 ευρώ και το ποσό κρατι-
κής επιδότησης Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης είναι 700
ευρώ.

Αυτό τι είναι, κύριε Τσίπρα; Δεν είναι στήριξη της κοινωνίας;
Πάµε σε άλλο λογαριασµό για την ίδια περίοδο και µε λίγο χα-
µηλότερη κατανάλωση, εδώ το πληρωτέο ποσό είναι 231 ευρώ
και το ποσό κρατικής επιδότησης είναι 564 ευρώ. Πάµε σε άλλο
λογαριασµό µε ακόµα µικρότερη κατανάλωση, 1.200 KWh, το
ποσό πληρωµής είναι 191 ευρώ και το ποσό κρατικής επιδότησης
Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης είναι 407 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η έµπρακτη πολιτική στήριξης αυτής της Κυβέρνη-
σης για να µειώσουµε την επίπτωση µιας παγκόσµιας ενεργει-
ακής κρίσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Φαντάζοµαι, κύριε Τσίπρα, θα τα έχετε δει και εσείς στον δικό

σας τον λογαριασµό, διότι όλα τα ελληνικά νοικοκυριά επιδο-
τούνται σήµερα µέσω του µηχανισµού ανάκτησης υπερεσόδων,
ο οποίος συµµετέχει κατά τα δύο τρίτα στη στήριξη αυτής της
µεγάλης προσπάθειας, και κατά το ένα τρίτο περίπου συµµετέχει
ο κρατικός προϋπολογισµός.

Όµως, για πάµε να µιλήσουµε και λίγο για έναν ακόµα ωραίο
µύθο τον οποίον επιµένει να διακινεί ο ΣΥΡΙΖΑ και η Αριστερά ως
τη µαγική λύση, την πανάκεια, η οποία ως διά µαγείας θα αντι-
µετωπίσει τα προβλήµατα των υψηλών τιµών ενέργειας. Και ανα-
φέροµαι στον µύθο της επανακρατικοποίησης της ΔΕΗ.
Μάλιστα, κάνατε και συχνές αναλογίες µε περιπτώσεις αναγκα-
στικής κρατικής διάσωσης µιας εταιρείας γερµανικής φυσικού
αερίου, η οποία κατέρρεε, διότι αγόραζε τιµές φυσικού αερίου
σε εξωφρενικά υψηλές τιµές.

Κύριε Τσίπρα, δεν γνωρίζετε τη διαφορά µεταξύ του bailout
και της κρατικοποίησης; Δεν είναι οι ίδιες έννοιες. Το γνωρίζετε,
φαντάζοµαι, ότι δεν µιλάµε για το ίδιο πράγµα εδώ πέρα! Διότι η
ΔΕΗ –δόξα τω Θεώ!- δεν χρήζει bailout. Bailout κάναµε εµείς στη
ΔΕΗ, όταν την παραλάβαµε χρεοκοπηµένη από τη δικιά σας κυ-
βέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συσσωρευµένες ζηµιές –θα τα ξαναπώ, κύριε Τσίπρα και κυ-

ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να τα ακούσετε- 1,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2019. Η συνολική κεφαλαιοποίηση της ΔΕΗ, την οποία
εσείς είχατε –δήθεν- εξυγιάνει, πόση ήταν, κύριε Τσίπρα; Θυµά-
στε πως ήταν η κεφαλαιοποίηση η ΔΕΗ; Ήταν 400 εκατοµµύρια.

Ναι, αλλάξαµε τον τρόπο µε τον οποίο διοικείται η ΔΕΗ και η
επιχείρηση εξυγιάνθηκε και η αξία της σήµερα είναι πολλαπλά-
σια. Αν έµενε η ΔΕΗ στα χάλια που µας την εγκαταλείψατε, δεν
θα ήταν σε θέση σήµερα να στηρίζει τους πελάτες της!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα λεγόταν «ΔΕΗ», αλλά «ΔΕΝ», γιατί δεν θα µπορούσε

καν να υπάρχει µε τις δικές σας πολιτικές, κύριε Τσίπρα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και φυσικά, κυρίες και κύριοι, το κράτος εξακολουθεί να ελέγ-
χει τη ΔΕΗ και µε το 34% που κατέχει. Δεν χρειάζεται το 51%. Η
κρατικοποίηση σήµερα της ΔΕΗ –προσέξτε- αν υπήρχε τρόπος
να την κάνετε –που δεν υπάρχει προφανής τρόπος σήµερα να
κάνετε αυτό το οποίο λέτε ότι θα πάτε από το 34% στο 51%, γιατί
µάλλον θα πρέπει να κάνετε µια δηµόσια προσφορά για όλες τις
µετοχές της ΔΕΗ, αλλά αυτά είναι µικρές λεπτοµέρειες, οι οποίες
σας διέφυγαν-, πόσο θα στοίχιζε;

Για πάµε να δούµε αυτό το 34% πόσο αξίζει σήµερα. Πόσο αξί-
ζει σήµερα; Αυτό είναι η περιουσία των Ελλήνων φορολογουµέ-
νων. Είναι η περιουσία του ελληνικού λαού. Αυτό το 34% αξίζει
σήµερα 680 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή τέσσερις φορές πιο
πολύ απ’ ό,τι άξιζε το δικό σας 51% το 2019. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, τι ακριβώς µας ζητάτε εδώ πέρα; Να ζηµιωθεί το δηµό-

σιο; Να γυρίσει ο κ. Φωτόπουλος; Ο φίλος σας, ο κ. Φωτόπουλος,
που θα κατέβαζε τον διακόπτη; Ή µήπως µία κρατική ΔΕΗ που
θα δίνει προνοµιακά συµβόλαια σε ορισµένα συµφέροντα;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα παραπάνω νοµίζω ότι κατα-
γράφουν την πραγµατικότητα, όπως την αισθάνονται σήµερα οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες στην καθηµερινότητά τους. Σε µία Ευ-
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ρώπη η οποία δοκιµάζεται από έναν αιµατηρό πόλεµο, από µια
πρωτόγνωρη ενεργειακή έκρηξη, η Ελλάδα αντιστέκεται.

Ουδέποτε εγώ ή οποιοδήποτε στέλεχος της Κυβέρνησής µας
ισχυριστήκαµε ότι έχουµε τη µαγική λύση, για να λύσουµε όλα
τα προβλήµατα και ότι υπάρχει κάποιος µαγικός τρόπος να εξα-
φανίσουµε τον παγκόσµιο πληθωρισµό και να επανέλθουν οι
τιµές στην προ πολέµου κατάσταση. Προσπαθούµε, όµως, µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο να περιορίσουµε µε δικαιοσύνη -και θα
επανέλθω στη συνέχεια στην έννοια της δικαιοσύνης- τις δραστι-
κές αρνητικές συνέπειες αυτής της παγκόσµιας κρίσης και το κά-
νουµε µε µέτρα στοχευµένα, χωρίς να εξαντλούµε τα εθνικά µας
εφόδια και βέβαια, ούτε εκείνα για τα οποία έχουµε δεσµευθεί
να µην παραµελήσουµε ποτέ. Η χώρα αµύνεται και προχωρά
ταυτόχρονα.

Μίλησα εκτενώς για τα ζητήµατα του κόστους ενέργειας.
Θέλω απλώς να θυµίσω στους συναδέλφους και στις συναδέλ-
φισσες ότι ήδη έχουµε επιστρέψει 300 εκατοµµύρια ευρώ στους
καταναλωτές, καλύπτοντας πράγµατι τις µεγάλες αυξήσεις που
σηµειώθηκαν το πρώτο εξάµηνο του 2022. Υλοποιήσαµε το Fuel
Pass για ένα εξάµηνο, αγρότες και ευάλωτοι πολίτες έχουν ήδη
ενισχυθεί µε παραπάνω από 1 δισεκατοµµύριο, ενώ για το 2023
–θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε πιο αναλυτικά στον
προϋπολογισµό- προβλέπεται αποθεµατικό 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ για τον ίδιο σκοπό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή µας είπατε: «Τι κάνετε
εσείς στη ΔΕΗ; Δεν κάνετε τίποτα. Νοιάζεστε µόνο για τα συµ-
φέροντα» -λες και θα ήταν αυτό έξυπνη στρατηγική για ένα µε-
γάλο λαϊκό κόµµα, όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία, θα σας το λέµε
συνέχεια, είµαστε ένα κόµµα της ευρείας κοινωνικής πλειοψη-
φίας, δεν είµαστε κόµµα των λίγων, είµαστε κόµµα των πολλών-
, … 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…θα σας πούµε τι κάναµε εµείς σε σχέση µε την Ευρώπη: Ένα

από τα τρία µεγαλύτερα προγράµµατα στήριξης της κοινωνίας,
σύµφωνα µε το Ινστιτούτο Μπρίγκελ. Δείτε, κύριε Τσίπρα, αυ-
τούς τους πίνακες, έχουν –νοµίζω- το δικό τους ξεχωριστό εν-
διαφέρον.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, όπως, είπα τα 2/3 των ενισχύσεων που δίνουµε, ειδικά
στον τοµέα της ενέργειας, προέρχονται από τις εταιρείες ενέρ-
γειας και το 1/3 από τον κρατικό προϋπολογισµό. Και αν υπάρ-
χουν και στρεβλώσεις στον τρόπο µε τον οποίο οι εταιρείες
ενέργειας τιµολογούν την ηλεκτρική ενέργεια µέσω του µηχανι-
σµού ανάκτησης υπερεσόδων, έχουµε τη δυνατότητα και αυτές
να τις εντοπίσουµε και να συλλέξουµε ακόµα πρόσθετα έσοδα,
όταν κάνουµε την τελική εκκαθάριση στο τέλος της χρονιάς.

Και βέβαια, κύριε Τσίπρα, είναι η δυναµική ανάπτυξη, η οποία
µας δίνει τα πολεµοφόδια να στηρίξουµε επιχειρήσεις και νοικο-
κυριά, χωρίς να αυξήσουµε τα ελλείµµατά µας. Καµµία χώρα,
πόσο µάλλον η Ελλάδα, δεν έχει αστείρευτες δηµοσιονοµικές
δυνατότητες. Και σε καµµία περίπτωση, εγώ προσωπικά και η
Κυβέρνησή µας, δεν πρόκειται να οδηγήσουµε τη χώρα σε δη-
µοσιονοµικό εκτροχιασµό, έναν εκτροχιασµό που µας οδήγησε
σε τρία µνηµόνια και σε διεθνή επιτήρηση για δώδεκα χρόνια. Το
κεφάλαιο αυτό για τη χώρα έχει κλείσει οριστικά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι λύσεις που προτείνετε εσείς, κύριε Τσίπρα, µας οδηγούν

εκεί. Τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ του πακέτου της Θεσσαλονίκης
µάς οδηγούν εκεί. Εάν ποτέ εφαρµόζατε το πρόγραµµά σας
αυτό, η χώρα θα χρεοκοπούσε µέσα σε έναν µήνα. Δεν θα συµβεί
ποτέ αυτό, διότι ο ελληνικός λαός θα εµπιστευθεί και πάλι τη Νέα
Δηµοκρατία στις επόµενες εκλογές και γι’ αυτό έχετε και την
άνεση, ξέρετε, να τάζετε ό,τι θέλετε. Δεν θα σας ζητήσει κανείς
τα ρέστα, αν δεν θα τα εφαρµόσετε. 

Θα περίµενα, όµως, να έχετε µάθει κάτι περισσότερο από την
προηγούµενη τραυµατική εµπειρία σας και τις «κωλοτούµπες»,
τις οποίες κάνατε υπό την πίεση ενός αδιανόητου δηµοψηφίσµα-
τος, για να µας φέρετε τελικά ένα τρίτο, αχρείαστο µνηµόνιο.

Εσείς, κύριε Τσίπρα, επιβαρύνατε τη µεσαία τάξη και τους πιο
αδύναµους µε είκοσι εννέα φόρους. Δεν το ξεχνούν! Και δεν ξε-
χνούν, επίσης, ότι αυτή η Κυβέρνηση µείωσε πενήντα δύο φό-
ρους, φέρνοντας ανάπτυξη και περισσότερα έσοδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα περίµενα, κύριε Τσίπρα, ότι είστε πια σε θέση να δια-

κρίνετε µεταξύ φορολογίας και εσόδων και να αντιληφθείτε ότι
µια οικονοµία µπορεί να αναπτύσσεται, να φέρνει περισσότερα
φορολογικά έσοδα και τελικά, να είναι ωφεληµένα και τα κρατικά
ταµεία, αλλά και η ίδια η οικονοµία και η κοινωνία.

Πείτε µου, κύριε Τσίπρα: Είστε µηχανολόγος –συγγνώµη, πο-
λιτικός µηχανικός- τα πάτε καλύτερα µε τους αριθµούς απ’ ό,τι
εγώ. Μια µικροµεσαία επιχείρηση, λοιπόν, η οποία –ας πούµε-
βγάζει 1.000 ευρώ κέρδη, µε φορολογία 29%, επί δικών σας ηµε-
ρών, θα πλήρωνε φόρο, πόσο; Θα πλήρωνε 290 ευρώ. Αν, λόγω
της ανάπτυξης, µια τουριστική επιχείρηση βγάλει 1.500 ευρώ
κέρδη, µε φορολογία 22%, πόσο θα πληρώσει φόρο, κύριε Τσί-
πρα; Θα πληρώσει 330 ευρώ. Αυτό δεν µπορείτε να το αντιλη-
φθείτε; Αυτή την απλή διάσταση µιας οικονοµίας η οποία
αναπτύσσεται και φέρνει τελικά περισσότερα έσοδα, τόσο δύ-
σκολο είναι; Τόσο ξένη σας είναι αυτή η έννοια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή, λοιπόν, είναι η πραγµατικότητα σήµερα. Έχουµε µια οι-

κονοµία, η οποία αναπτύσσεται µε ρυθµό σχεδόν διπλάσιο από
την Ευρωζώνη, η οποία µειώνει σηµαντικά την ανεργία, µε τις
εξαγωγές να έχουν διπλασιαστεί –είναι δύο φορές περισσότερες
οι εξαγωγές σε σχέση µε το πού ήµασταν τα τελευταία δώδεκα
χρόνια-, τα δηµόσια έσοδα να αυξάνονται και βέβαια ταυτόχρονα
να είµαστε σε θέση να δροµολογούµε ένα σηµαντικό πρόγραµµα
στήριξης της οικονοµίας και της κοινωνίας, αλλά –προσέξτε- όχι
οριζόντιο, των πιο ασθενών κοινωνικών στρωµάτων.

Έχουµε ήδη εξαγγείλει µια σειρά από µέτρα. Θεωρώ πως είναι
σηµαντικά. Είναι µέτρα τα οποία δεν θα µπορούσε ποτέ η Κυβέρ-
νησή µας να υλοποιήσει, εάν δεν είχε πετύχει αυτούς τους υψη-
λούς ρυθµούς ανάπτυξης. Είναι προϋπόθεση η υψηλή ανάπτυξη
και τα περισσότερα έσοδα τα οποία δηµιουργεί, για να µπορούµε
να στηρίξουµε την κοινωνία.

Έχουµε και λέµε, λοιπόν.
Τον Δεκέµβριο 250 ευρώ σε δύο εκατοµµύρια τριακόσιες χι-

λιάδες ευάλωτους συµπολίτες µας. Σηµαντικά διευρυµένη η πε-
ρίµετρος αυτής της στήριξης σε σχέση µε το τι κάναµε στο
παρελθόν. Πρόσθετη µηνιαία δόση των δικαιούχων ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος. Μιάµιση επιπλέον δόση στα επιδόµατα
παιδιού. Συνολική ενίσχυση 1 δισεκατοµµύριο ακόµα.

Το επίδοµα θέρµανσης πέρυσι ήταν 174 εκατοµµύρια. Φέτος θα
διατεθούν για το επίδοµα θέρµανσης 300 εκατοµµύρια. Οριζόντια
επιδότηση 25 λεπτών για όλους τους Έλληνες στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης. Άκουγα χθες –τα διακινούσε και η Αντιπολίτευση- σενάρια
ότι το πετρέλαιο θέρµανσης θα ανοίξει στα 1,50 ευρώ, στα 1,60
ευρώ. Πού άνοιξε το πετρέλαιο θέρµανσης; Κάτω από τα 1,40
ευρώ. Από 1,33 ευρώ µέχρι 1,37 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια, µας µιλήσατε για το ντίζελ. Αυτό το οποίο παρατη-

ρείται στο ντίζελ δεν είναι ελληνικό φαινόµενο, κύριε Τσίπρα. Είναι
παγκόσµιο φαινόµενο. Παντού στην Ευρώπη οι τιµές του ντίζελ
έχουν αυξηθεί πολύ περισσότερο από τις τιµές της βενζίνης. Είναι
η πραγµατικότητα αυτή. Λοιπόν, δεν µπορείτε να λέτε και να ισχυ-
ρίζεστε ότι αυτό είναι µια ελληνική ιδιαιτερότητα, όταν αυτό συµ-
βαίνει σε διαρθρωτικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλάδος
της διύλισης ως προς τα προϊόντα ντίζελ. Ας συµφωνήσουµε ότι
δεν είναι ελληνικό πρόβληµα.

Σταµατήστε επιτέλους αυτή την προπαγάνδα ότι για ό,τι δεινό
συµβαίνει στον κόσµο ευθύνεται η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Δεν
σας πιστεύει κανείς όσο επιµένετε σε αυτή τη ρητορική. Ας καθί-
σουµε να συζητήσουµε ρεαλιστικές λύσεις, για να αντιµετωπί-
σουµε το πρόβληµα.

Και µας απασχολεί το ζήτηµα του ντίζελ. Είναι κάτι το οποίο θα
το εξετάσουµε, διότι σε αυτό έχετε δίκιο. Πράγµατι, οι αυξήσεις
στο ντίζελ έχουν επίπτωση στην εφοδιαστική αλυσίδα και το κό-
στος των προϊόντων. Άρα είναι κάτι το οποίο πρέπει να εξετά-
σουµε. Δεν είχαµε υπολογίσει πριν από δύο µήνες ότι θα
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συνέβαινε αυτή η απότοµη αύξηση του ντίζελ. Μετράµε τις δυνα-
τότητές µας και θα δούµε αν είµαστε σε θέση να εξαγγείλουµε
κάτι και για το ντίζελ κίνησης. 

Έχουµε, όµως, ήδη υλοποιήσει µια σειρά από µέτρα, τα οποία
είναι σηµαντικά µέτρα στήριξης για τους ασθενέστερους. Έως
2.000 ευρώ έχουµε δεσµευθεί και εκταµιεύουµε σπουδαστικό επί-
δοµα στέγης για τους πιο αδύναµους φοιτητές, οι οποίοι καλούν-
ται να πληρώσουν υψηλότερα ενοίκια, εάν χρειαστεί να
µετακινηθούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αγρότες και κτηνοτρόφους 150 εκατοµµύρια θα έχουν εκτα-

µιευθεί µέχρι τα τέλη Νοεµβρίου. Διατήρηση του χαµηλού ΦΠΑ
σε αρκετά προϊόντα και υπηρεσίες. Και βέβαια, απαλλαγή από τον
φόρο επιτηδεύµατος ή κάλυψη του 40% των εισφορών σε επιχει-
ρήσεις οι οποίες κάνουν µόνιµες προσλήψεις.

Αυτή είναι µια δεύτερη γραµµή άµυνας της αγοραστικής δύνα-
µης, η οποία συνδυάζει φορολογικές ελαφρύνσεις µε την αύξηση
των αµοιβών. Και βέβαια, θα συνεχιστεί και το 2023, πάντα µαζί µε
τις επιδοτήσεις, οι οποίες απορροφούν το µεγαλύτερο µέρος από
την αύξηση του κόστους της ενέργειας.

Μονιµοποιούµε τη µείωση των τριών µονάδων στις εργοδοτικές
εισφορές. Αυξάνουµε έτσι µόνιµα –προσέξτε, αυτά είναι µόνιµα
µέτρα- το διαθέσιµο εισόδηµα 2,2 εκατοµµυρίων εργαζοµένων,
µειώνοντας ταυτόχρονα και το κόστος στις επιχειρήσεις.

Καταργούµε για πάντα και για όλους, δηµόσιους και ιδιωτικούς
υπαλλήλους, την ειδική εισφορά αλληλεγγύης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια πολύ σοβαρή ανακούφιση για τρία εκατοµµύρια φο-

ρολογούµενους συµπολίτες µας οι οποίοι είναι εξαρτηµένοι από
ένα σταθερό εισόδηµα.

Και ύστερα από πολλά χρόνια, σχεδόν 2,5 εκατοµµύρια συντα-
ξιούχοι από τα συνολικά 2,6 εκατοµµύρια θα δουν για πρώτη φορά
αύξηση στις συντάξεις τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σύµφωνα µε τα στοιχεία τα οποία έδωσε στη δηµοσιότητα

το Υπουργείο Εργασίας -θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά-, 1,7
εκατοµµύρια συνταξιούχοι θα δουν αύξηση της τάξης περίπου
7%, µισό εκατοµµύριο συνταξιούχοι θα ωφεληθούν από την κα-
τάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης και διακόσιες εξήντα πέντε
χιλιάδες θα λάβουν το έκτακτο βοήθηµα των 250 ευρώ στο τέλος
του 2022. Καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Ένας συνταξιούχος ο οποίος λαµ-
βάνει 750 ευρώ µε τη µόνιµη αύξηση του 7% το µηνιαίο του όφε-
λος θα είναι σχεδόν 53 ευρώ και το ετήσιο όφελος λίγο παραπάνω
από 630 ευρώ. Παράλληλα, αυτός ο συνταξιούχος δικαιούται και
την έκτακτη ενίσχυση των 250 ευρώ. Το συνολικό όφελος ανέρ-
χεται για τους επόµενους δώδεκα µήνες στα 880 ευρώ, ξεπερνών-
τας κατά πολύ µία επιπλέον σύνταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα επαναλάβω, κυρίες και κύριοι, αναλυτικά τον κυβερνη-

τικό προγραµµατισµό, όπως ανακοινώθηκε από εµένα στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Αυτό το οποίο θα πω είναι ότι σε µια πολύ σύνθετη πραγµατι-
κότητα σε µια χώρα όπως η δική µας, η οποία ακόµα είναι εξαρ-
τηµένη από εισαγωγές, χρειάζονται έξυπνες απαντήσεις και
σίγουρα στον πληθωρισµό δεν µπορεί να απαντήσει κανείς µε πλη-
θωριστικά συνθήµατα.

Δεν µπορεί, για παράδειγµα, να ακούγονται «σκουριασµένες»
φωνές για πλαφόν και διατιµήσεις σε µια Ευρώπη της ανοικτής
οικονοµίας και του ανταγωνισµού. Τα µέτρα αυτά µπορούν να
επιβάλλονται µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπως κάναµε,
παραδείγµατος χάριν, στα καυσόξυλα. Ούτε µπορεί να πιστεύει
κανείς ότι στην Ελλάδα µπορεί να έχει ένα προϊόν µια προκαθο-
ρισµένη τιµή, όταν παντού στον κόσµο αυξάνονται οι πρώτες
ύλες από τις οποίες κατασκευάζονται τα προϊόντα αυτά. Αν κι-
νούµασταν σε αυτή τη λογική, το µόνο αποτέλεσµα θα ήταν ελ-
λείψεις και άδεια ράφια.

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι εδώ και µήνες στη χώρα µας
ισχύει το πλαφόν στο περιθώριο µεικτού κέρδους των επιχειρή-
σεων στις πωλήσεις όλων σχεδόν των ζωτικών αγαθών και υπη-
ρεσιών, από τη διατροφή µέχρι τη µετακίνηση του πολίτη.

Και από την άλλη πλευρά, επειδή ακούω πολλά να λέγονται
για τους ελέγχους, πείτε µου εσείς, κυρίες και κύριοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, πότε έχουν γίνει περισσότεροι έλεγχοι
στην Ελλάδα από ό,τι γίνονται τα τελευταία χρόνια;

Η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
µια σηµαντική θεσµική κατάκτηση για τον έλεγχο της αγοράς,
έχει πραγµατοποιήσει σαράντα τέσσερις χιλιάδες ελέγχους και
έχει βεβαιώσει σχεδόν τέσσερις χιλιάδες πρόστιµα ύψους 6,5
εκατοµµυρίων ευρώ.

Άρα σύµφωνα µε τους ελέγχους του Υπουργείου Ανάπτυξης,
ένας στους δέκα παρανοµεί. Αυτό τουλάχιστον λένε τα επίσηµα
στατιστικά στοιχεία. Και αυτό δείχνει ότι η αγορά συνολικά δεν
είναι σπαρµένη µε αισχροκέρδεια, όπως υπονοεί ο κ. Τσίπρας.
Πράγµατι, υπάρχουν προβλήµατα. Συχνά αυτά έχουν κλαδικά χα-
ρακτηριστικά, έχουν τοπικά χαρακτηριστικά. Και γι’ αυτό και πρέ-
πει να αναβαθµίσουµε κι άλλο τους ελέγχους, όπως τους
αυτοµατοποιηµένους ελέγχους που γίνονται στα πρατήρια των
καυσίµων. Και οι έλεγχοι θα ενταθούν. Το ξέρουµε, όµως, καλά
ότι η καταστολή δεν αρκεί. 

Το «καλάθι του νοικοκυριού», το οποίο σπεύσατε, κύριε Τσί-
πρα, µε τόσο µεγάλη ευκολία να αποδηµήσετε, είναι µια αντί-
στοιχη προσπάθεια µε αυτήν, η οποία δροµολογείται σε πολλές
άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Προφανώς και τελεί υπό την έγκριση
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, διότι δεν νοείται παρέµβαση στη
λειτουργία της αγοράς η οποία να µην εγκρίνεται από την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού.

Είναι, όµως, µία προσπάθεια η οποία φιλοδοξεί για ένα βασικό
πακέτο προϊόντων να συγκρατήσει τις τιµές -καλύτερη επιδίωξη
η σταθερότητα- ή να τις συγκρατήσει σε µικρές αυξήσεις.

Και, ταυτόχρονα, φιλοδοξεί να τονώσει και τον ανταγωνισµό
µεταξύ των σουπερµάρκετ, ώστε να γνωρίζουν οι πολίτες µε δια-
φάνεια για αυτά τα προϊόντα που εντάσσονται στο καλάθι της
νοικοκυράς ποιες είναι οι τιµές και τι αυξήσεις µπορούν να περι-
µένουν. Είναι κάτι το οποίο δοκιµάστηκε και στη Γαλλία και στην
Ισπανία και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Ποτέ δεν είπαµε ότι
είναι πανάκεια. Όµως, είναι ένα πείραµα το οποίο αξίζει να δοκι-
µαστεί στην πράξη και να κριθεί στη συνέχεια για την επιτυχία
του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω πει πολλές φορές από αυτό
το Βήµα ότι η πεµπτουσία του λαϊκισµού είναι να παρουσιάζει εύ-
κολες λύσεις σε δύσκολα προβλήµατα ανακουφίζοντας ενδεχο-
µένως τα αυτιά, αλλά αποκοιµίζοντας τα µυαλά.

Γι’ αυτό και δεν πρέπει να κυκλοφορούν τόσο ανεύθυνα προ-
τάσεις για οριζόντιες µειώσεις εµµέσων φόρων, φόρων κατανά-
λωσης ή του φόρου προστιθέµενης αξίας, διότι τα µέτρα αυτά
δεν είναι πάντοτε αποτελεσµατικά. Ξέρουµε ότι πολύ συχνά
αυτές οι µειώσεις χάνονται στην εφοδιαστική αλυσίδα. Η τιµή τε-
λικά στον καταναλωτή καταλήγει να είναι η ίδια και το όφελος το
εισπράττει ο παραγωγός ή ο µεσάζων. Είναι µέτρα τα οποία είναι
άδικα, διότι ουσιαστικά επιβραβεύουν πιο πολύ την υψηλή κατα-
νάλωση και είναι και µέτρα τα οποία είναι ακριβά, εξαιρετικά
ακριβά για να τα αντέξει ο εθνικός προϋπολογισµός. Η πολιτική
της Κυβέρνησης ήταν και παραµένει µια πολιτική στοχευµένων
µέτρων εντός του πλαισίου αντοχών του εθνικού προϋπολογι-
σµού.

Οι προτάσεις σας, κύριε Τσίπρα, για τις οριζόντιες µειώσεις
στον ειδικό φόρο κατανάλωσης, στον ΦΠΑ, αλλά και η µείωση
του ΦΠΑ στα τρόφιµα θα στοίχιζε παραπάνω από 5 δισεκατοµ-
µύρια. Επαναλαµβάνω: Παραπάνω από 5 δισεκατοµµύρια. Να
σηκωθείτε στη δευτερολογία σας να πείτε ποιους πολίτες θα φο-
ρολογήσετε για να βρείτε τα χρήµατα αυτά, τα οποία πολύ απλά
σήµερα δεν υπάρχουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πώς θα καλύψετε, λοιπόν, αυτή τη µαύρη τρύπα; Με εξωτε-

ρικό δανεισµό;
Μιλήσατε για τα επιτόκια. Αυξήθηκαν, λέει, τα επιτόκια. Σώπα!

Μα, πού το ανακαλύψατε αυτό; Πράγµατι, αυξήθηκαν τα επιτό-
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κια. Σε όλο τον κόσµο αυξάνονται τα επιτόκια. Έχουµε την πιο
ραγδαία αύξηση των επιτοκίων παγκοσµίως, καθώς όλες οι κεν-
τρικές τράπεζες οδηγούνται σε µια πιο συσταλτική νοµισµατική
πολιτική για να συγκρατήσουν τον πληθωρισµό. Και σε αυτό,
στην αύξηση των επιτοκίων, ο Μητσοτάκης φταίει; Και σε αυτό.
Έτσι δεν είναι; Δεν φταίνε όλες οι κεντρικές τράπεζες που κά-
νουν το ίδιο. 

Κοιτάξτε -για να κλείσω µε αυτό, γιατί νοµίζω ότι θα έχουµε
την ευκαιρία να τοποθετηθούµε και στις δευτερολογίες µας-
απαιτείται σοβαρότητα και καλό θα ήταν, κύριε Τσίπρα, να απο-
φεύγετε την κινδυνολογία, διότι έχετε πέσει έξω παταγωδώς
εσείς και τα στελέχη σας σε όλες τις προβλέψεις που έχετε κάνει
τους τελευταίους δεκαοχτώ µήνες. Τι έλεγε ο κ. Τσακαλώτος τον
Μάιο του 2020; Δεν τον βλέπω στην Αίθουσα. Ανεδαφική. Ακού-
στε. Ανεδαφική η πρόβλεψη για ανάπτυξη 5,1% το 2021. Αυτά
δεν λέγατε;

Πού έκλεισε η ανάπτυξη, κύριε Τσίπρα; Στο 8,3%.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τι λέγατε τον Ιούνιο του 2020; Τα έχω εδώ όλα να σας τα θυ-
µίσω. Χιλιάδες λουκέτα και ανέργους προεξοφλούσατε. Σε δύο
χρόνια η ανεργία έπεσε στο 12,2%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς πάλι µιλήσατε για χρέος. Δεν προβλέπατε ότι το χρέος

µας µε τη λήξη της πανδηµίας πού θα ήταν, κύριε Τσίπρα; «Το
χρέος θα ξεπεράσει το 200% και δεν θα υποχωρήσει», λέγατε µε
στεντόρεια φωνή, για να φτάσουµε τώρα να έχουµε τη γρηγο-
ρότερη αποκλιµάκωση δηµοσίου χρέους στην Ευρώπη και το
χρέος µας να είναι στο 169% του ΑΕΠ µε διαρκείς τάσεις απο-
κλιµάκωσης. 

Μπράβο σας! Σε όλα µέσα πέσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Ο Ουίνστον Τσώρτσιλ συµβούλευε να κοιτάς τα γεγονότα γιατί
σε κοιτούν και εκείνα. Αλλού η πραγµατικότητα, αλλού ο ΣΥΡΙΖΑ
λέει η τρέχουσα ελληνική εµπειρία. Και καθώς φαίνεται ότι το µή-
νυµα δεν φτάνει στην Κουµουνδούρου, η Ελλάδα προχωρά
δίχως να κοιτά πίσω. Συνεχίζει ένα από τα µεγαλύτερα προγράµ-
µατα στήριξης της κοινωνίας, αντιστέκεται στην ακρίβεια, ανα-
γνωρίζει µε ειλικρίνεια τις µεγάλες δυσκολίες που αυτή η διεθνής
κρίση έχει επιφέρει στην ελληνική κοινωνία, δροµολογεί µια
σειρά από ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες, οι οποίες είναι απαραίτη-
τες, προκειµένου να προσθέσουµε πολεµοφόδια οικονοµικά στα
προγράµµατα στήριξης, ενώ ταυτόχρονα θωρακίζει τις εθνικές
µας θέσεις, υποδέχεται επενδύσεις, δουλειές και µεγάλα έργα. 

Εσείς µας είπατε ότι όλα αυτά είναι περίπου ένα επικοινωνιακό
πυροτέχνηµα. Για αυτό και νοµίζω ότι η σηµερινή συνεδρίασή
µας τελικά δεν είχε καµµία ερώτηση. Είχε µόνο την απάντηση,
την οποία δεν δίνουµε εµείς, αλλά δίνουν οι Έλληνες πολίτες,
αυτοί οι οποίοι, αν και δοκιµάζονται, νιώθουν τουλάχιστον την
πολιτεία να στέκεται, να προσπαθεί να στέκεται δίπλα τους σε
µια παγκόσµια περιπέτεια και πιστεύουν, ναι πιστεύουν στην επό-
µενη µέρα, γιατί ακριβώς ξέρουν πλέον ποιοι µπορούν να χτίζουν
τις επόµενες µέρες µετά τις καταιγίδες µε σταθερότητα, µε συ-
νέπεια και µε συνέχεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν καλέσω στο Βήµα τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μακρισίων Ηλείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας για τη δευτερολογία του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα επί σα-
ράντα πέντε λεπτά τον Πρωθυπουργό για άλλη µια φορά να
επιβεβαιώνει σχεδόν τον πυρήνα της κριτικής που του άσκησα
κατά την πρωτοοµιλία µου, ότι δηλαδή διαπράττει αυτό το διπλό
σφάλµα όχι µόνο να αφήνει τα πράγµατα στην ενεργειακή ακρί-
βεια, στον πληθωρισµό να βαίνουν ανεξέλεγκτα, αλλά και να προ-
σπαθεί να παρουσιάσει µια σχεδόν ειδυλλιακή πραγµατικότητα
σε σχέση µε τις επιλογές και τα αποτελέσµατα των επιλογών της
Κυβέρνησης. Ούτε λίγο ούτε πολύ για άλλη µια φορά όλη η οµι-
λία του κ. Μητσοτάκη σαράντα πέντε λεπτά ήταν: «Δεν φταίω
εγώ» και ότι «σε όλο τον υπόλοιπο κόσµο και στην Ευρώπη τα
πράγµατα είναι χειρότερα» και ακόµη περισσότερο ότι «αυτός
που ευθύνεται τούτη τη φορά είναι ο κ. Πούτιν». Ο κ. Πούτιν ευ-
θύνεται για την ακρίβεια στην Ελλάδα. Μάλιστα. 

Αντιπαρέρχοµαι τις προσπάθειες για άλλη µια φορά να δηµι-
ουργήσετε -θα τα πούµε όταν έρθει η ώρα αυτά σε κάποια συ-
ζήτηση φαντάζοµαι για την εξωτερική πολιτική- ψευδείς
εντυπώσεις σε σχέση µε τη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης στα κρίσιµα γεωπολιτικά ζητήµατα. 

Δεν είναι η ώρα να πούµε γι’ αυτά, ούτε για τα όπλα που στέλ-
νετε στην Ουκρανία κάνοντας τη χώρα µέρος της κρίσης ούτε
για τις επικίνδυνες γεωπολιτικές εξελίξεις µε τους γείτονές µας,
την Τουρκία. 

Όµως έρχοµαι στην ουσία του επιχειρήµατός σας ότι ο Πούτιν
φταίει για την ακρίβεια. Τι έλεγα στην πρωτοµιλία µου; Έλεγα
ότι έφταιγαν οι νέοι που διέδιδαν τον ιό και την πανδηµία και εί-
µαστε χειρότεροι σε όλον τον κόσµο, ότι έφταιγε ο καιρός και ο
καύσωνας για τις πυρκαγιές, ο ανιψιός του για τις υποκλοπές.
Τώρα φταίει ο Πούτιν για την ακρίβεια. Μάλιστα.

Η χώρα µας ήταν πρώτη στην ακρίβεια χονδρεµπορικής ρεύ-
µατος τον Αύγουστο του 2021, τον Νοέµβρη του 2021, τον Γε-
νάρη του 2021, τον Φλεβάρη του 2021!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Υπήρχε ο Πούτιν και ο πόλεµος στην Ουκρανία τότε, κύριε Μη-

τσοτάκη; Πόσα ψέµατα πια θα πείτε στον ελληνικό λαό για να δι-
καιολογήσετε τις δικές σας ευθύνες και τις δικές σας επιλογές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν προχωρούσατε στην ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ εν κρυπτώ,

γιατί δεν τη φανερώσατε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης τον
Σεπτέµβριο του 2021, υπήρχε ο Πούτιν;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν αποφασίζατε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση, υπήρχε ο Πού-

τιν; Ο Πούτιν σας έφταιγε; Όταν στις 5 Αυγούστου 2021 θεσµο-
θετήσατε τη ρήτρα αναπροσαρµογής, την παράνοµη, την
παράλογη, µετακυλίοντας όλο το κόστος στους καταναλωτές,
ήταν ο Πούτιν τότε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για τα υπερκέρδη του φυσικού αερίου της ΔΕΠΑ Εµπορίας το

2021; Μιλάµε για δεκαπλάσια κέρδη το 2021 από ό,τι το 2020. Ο
Πούτιν ήταν;

Είναι φθηνή η δικαιολογία σας, κύριε Μητσοτάκη. Είναι πάρα
πολύ φθηνή η δικαιολογία σας. Και είναι φθηνός και ο τρόπος
που επιχειρείτε κάθε φορά –και το είπατε κιόλας- να µας φέρνετε
κάποιους πίνακες που θέλουν να µας δείξουν ότι όλα όσα συµ-
βαίνουν γύρω µας –φαντάζοµαι ακούτε και εσείς ή οι Βουλευτές
σας τουλάχιστον, δεν ξέρω αν εσείς ακούτε επικοινωνώντας µε
τους πολίτες- δεν ισχύουν, διότι υπάρχουν κάποιοι πίνακες που
λένε ότι πάµε καλά. 

Στη Μαδρίτη λέτε ξανά και ξανά ότι πληρώνουν περισσότερα
στο ρεύµα. Αλήθεια; Μάλιστα. Για δείτε, λοιπόν, εδώ ποια είναι
σε όρους αγοραστικής δύναµης µια από τις ακριβότερες πόλεις
–διότι µιλήσατε για πόλεις, πρωτεύουσες- στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Η Αθήνα είναι ακριβότερη από είκοσι µία ευρωπαϊκές
πρωτεύουσες και πολύ ακριβότερη και από τη Μαδρίτη, την
οποία επικαλεστήκατε και στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης και
εδώ, στη Βουλή. 

Σας το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
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µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Ποια είναι, όµως, η διαφορά, για να µην µπερδεύουµε τους πο-
λίτες µε πίνακες και µε χάρτες; Χάρτης ήταν αυτός που έδωσα,
γι’ αυτό µίλησα για χάρτη. Έδειχνε σε ποιες τέσσερις χώρες αυ-
ξήθηκαν οι ανισότητες. 

Για να µην µπερδεύουµε, λοιπόν, τους πολίτες –διότι είναι
κακό πράγµα να προσπαθείς να συγκρίνεις µήλα µε πορτοκάλια,
είναι ασύγκριτα- εµείς µιλάµε µε όρους αγοραστικής δύναµης.
Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η Ελλάδα, δυστυχώς, µετά
από µια πολυετή δραµατική εµπειρία, αυτή των µνηµονίων, έχει
από τους χαµηλότερους µισθούς σε όλη την Ευρώπη. Αυτό που
σας είπα πριν, το κατά κεφαλήν εισόδηµα, είναι χαµηλότερο και
από τη Βουλγαρία. Η Ελλάδα έχει µισθούς οι οποίοι είναι ασύγ-
κριτοι. 

Όταν, λοιπόν, έχουµε απόλυτα µεγέθη και απόλυτα νούµερα,
όταν συγκρίνεις την ακρίβεια στην Ελλάδα και στη Γαλλία, για
παράδειγµα, όπου ο κατώτατος µισθός είναι πολλαπλάσιος από
τον ελληνικό ή ακόµη και στην Ισπανία που είναι στα 1.050 ευρώ
και όχι στα 700 ευρώ, τότε πώς ακριβώς µπορείς να βγάλεις τα
ίδια συµπεράσµατα; Ή µήπως δεν καταλαβαίνετε τι σας λέω;
Φαντάζοµαι ότι το καταλαβαίνετε και δεν χρειάζεται να είστε οι-
κονοµολόγος για να το κατανοήσετε αυτό. Σας έδωσα πιο πριν
δύο πίνακες. Ο πρώτος πίνακας του Συνδέσµου των Ρυθµιστικών
Αρχών Ενέργειας λέει ότι παρά τις επιδοτήσεις που είναι πράγ-
µατι πάρα πολύ υψηλές, η Ελλάδα έχει το τρίτο υψηλότερο
πραγµατικό οικιακό κόστος ηλεκτρισµού στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, διότι συµπεριλαµβάνει και την αγοραστική δύναµη που
είναι στο 0,83% από ό,τι ο µέσος ευρωπαϊκός όρος. 

Αυτά, λοιπόν, κάνετε ότι δεν τα καταλαβαίνετε. Προφανώς και
τα καταλαβαίνετε, όπως προφανώς και καταλάβατε τα στοιχεία
της EUROSTAT τα οποία σας έδειξα που δείχνουν ότι η Ελλάδα
έχει το ακριβότερο ενεργειακό κόστος προ φόρων και επιδοτή-
σεων. Και εσείς τι κάνατε; Μας λέγατε πόσα πολλά λεφτά δίνατε
και φέρατε να δείξετε και τους λογαριασµούς πόσα πολλά λεφτά
δίνετε στον καταναλωτή.

Αµ, δεν τα δίνετε στον καταναλωτή! Τα δίνετε στα καρτέλ.
Αυτοί οι οποίοι έπρεπε να χειροκροτούν ήταν οι ιδιοκτήτες των
εταιρειών παραγωγών ενέργειας…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
… ο κ. Στάσης µαζί µε δύο χέρια, όχι οι Βουλευτές σας και όχι

οι καταναλωτές! 
Μιας και µίλησα, όµως, για τον κ. Στάση, κοιτάξτε, κύριε Μη-

τσοτάκη, το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Μιας και αναφερθήκατε
εκτενώς στο ζήτηµα της ΔΕΗ, µου δώσατε την ευκαιρία να πω
και εγώ ορισµένα πράγµατα. Αναδροµικά θα τα πάρω διότι το
βασικό σας αφήγηµα, το αφήγηµα Χατζηδάκη για την εκποίηση
κατ’ εργολαβία της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού ήταν
ένα αφήγηµα σπίλωσης και συκοφάντησης της δηµόσιας επιχεί-
ρησης. Δεν είναι πρωτοφανές. Έγιναν σε κάθε παρόµοια µεγάλη
αποκρατικοποίηση. Τα ίδια έκανε και µε τον εθνικό αεροµεταφο-
ρέα, τα ίδια και µε τη ΔΕΗ. 

Κοιτάξτε, µας λέτε ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ παρέδωσε τη ΔΕΗ
στα όρια της χρεοκοπίας. Και αναρωτιέµαι πώς µπορεί µια εται-
ρεία που τότε σε συνθήκες πολύ δύσκολες δηµοσιονοµικής
ασφυξίας µείωσε τον δανεισµό της κατά ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ, αύξησε τις επενδύσεις της, κράτησε σταθερές –και αυτό
είναι το πιο σηµαντικό- τις τιµές στα τιµολόγια του ρεύµατος και
µάλιστα µε σηµαντικές εκπτώσεις…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…και οι τιµές του ρεύµατος όχι µόνο δεν αυξήθηκαν ούτε 1

ευρώ τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνάγαµε, αλλά µειώθηκαν µε-
σοσταθµικά 12%; Και η ενεργειακή φτώχεια υποχωρούσε την πε-
ρίοδο που εµείς κυβερνάγαµε. 

Μια τέτοια επιχείρηση, λοιπόν, που –επαναλαµβάνω- µείωσε
τον δανεισµό της, αύξησε τις επενδύσεις της, κράτησε σταθερά
τα τιµολόγια, επένδυσε στη ΔΕΗ Ανανεώσιµες –κλάδο που πα-
ραλάβαµε σχεδόν κενό από την προηγούµενη κυβέρνηση- πώς
µπορεί να θεωρείται χρεοκοπηµένη; Πώς µπορεί να θεωρείται
χρεοκοπηµένη; Η υποκρισία σας…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Διότι υπέγραφε ο ελεγκτής τον προϋπολογισµό!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Με νούµερα θα µιλήσω τώρα! Αφήστε µε! Κα-
ταλαβαίνω τον εκνευρισµό σας. 

Ο κ. Χατζηδάκης, ο αρχιεργολάβος της εκποίησης της ΔΕΗ –
κατ’ εντολή Μητσοτάκη βεβαίως- βγήκε το 2019, αµέσως µόλις
βγήκε η έκθεση του ορκωτού λογιστή η οποία αφορούσε το
πρώτο εξάµηνο των αποτελεσµάτων της ΔΕΗ –το πρώτο εξά-
µηνο στην κυβέρνηση ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ- και µας είπε: «Από τις 7
Ιουλίου και µετά καταφέραµε να σώσουµε τη ΔΕΗ. Σήµερα η έκ-
θεση του ορκωτού λογιστή αποδεικνύει ότι τα καταφέραµε». Η
έκθεση αφορούσε το πρώτο εξάµηνο! Κοιτάξτε υποκρισία! 

Όµως να µιλήσουµε και µε αριθµούς. Μιλάτε διαρκώς για το
Χρηµατιστήριο. Ο ισχυρισµός σας είναι ότι παραλάβατε µια ΔΕΗ
χρεοκοπηµένη και µε πολύ χαµηλή αξία της µετοχής. Μάλιστα.
Η χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ µας λέγατε ότι µειώθηκε κατά
90% από το 2015 που την παραλάβαµε εµείς, το 2019 που σας
την παραδώσαµε. Μάλιστα. Ψέµα! Στις 23 Ιανουαρίου 2015, η
χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ, στην οποία τότε ανήκε και ο
ΑΔΜΗΕ –µην το ξεχνάµε- ήταν 1,3 δισεκατοµµύρια και η τιµή της
µετοχής 5,6 ευρώ. Την εβδοµάδα πριν από τις εκλογές, οι µετο-
χές ΔΕΗ και ΑΔΜΗΕ αθροιστικά κυµαίνονταν στα 4,7 ευρώ και η
χρηµατιστηριακή αξία ήταν της τάξης του 1,1 δισεκατοµµυρίου.
Από 1,3 δισεκατοµµύρια, στο 1,1 δισεκατοµµύριο. Αυτό ήταν το
90%; Αυτή ήταν η διάλυση της ΔΕΗ και ότι η µετοχή πήγε από
το 5,6 ευρώ στο 4,7 ευρώ; Αυτό είναι το 90%;

Το ψέµα έχει γίνει δεύτερη φύση σας, όταν έχετε στόχο, όταν
είστε στοχοπροσηλωµένοι να εκποιήσετε τον δηµόσιο πλούτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και για να δούµε τώρα το δικό σας µεγάλο οικονοµικό θαύµα

της ΔΕΗ, των golden boys, του κ. Στάση του εξαιρετικού που τα
κάνει όλα πολύ ωραία! Για να δούµε τι κάνει. 

Πέραν του γεγονότος ότι προχωρήσατε σε µία αποκρατικοποί-
ηση που µπροστά της η επιχείρηση εκποίησης του 17% της «µι-
κρής ΔΕΗ» του κ. Σαµαρά µοιάζει µε παιδική χαρά, µε βόλτα στην
εξοχή µοιάζει, διότι ο Σαµαράς τουλάχιστον θα έπαιρνε και κά-
ποιο αντίτιµο γι’ αυτό το 17% δηµόσιου πλούτου που ήθελε να
πουλήσει και το οποίο εµείς ακυρώσαµε. 

Εσείς τι κάνατε; Πήγατε σε µια αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
-άκουσον άκουσον, πρώτη φορά αυτό!- και αναγκάσατε το ελλη-
νικό δηµόσιο να βάλει και 100 εκατοµµύρια για να χάσει το 17%
των µετοχών της ΔΕΗ, ενώ ερχόταν η κρίση και το ξέρατε ότι έρ-
χεται η κρίση. 

Μας είπατε ότι φτιάξατε µια εταιρεία η οποία θα «σκίζει», θα
«φυσάει». Ωραία. Για να δούµε τα αποτελέσµατα των golden
boys σας, των φοβερών αυτών παιδιών, για να δούµε τι έχουν
κάνει. Μιλάω για τα δηµοσιευµένα, τις εξαµηνιαίες δηµοσιευµέ-
νες λογιστικές καταστάσεις από 31 Δεκεµβρίου 2021 µέχρι 30
Ιουνίου 2022. Το καθαρό χρέος της ΔΕΗ των golden boys αυξή-
θηκε κατά 355 εκατοµµύρια σε έξι µήνες, από 1,890 σε 2,245 δι-
σεκατοµµύρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το ταµείο µειώθηκε κατά 635 εκατοµµύρια, το σύνολο των δα-

νείων 4,3 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων το 35% µε κυµαινόµενο
επιτόκιο, οι καθαρές ταµειακές ροές παρουσιάζουν αρνητικό
υπόλοιπο 1,3 δισεκατοµµύρια και αν δεν είχατε πουλήσει τον
ΑΔΜΗΕ για περίπου 1,3 δισεκατοµµύρια θα µιλάγαµε για εξαΰ-
λωση περίπου του ταµείου της εταιρείας. 

Πού πάνε όµως αυτά τα χρήµατα και φεύγουν αφού πάει καλά
η εταιρεία και αφού έχει πραγµατικά υπερκέρδη που και εσείς
τα παραδεχτήκατε; Τι ακριβώς γίνεται; 

Κοιτάξτε, αυτό που γίνεται είναι ότι ακριβώς επειδή οι αριθµοί
πηγαίνουν άσχηµα, οι αγαπηµένοι σας επενδυτές γκρινιάζουν και
µέχρι να πάρουν το µάνατζµεντ -στόχος τους και στόχος σας,
αλλά δεν θα τα καταφέρουν, δεν θα το αφήσουµε να συµβεί, το
είπαµε και το ξαναλέµε… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…συνεχίζουν και ενισχύουν τη µετοχική τους θέση. Και εσείς

τι κάνετε; Εσείς! Ο κ. Στάσης. Πρόγραµµα επαναγοράς ιδίων µε-
τοχών. Αυτό κάνετε. Προγράµµατα διαρκή επαναγοράς ιδίων µε-
τοχών. Διαρκή. Το τελευταίο είναι στις 20 Σεπτεµβρίου 2022
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όπου πάρθηκε νέα απόφαση για πρόγραµµα επαναγοράς του
10% των µετοχών της εταιρείας, δηλαδή 36,344 εκατοµµύρια και
µάλιστα -άκουσον άκουσον!- µέχρι την τιµή των 17 ευρώ, δηλαδή
στο ανώτατο εύρος, και το βάλατε αµέσως σε εφαρµογή. Μόνο
τις τελευταίες είκοσι ηµέρες έχετε αγοράσει µετοχές αξίας 5
εκατοµµυρίων και περισσότερο. Δηλαδή κάθε εβδοµάδα 2 εκα-
τοµµύρια τουλάχιστον βγαίνουν από το ταµείο της ΔΕΗ και αντί
να πηγαίνουν για να στηρίξουν την κοινωνία και να παίξει η ΔΕΗ
τον κοινωνικό της ρόλο πηγαίνουν στους πελάτες της που δεν
µπορούν να πληρώσουν λογαριασµούς, πού πηγαίνουν; Για επα-
ναγορά µετοχών. 

Ποιοι ωφελούνται από αυτό, κύριε Μητσοτάκη, που εσείς κά-
νετε καλύτερους υπολογισµούς από εµένα που είµαι µηχανικός
και δεν τα ξέρω τα οικονοµικά καλά και δεν ξέρω τι γίνεται µε µια
εταιρεία όταν έχει µικρούς ή περισσότερους φόρους και µεγάλη
ανάπτυξη; Ποιος ωφελείται; Πείτε µου. Είστε οικονοµολόγος. Οι
φίλοι σας επενδυτές, όχι η ΔΕΗ, γιατί διατηρείτε έτσι υψηλά και
εµποδίζετε τεχνηέντως την πτώση της µετοχής, χειραγωγώντας
το Χρηµατιστήριο, γιατί είναι χειραγώγηση αυτό και έχει και ποι-
νικές ευθύνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και βέβαια για να έρχεστε εδώ σε αυτό το Βήµα και να υπερη-

φανεύεστε ότι παραλάβατε µια τιµή µετοχής χαµηλά και την πή-
γατε ψηλά. Φαίνεται, όµως, ότι ούτε στο γήπεδό σας, που είναι
το Χρηµατιστήριο όπως λέτε, τα καταφέρνετε. Γι’ αυτό και µε τε-
χνητούς τρόπους και µε έµµεση χειραγώγηση κρατάτε την τιµή
της µετοχής για να µην καταρρεύσει. 

Να δούµε τώρα την υποκρισία σας. Τι έλεγε ο κ. Γεραπετρίτης
και εσείς; Ότι η ΔΕΗ ήταν χρεοκοπηµένη το 2019. Όταν όµως ο
Στάσης πήγε για να προωθήσει στο Λονδίνο την πώληση του
17%, την έβρισκε σε εξαιρετική κατάσταση. Κερδοφόρα έλεγε
ότι ήταν την περίοδο 2015-2019, µε µείωση δανείων και στη συ-
νέχεια έκλεισε τους λιγνίτες, αύξησε τον δανεισµό της, άρχισε
να κερδοσκοπεί µαζί µε τους ιδιώτες και η τιµή κατέρρευσε από
τα 10 στα 5 ευρώ και είχε και αυτά τα αποτελέσµατα που σας
είπα, αύξηση χρεών, µείωση αποθεµατικών. 

Όµως παρά το ότι η εταιρεία δεν φαίνεται να πηγαίνει και πολύ
καλά, τα παχυλά µπόνους και η εκτόξευση των λογαριασµών πη-
γαίνουν χέρι-χέρι. Όσο ζορίζεται η κοινωνία, τόσο τα στελέχη
που βάλατε εκεί εσείς, τα golden boys, τρώνε µε χρυσά κουτά-
λια. Να τα πούµε και αυτά σήµερα, λοιπόν. Μας ακούει ο ελληνι-
κός λαός.

Το µαγαζί µετατράπηκε σε γαλάζιο µαγαζί, αντί να είναι η εται-
ρεία η δηµόσια που υπηρετεί το κοινωνικό συµφέρον. Επτά ήταν
οι θέσεις γενικών διευθυντών που υπήρχαν το 2019. Έγιναν δε-
καπέντε. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρέλαβε µια επι-
χείρηση µε εξήντα βοηθούς γενικούς διευθυντές και τους έκανε
διακόσιους πενήντα. 

Και ξέρετε πόσες είναι οι αποδοχές του σηµερινού προέδρου
και διευθύνοντος συµβούλου; Είναι 360.000 ευρώ. Για τις κανο-
νικές αποδοχές µιλάµε, όχι για τα µπόνους. Θα πω µετά γι’ αυτά.
Ένα χιλιάρικο λοιπόν την ηµέρα. Πόσο έπαιρνε ο κ. Παναγιωτά-
κης; Έχουµε 269% αύξηση συνολικά στις αποδοχές των στελε-
χών. Αυτή είναι η εικόνα. Και έρχεστε να µιλήσετε για την
κατάσταση που αφήσατε και φτιάξατε στη ΔΕΗ; 

Μιας και αναφέρθηκα στις ηµερήσιες αποδοχές των 1.000
ευρώ την ηµέρα για τον εκλεκτό σας -τα ακούν αυτά και οι Βου-
λευτές σας και λένε «εµείς κορόιδα είµαστε που ήρθαµε εδώ,
ακούµε και τη γκρίνια των πολιτών, αυτός παίρνει 360, εµείς
παίρνουµε 50, 60 τον χρόνο-, δεν είναι το σηµαντικότερο αυτό,
κύριε Μητσοτάκη. Κάνατε έφοδο. Και στη ΔΕΗ κάνατε έφοδο και
σε όλες τις άλλες ΔΕΚΟ κάνατε έφοδο και στον ΕΦΚΑ κάνατε
έφοδο γιατί αυτή είναι η δήθεν νεοφιλελεύθερη αντίληψή σας
για το κράτος.

Να θυµίσω κάτι. Μιλήσατε για τον Φωτόπουλο εδώ. Πότε γι-
γαντώθηκε το κόστος και βεβαίως και το προσωπικό; Κάνατε
µέσα σε έναν χρόνο δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις. Η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη το έκανε. Όποιος περνούσε από τα κοµµατικά
γραφεία της Νέας Δηµοκρατίας -όχι εσάς, του πατρός σας- διο-
ριζόταν και στη ΔΕΗ. Και λέτε για εµάς τώρα, για κράτος το
οποίο είναι κοµµατικό. Έχετε τα πρωτεία.

Αλλά για να δούµε τι ακριβώς γίνεται, πέραν των παχυλών µι-
σθών. Ο κ. Στάσης µαζί µε άλλα στελέχη της επιχείρησης λαµ-
βάνουν και επιπρόσθετο µπόνους µε δικές τους αποφάσεις,
1,856 χιλιάδες µετοχές της ΔΕΗ, συνολικής αξίας 16 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Είναι προφανές ότι δεν του φτάνουν του ανθρώπου
360 χιλιάρικα το χρόνο! Άλλωστε φτιάχνει ένα φαραωνικό παλάτι
εκεί στην Τζια. Όποιος έχει πάει για Σαββατοκύριακο το καλο-
καίρι,  το βλέπει, δεσπόζει από έξι µίλια µακριά.

Άρα, λοιπόν, τι γίνεται εδώ µε τη ΔΕΗ; Οι φορολογούµενοι
επιδοτούν τα κέρδη των παρόχων, ένας ολόκληρος λαός χρηµα-
τοδοτεί τη βίλα του κ. Στάση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τουλάχιστον στην αποπεράτωσή της να βάλει και µία τιµητική

πλακέτα για τον κ. Μητσοτάκη ως µέγα ευεργέτη του οικοδοµή-
µατος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Α, είναι λαϊκισµός αυτό;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ε, ναι, είναι.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Μάλιστα. Ε, είµαστε λαϊκιστές λοιπόν! 
Όταν βλέπουµε την κλεψιά, όταν βλέπουµε την αδικία, όταν

βλέπουµε την απάτη ενώ η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνι-
κού λαού δεν µπορεί να βγάλει την επόµενη µέρα, ε, ναι λοιπόν,
είµαστε λαϊκιστές! 

Είµαστε λαϊκιστές γιατί θέλουµε δικαιοσύνη! 
Είµαστε λαϊκιστές γιατί θέλουµε αυτή η χώρα να σταθεί στα

πόδια της!
Είµαστε λαϊκιστές γιατί θέλουµε να µπορεί ο µεροκαµατιάρης,

ο µισθωτός, ο άνεργος να σταθούν στα πόδια τους!
Ναι, λοιπόν. Ναι. Σας ευχαριστούµε που µας προσάπτετε

αυτόν τον χαρακτηρισµό.
Πάµε, λοιπόν, τώρα και στα επόµενα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εντάξει, εντάξει, όταν κάποια στιγµή θα ασχοληθεί η δικαιο-

σύνη µε το πρόγραµµα αγοράς ιδίων µετοχών της ΔΕΗ για χει-
ραγώγηση του χρηµατιστηρίου, θα τα δούµε όλα αυτά, αν
είµαστε λαϊκιστές ή δεν είµαστε λαϊκιστές, διότι εκποιείτε δηµό-
σιο πλούτο. Δεν παίζουµε εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε παρακάτω. 
Μας λέτε ότι χρηµατοδοτείτε -και είναι αλήθεια- µε πολλά εκα-

τοµµύρια, δισεκατοµµύρια ευρώ την αντιµετώπιση του ενεργει-
ακού κόστους. Ορθώς. Το µέγεθος των επιδοτήσεων -αυτό σας
λέµε και εµείς- είναι πάρα πολύ µεγάλο. 

Έχετε προβλέψει 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022. Μέχρι
στιγµής λέτε έχετε δώσει περίπου 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το κρίσιµο ερώτηµα είναι από πού είναι αυτά τα λεφτά. Είναι
τα φορολογηµένα; Τα φορολογήσατε; Έτσι µας είπατε: «Τους
πήραµε 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ». Πάλι ψέµατα λέτε. Είναι τα
λεφτά των Ελλήνων φορολογουµένων αυτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε να τα δούµε αναλυτικά. Από τα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ,

που µέχρι σήµερα έχετε επιδοτήσει τους τρεις τελευταίους
µήνες, τα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι από τον προϋπολογι-
σµό, χρεώσεις που πληρώνουν οι πολίτες, οι λεγόµενες ΥΚΩ,
έσοδα από τους ρύπους και 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ από αυτό
που ονοµάζετε «πλαφόν» και είναι ένας µηχανισµός µερικής επι-
στροφής των άδικων ουρανοκατέβατων κερδών των παραγωγών
που θεσπίσατε από τον Ιούλιο του 2022.

Γιατί µερικής επιστροφής; Γιατί το πλαφόν σε κάθε τεχνολο-
γική κατηγορία είναι πολύ υψηλότερα από το κόστος της παρα-
γωγής, µε αποτέλεσµα να συνεχίζουν έτσι να έχουν πολύ
υψηλότερα περιθώρια κέρδους και σε ό,τι αφορά στα νερά, στη
ΔΕΗ και σε ό,τι αφορά στις ΑΠΕ. Γιατί αντί να θεσµοθετήσετε,
όπως σας είχαµε προτείνει, ένα κοστοστρεφές πλαφόν που να
βασίζεται σε ένα εύλογο περιθώριο κέρδους πάνω από το κό-
στος παραγωγής, όποιο και αν είναι αυτό, το εκάστοτε κόστος
παραγωγής -είναι κυµαινόµενο, διότι η τιµή του φυσικού αερίου
µεγαλώνει, µικραίνει, συνήθως µεγαλώνει το τελευταίο διά-
στηµα- αντί να πείτε λοιπόν ένα 5% εύλογο κέρδος, βάλατε αυ-
θαίρετα ένα νούµερο, το οποίο το βάλατε τόσο ψηλά αυτό το

1040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ταβάνι που πράγµατι αν δεν το είχατε βάλει, θα είχαν πολλαπλά-
σια κέρδη -είναι αλήθεια-, αλλά ακόµη διατηρούν τεράστια
κέρδη. Και πού µεταφέρατε την πιθανή χασούρα τους; Στη λια-
νική. 

Δεν είπατε κουβέντα γι’ αυτό που σας είπα, κύριε Μητσοτάκη.
485 εκατοµµύρια ευρώ τον Σεπτέµβρη. Δεν είπατε κουβέντα. Σε
έναν µήνα 485 εκατοµµύρια ευρώ για τους παρόχους. Το κατα-
λαβαίνετε αυτό; Διότι τιµολόγησαν 485 εκατοµµύρια ευρώ πάνω
από αυτό που τους κόστισε και που αγόρασαν. Τι είναι αυτό το
πράγµα; Μου λέτε ότι δεν υπάρχει αισχροκέρδεια και ότι κάνετε
ό,τι µπορείτε;

Το πάρτι, λοιπόν, συνεχίζεται κανονικά και το πάρτι έχει στηθεί
µε τα χρήµατα της φορολογικής αφαίµαξης. Ένα στοιχείο θα
σας δώσω µόνο για τον µήνα Σεπτέµβριο. Για να καταλάβουµε,
πάµε ανάποδα την εξίσωση. 

Μόνο για τον µήνα Σεπτέµβριο το συνολικό κόστος της χον-
δρεµπορικής αγοράς ρεύµατος ήταν 1,67 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ξέρετε πόσο ήταν η επιδότηση, κύριοι συνάδελφοι; Εσείς το εί-
πατε. Ήταν 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επιδότηση 1,9 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, κόστος στη χονδρεµπορική 1,67 δισεκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή µεγαλύτερη η επιδότηση από τη συνολική αξία
της χονδρικής. Άρα ακόµη και αν κανένας καταναλωτής δεν πλή-
ρωνε δεκάρα τον Σεπτέµβρη, οι παραγωγοί θα κέρδιζαν 230 εκα-
τοµµύρια ευρώ µόνο από τις επιδοτήσεις. 

Την ίδια ώρα, όµως, οι καταναλωτές πληρώνουν και τον Σε-
πτέµβρη -και όχι µόνο δεκάρα- λογαριασµούς που µπορεί να
είναι κατάτι µικρότεροι από αυτούς που πλήρωναν τον Μάιο και
τον Ιούνιο, αλλά είναι πολλαπλάσιοι από αυτούς που πλήρωναν
έναν χρόνο πριν. 

Αν αθροίσουµε, λοιπόν, αυτά που πληρώνουν οι καταναλωτές,
τις επιδοτήσεις και αφαιρέσουµε το κόστος παραγωγής, βγά-
ζουµε τα υπερκέρδη που ακόµη και σήµερα υπάρχουν, ζουν και
βασιλεύουν και κερδίζουν κάποιοι λίγοι. 

Και µη µας λέτε τώρα ότι φορολογήσατε. Έχετε βγάλει, µετά
από πολλές αλχηµείες και πιέσεις που ασκήσατε στη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας για να µειώσει όσο το δυνατόν τα υπερκέρδη,
διότι σας ξέφυγε αυτό το 90% και δεν µπορούσατε να το µαζέ-
ψετε µετά -αυτή είναι η αλήθεια-, µια υπουργική απόφαση και
δεν έχετε πάρει δεκάρα ούτε 1 σεντ δεν έχετε πάρει.

Και βεβαίως, εδώ δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι έχουµε,
όχι µόνο στην –προσέξτε- ηλεκτροπαραγωγή -εµείς έχουµε κα-
ταθέσει τις εκτιµήσεις µας για 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ-, είπα
και πιο πριν για τις πετρελαϊκές εταιρείες, τα διυλιστήρια έχουν
υπερκέρδη, το πρώτο εξάµηνο του 2022, 1,79 δισεκατοµµύρια
ευρώ, οι ισολογισµοί τους. Τα είπατε, συµφωνείτε. Αλλά και η
ΔΕΠΑ Εµπορίας έχει 300 εκατοµµύρια ευρώ.

Θα τα καταθέσω για να µην µου λένε ότι µιλάω στον αέρα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Και περιµένουµε να δούµε αν και αυτές οι υποσχέσεις για φο-
ρολόγηση υπερκερδών θα είναι φρούδες ελπίδες, θα είναι άν-
θρακες, όπως και οι µεγαλοστοµίες σας για φορολογία 90% στα
υπερκέρδη των παραγωγών από την αρχή της κερδοσκοπικής
διαδικασίας µέχρι και τον Ιούνιο του 2022.

Μιλήσατε για τους ελέγχους, κύριε Μητσοτάκη, ότι κάνετε
εξαιρετικούς και σηµαντικούς ελέγχους και µάλιστα, τους συγ-
κρίνατε µε τους ελέγχους που κάναµε εµείς. Πολύ ενδιαφέρουσα
ήταν αυτή η σύγκριση, µε τη διαφορά ότι εµείς είχαµε 0,4% πλη-
θωρισµό και εσείς έχετε 12,4%. Τι συγκρίνετε τώρα; Τι συγκρί-
νετε; Πάλι ανόµοια πράγµατα συγκρίνετε. 

Εγώ, έτσι για να καταλάβει ο κόσµος περί τίνος συζητάµε και
γιατί φωνάζουµε, θα σας πω µόνο ότι τα πρόστιµα που επιβλή-
θηκαν -επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων- τον Σεπτέµβρη που είναι από τους πιο σκληρούς
πληθωριστικούς µήνες ήταν µόλις 94.500 ευρώ. Σας δίνω και τα
πρόστιµα που έχουν καταβληθεί όλους τους προηγούµενους
µήνες.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Άρα, τι ελέγχους κάνετε; Άρα, τα βρίσκετε όλα τέλεια. Δεν
υπάρχει αισχροκέρδεια. Εντάξει, εγώ καταλαβαίνω ότι η µεγάλη
αισχροκέρδεια είναι στην ηλεκτρική ενέργεια, στα καύσιµα, αλλά
υπάρχει αισχροκέρδεια παντού. Παντού υπάρχει. Το βλέπουν οι
πολίτες, το καταλαβαίνουν, το ζούνε.

Το ντίζελ τώρα. Μάλιστα. Εγώ να αποδεχθώ ότι εν τη ρύµη του
λόγου µου ανέφερα κάτι το οποίο δεν ισχύει. όµως, σε όλη την
Ευρώπη το ντίζελ είναι υψηλό. Αλλά εσείς πήρατε µια απόφαση
προχθές. Εσείς την πήρατε. Μέχρι πριν από µια εβδοµάδα το ντί-
ζελ ήταν χαµηλότερο από την αµόλυβδη βενζίνη ή κάνω λάθος ή
λέω ψέµατα; Ήταν χαµηλότερο. Και το οικονοµικό επιτελείο
πήρε την απόφαση να πάρει την επιδότηση από το ντίζελ για να
τη δώσετε, λέει, στο πετρέλαιο θέρµανσης. Μάλιστα. Έτσι δεν
είναι;

Και ρωτώ. Είναι δυνατόν, σε τέτοια εποχή κρίσης, να σκέφτε-
στε τα 39 εκατοµµύρια ευρώ, «δεν έχουµε 39 εκατοµµύρια
ευρώ»; Εντάξει, πάρτε ένα δάνειο από τον Στάση και τα golden
boys της ΔΕΗ. Θα τα βρείτε τα λεφτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μα, είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν;
Πάµε παραπέρα. Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Από εδώ και πέρα

σύντοµος.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Δύο πράγµατα θα πω µόνο.
Το πρώτο που θα πω είναι ότι εδώ έχουµε µια κατάσταση που

σε όλη την Ευρώπη είναι τελείως διαφορετική από τον πυρήνα
της πολιτικής του κ. Μητσοτάκη. Τι έχουµε σε όλη την Ευρώπη;
Έχουµε ένα κύµα επανακρατικοποιήσεων. Επανακρατικοποι-
ήσεις σε όλη την Ευρώπη. Και τι κάνει ο κ. Μητσοτάκης; Ο κ. Μη-
τσοτάκης αυτό που κάνει είναι να επιµένει σε µία λογική
ιδιωτικοποίησης της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού. Τους
λόγους σάς τους είπα.

Μην µας προκαλείτε, όµως, όταν λέτε ότι δίνετε 9,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Πέντε φορές η κεφαλαιοποίηση της ΔΕΗ είναι
τα 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως, θα ήθελα πραγµατικά να
δώσω αυτή την εικόνα -και αυτός όντως είναι χάρτης, κύριοι συ-
νάδελφοι- που δείχνει τον αριθµό των αποκρατικοποιήσεων,
ιδίως σε υποδοµές ενέργειας, σε όλη την Ευρώπη. 

Λοιπόν, αυτά έχουµε την τελευταία εικοσαετία και τώρα αυτά
έχουν επεκταθεί ακόµα περισσότερο. Γιατί το κάνουν αυτό; Γιατί
το λέω αυτό; Γιατί η πολιτική που ασκεί ο κ. Μητσοτάκης είναι η
πολιτική της προηγούµενης τεσσαρακονταετίας. Θάτσερ! 

Στην Ευρώπη, λοιπόν, τα τελευταία είκοσι χρόνια έχουν επα-
νακρατικοποθηθεί τριακόσιες είκοσι έξι εταιρείες στην ενέργεια,
εκατόν ογδόντα πέντε στην ύδρευση, πενήντα τρεις στις µετα-
φορές. Και πλέον τους τελευταίους µήνες, στο «έδαφος» της
ενεργειακής κρίσης, η γερµανική κυβέρνηση κρατικοποιεί τη
«UNIPER», τον µεγαλύτερο εισαγωγέα φυσικού αερίου. Πρόκει-
ται για τη µεγαλύτερη κρατικοποίηση στη Γερµανία µετά από τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. 

Ήδη η Γαλλία θα εθνικοποιήσει την EDF, τη µεγαλύτερη εται-
ρεία ηλεκτρικής ενέργειας. Στην Ιταλία έχει µπει στη δηµόσια συ-
ζήτηση η εθνικοποίηση του ενεργειακού κολοσσού ΕΝΙ,
σύµφωνα µε το άρθρο 43 του εκεί Συντάγµατος. Αυτή είναι η ει-
κόνα στην Ευρώπη. 

Κλείνω µε δυο λόγια για το µείζον θέµα που έχει να κάνει µε
την επιµονή σας να µη µειώνετε τον φόρο προστιθέµενης αξίας
και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Κύριε Μητσοτάκη, έχετε δει
πόσες είναι οι χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση που έχουν προβεί
σε µειώσεις; Είναι πολλαπλάσιες οι χώρες που έχουν προβεί σε
µειώσεις σε σχέση µε αυτές που δεν έχουν προβεί σε µειώσεις -
γιατί υπάρχουν και τέτοιες. Ακόµα και η Κύπρος έχει µειώσει φό-
ρους, τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, όχι όλους τους φόρους.
Εσείς γιατί επιµένετε σε αυτό; Λέτε ότι το κόστος θα είναι 5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ και πού θα βρεθεί αυτό το κόστος, πρέπει
να φορολογήσουµε. Εµείς σας είπαµε, ναι πρέπει να φορολογή-
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σουµε. Μας ρωτάτε ποιον θα φορολογήσουµε. Σας λέµε ποιον
θα φορολογήσουµε, αυτούς που έχουν αυτά τα υπερκέρδη, τα
διαστηµικά, τα αστρονοµικά. 

Αλλά τελειώνω µε αυτό: Εµείς έχουµε µια διαφορετική αντί-
ληψη από αυτή που έχετε εσείς για το πώς η οικονοµία µπορεί
να πάει µπροστά. Η δική µας αντίληψη βασίζεται στη στήριξη των
δυνάµεων της εργασίας, βασίζεται και σε ένα πιο δίκαιο φορο-
λογικό σύστηµα. Μη συγκρίνετε µε τις περιόδους των µνηµονίων.
Μην το κάνετε αυτό διαρκώς. Κάνετε ανόµοιες συγκρίσεις. Εµείς
καταφέραµε, µέσα σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία για τη χώρα,
να τη βγάλουµε από µια τροµακτική κρίση. Δεν τη βάλαµε εµείς,
εσείς τη βάλατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά το γήπεδο ήταν απολύτως ανηφορικό για µας και είχατε

την τύχη να αναλάβετε Πρωθυπουργός µόλις καταφέραµε το γή-
πεδο να είναι, όχι κατηφορικό να οµολογήσω, αλλά επίπεδο. Εί-
χατε τη δυνατότητα να υπόσχεστε επενδυτική βαθµίδα. Κι επειδή
µε ρωτήσατε «ποτέ τα είπα αυτά;», εδώ είναι οι δηλώσεις σας.
Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πείτε µας ηµεροµηνίες!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Βεβαίως. Στις 17 Μαΐου 2019, Μητσοτάκης,
«Για µένα αποτελεί δέσµευση εντός δεκαοκτώ µηνών η χώρα να
επιστρέψει στη λεγόµενη επενδυτική βαθµίδα», «STAR», κ. Ζα-
χαρέα. 

Οµιλία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, στις 7 Φε-
βρουαρίου 2020, στη Συνοµοσπονδία Εµπορίου και Επιχειρηµα-
τικότητας, «η χώρα να επιστρέψει στην επενδυτική βαθµίδα
εντός του πρώτου εξαµήνου του 2021».

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!

Μη φωνάζετε!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Συνέντευξή του Κυριάκου Μητσοτάκη στον δη-
µοσιογράφο Μαρκ Μπέντεϊχ στο πλαίσιο ψηφιακού συνεδρίου
του «REUTERS», την 1η Δεκεµβρίου 2021 «Το αργότερο έως τις
αρχές του 2023 θα βγούµε στην επενδυτική βαθµίδα». 

Στις 29 Μαρτίου 2022, συνέντευξη του Κυριάκου Μητσοτάκη
στην κ. Ν. Λυµπεράκη, «Από εκεί και πέρα η επενδυτική βαθµίδα
είναι στόχος για το 2023 απολύτως εφικτός».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ορισµένες µόνο από τις δηλώσεις της αναξιοπιστίας σας!
Διότι εσείς βάλατε τον πήχη ψηλά και θα περάσετε από κάτω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι όχι στον κ. Μητσοτάκη, του

οποίου η αναξιοπιστία αναγνωρίζεται κυρίως από το γεγονός ότι
δεν έχει κατανοήσει -κι αυτό είναι το πρόβληµα- το πόσο κακό
έχει κάνει η διακυβέρνησή του στην πραγµατική οικονοµία, στην
κοινωνική συνοχή αλλά και στην οικονοµία και στη δηµοκρατία -
και στη δηµοκρατία. Απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό. Δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος, λοιπόν, να συνεχίζουµε να διατρέχουµε για
πολύ αυτή την περίοδο της κατάρρευσης της ηθικής, της κοινω-
νικής, της οικονοµικής, της αξιακής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η χώρα αξίζει καλύτερα. Οι εργαζόµενοι αξίζουν καλύτερα. Οι

συνταξιούχοι -που είχατε το θράσος να φέρετε εδώ το θέµα των
συνταξιούχων, που έχετε πάρει 5 δισεκατοµµύρια ευρώ από τους
συνταξιούχους, 3 δισεκατοµµύρια ευρώ που κόψατε από τη δέ-
κατη τρίτη σύνταξη και άλλα 2,4 ευρώ τα αναδροµικά που δεν
θα τα δώσετε, και περιφέρετε την αύξηση που είχε κάνει η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ως δική σας αύξηση- οι συνταξιούχοι αξίζουν
µια κυβέρνηση που θα τους λέει την αλήθεια και αξίζουν µια ζωή
µε αξιοπρέπεια. 

Οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, οι χαµηλόµισθοι, η µεγάλη
πλειοψηφία των εµπόρων, των βιοτεχνών, αυτών που θα τους πά-
ρετε τα σπίτια διότι ετοιµάζεστε να φέρετε τροπολογία, διότι
γράφετε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας τις αποφάσεις

του Συµβουλίου της Επικρατείας που αποφάσισε να µην µπο-
ρούν να κάνουν πλειστηριασµούς οι servicers, όλοι αυτοί, λοιπόν,
οι πολίτες, µεσαία τάξη και χαµηλά εισοδήµατα, αξίζουν µια κα-
λύτερη Ελλάδα και θα την έχουν µε µια προοδευτική κυβέρνηση! 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και η Ώρα του Πρω-
θυπουργού ολοκληρώνεται µε τη δευτερολογία του Πρωθυπουρ-
γού και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Τσίπρα, πείτε στους λογογράφους σας ότι το «αξίζουµε
καλύτερα» ήταν το βασικό σύνθηµα της Νέας Δηµοκρατίας στις
εκλογές του 2019. Εσείς, που µιλούσατε πάντα για τη φαντασία
στην εξουσία, θα περίµενα να ήσασταν λίγο πιο ευρηµατικός. 

Ξέρετε, όταν ανακυκλώνονται τα συνθήµατα, αυτό είθισται η
αλήθεια είναι διότι η ευρηµατικότητα, νοµίζω, κάποια στιγµή είναι
σχετικά πεπερασµένη, τουλάχιστον κοιτάξτε λίγο πιο πίσω, καµ-
µιά δεκαριά µε είκοσι χρόνια, να µην είναι τόσο αυτονόητη η λο-
γοκλοπή η οποία επιχειρείται.

Λοιπόν, πάµε τώρα στα ουσιαστικά. Μου έκανε πάρα πολλή
εντύπωση, κύριε Τσίπρα, και θα ήθελα να µου το εξηγήσετε διότι
νοµίζω ότι υπάρχει µια σύγχυση στο µυαλό σας, πώς είναι δυνα-
τόν να είµαστε νεοφιλελεύθεροι και ταυτόχρονα να κάνουµε
έφοδο στο κράτος. Αυτό είναι ένα οξύµωρο. Ξέρετε, η έφοδος
στο κράτος νοείται µε την απαλλαγή κρατικών περιουσιακών
στοιχείων από τον έλεγχο του κράτους και όχι την έφοδο στο
κράτος, όπως την αντιλαµβάνεστε τουλάχιστον εσείς, µε διορι-
σµούς χιλιάδων µετακλητών, κολλητών και φίλων. 

Εµείς, λοιπόν, ακολουθήσαµε, κύριε Τσίπρα, -και θα ξεκινήσω
µε το θέµα της ΔΕΗ- µια πολύ συγκεκριµένη πολιτική παραλαµ-
βάνοντας µια επιχείρηση, η οποία ναι, ήταν στα όρια της χρεο-
κοπίας. Διότι όταν ο ορκωτός ελεγκτής αρνείται να υπογράψει
ισολογισµό, αυτό κάτι λέει για την αξιοπιστία των στοιχείων και
δεν θα διακινδύνευε την υπογραφή του και την πιστοποίηση των
στοιχείων αν δεν ήταν απολύτως βέβαιος ότι η εταιρεία αυτή θα
µπορούσε πράγµατι να επιβιώσει. Αυτή είναι η κατάσταση στην
οποία παραλάβαµε τη ΔΕΗ στις 7 Ιουλίου, όταν µας εµπιστεύ-
τηκε ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή κάνατε και µια σειρά από αναφορές στην τιµή της

µετοχής της ΔΕΗ και µας είπατε πόσο καλά τα πήγατε εσείς σε
σχέση µε το πως τα πήγαµε εµείς θα πω το εξής: Γιατί η τιµή της
µετοχής είναι σηµαντική; Διότι ναι, η αξιοπιστία µιας εισηγµένης
επιχείρησης κρίνεται πρωτίστως από τους επενδυτές και τους
µετόχους της. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από την τιµή του ρεύµατος κρίνεται
πρωτίστως. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όχι, όχι, επιτρέψτε µου. Μιλήσατε για την εταιρεία την ίδια.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από τους καταναλωτές κρίνεται
πρωτίστως. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
τιµή του ρεύµατος είναι η τιµή των λογαριασµών που δείξαµε µε
τις επιδοτήσεις από τα υπερκέρδη, τα οποία πήραµε πίσω. Αλλά
σας ενοχλεί αυτή η αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή µερικές φορές µία εικόνα, χίλιες λέξεις, αυτή είναι

η πορεία της µετοχής της ΔΕΗ. Τη βλέπετε καλά; Μεσοσταθµικά
κάτω από τα 2 ευρώ, επί δικών σας ηµερών. Αυτή τη στιγµή στα
5,36 ευρώ, πράγµατι είχε φτάσει και στα 10 ευρώ και η αξία σή-
µερα του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο παραµένει µέτοχος της
ΔΕΗ, θα σας το ξαναπώ, είναι τέσσερις φορές µεγαλύτερη από
την αξία του 51% που µας παραδώσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν νοµίζω ότι υπάρχει άνθρωπος που να αµφιβάλλει ότι η

ΔΕΗ ήταν στα όρια της χρεοκοπίας και ότι σώθηκε µέσα από µια
σειρά από κρατικές παρεµβάσεις για να αποτελέσει έναν σηµαν-
τικό πυλώνα του νέου αναπτυξιακού οράµατος που έχουµε για
την ενεργειακή µετάβαση της χώρας αλλά και µια επιχείρηση η
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οποία µπόρεσε, ακριβώς επειδή ανέταξε τα οικονοµικά της, να
στηρίξει τους πελάτες της µέσα από σηµαντικές εκπτώσεις, τις
οποίες έδωσε κατά τη διάρκεια της κρίσης. 

Κι επειδή µιλήσατε ακόµα µια φορά για βίαιη απολιγνιτοποίηση
και για αποφάσεις οι οποίες ουσιαστικά υπονόµευσαν το ενερ-
γειακό µέλλον της χώρας, θα ήταν καλό, κύριε Τσίπρα, πριν τα
λέτε αυτά να ρωτάτε και τους συµβούλους σας. Έχετε και πίσω
σας τον κ. Φάµελλο, ο οποίος διαχειρίστηκε τα θέµατα αυτά, και
µπορεί να σας πει πότε ακριβώς µειώθηκε, κύριε Τσίπρα, η ηλε-
κτροπαραγωγή από λιγνίτη στη χώρα µας. 

Πόση ενέργεια παρήγαγε η χώρα από λιγνίτη το 2015; Πόση;
Το ξέρετε φαντάζοµαι. Αν δεν το ξέρετε εσείς, κύριε Τσίπρα,
κύριε Φάµελλε το γνωρίζετε, έτσι δεν είναι; Είκοσι τεραβατώρες.
Πόση ενέργεια παρήγαγε η χώρα το 2019 από λιγνίτη; Πόσο;
Δέκα τεραβατώρες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η κατανάλωση λιγνίτη και η παραγωγή ενέργειας από λιγνίτη

µειώθηκε και µειώθηκε για πολύ συγκεκριµένους λόγους. 
Να σας το εξηγήσω µε όσο πιο απλά λόγια µπορώ, όχι τόσο σε

εσάς όσο στους πολίτες οι οποίοι µας παρακολουθούν. Διότι ο λι-
γνίτης κατέστη εξαιρετικά ακριβός, λόγω των δικαιωµάτων ρύπων
τα οποία πρέπει να καταβάλει µια ρυπογόνος επιχείρηση, η οποία
παράγει ενέργεια από λιγνίτη και διότι -κι επί δικών σας ηµερών-
πρακτικά, δεν έγινε καµµία ουσιαστική επένδυση στα µεγάλα ερ-
γοστάσια παραγωγής λιγνίτη, µε αποτέλεσµα αυτά να φτάνουν
στο τέλος της ζωής τους ως προς τη δυνατότητα να εξακολου-
θούµε να παράγουµε ενέργεια από τα εργοστάσια αυτά. 

Και η απόφαση για την απολιγνιτοποίηση, την πιο γρήγορη,
την οποία υιοθέτησε η Κυβέρνησή µας, ήταν, πράγµατι, και πε-
ριβαλλοντικά επιβεβληµένη, αλλά και οικονοµικά ορθή, µε βάση
τις τιµές ενέργειας και µε βάση αυτά τα οποία γνωρίζαµε το 2019
- 2020. Κανείς τότε δεν ήταν σε θέση να προβλέψει ότι δύο χρό-
νια µετά οι τιµές του φυσικού αερίου θα ήταν δέκα και δώδεκα
φορές υψηλότερες σε σχέση µε το τι είναι τώρα, και την ίδια
στρατηγική ακολούθησαν όλες οι χώρες. Και, πράγµατι, όλες οι
χώρες οι οποίες είχαν δυνατότητα παραγωγής ενέργειας από λι-
γνίτη ακόµα, έσπευσαν βραχυπρόθεσµα, το τονίζω βραχυπρόθε-
σµα, για τα επόµενα δύο - τρία χρόνια, να αυξήσουν την
παραγωγή λιγνίτη όσο οι τιµές του φυσικού αερίου είναι τόσο
υψηλές. Όµως δεν εκτιµούµε ότι αυτή η κατάσταση µε τις υπερ-
βολικά υψηλές τιµές του φυσικού αερίου θα συντηρηθεί για
πέντε ή για δέκα χρόνια. Αναγνωρίζουµε, επίσης, απόλυτα ότι ο
δρόµος της απολιγνιτοποίησης και της µετάβασης της χώρας σε
µια χώρα η οποία παράγει βασικά ηλεκτρική ενέργεια από ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας είναι µονόδροµος. 

Και µιας και µιλάµε για ΑΠΕ, εσείς που έχετε φιλοπεριβαλλον-
τικό πρόσηµο, κύριε Τσίπρα, τι ακριβώς κάνατε εσείς στα τέσ-
σερα χρόνια που ήσασταν στην κυβέρνηση για να προσθέσετε
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σώσαµε από την χρεοκοπία τον λο-
γαριασµό των ΑΠΕ που αφήσατε χρεοκοπηµένο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μάλιστα µάλιστα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για

δείτε τα λίγο εδώ. Έχει πολύ ενδιαφέρον αυτό το διάγραµµα, για
κοιτάξτε το καλά. Αυτό ήταν το ’13, προσθήκη ΑΠΕ, πόσα προ-
σθέτουµε κάθε χρόνο. Τι είναι αυτό το µεγάλο κενό εδώ; Αυτό
το µεγάλο κενό εδώ τι είναι;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δική σας κληρονοµιά είναι. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δική

µας κληρονοµιά; Πάλι δεν προφτάσατε; Έτσι δεν είναι; Αυτό το
µεγάλο κενό τι είναι εδώ πέρα; Είναι τα χρόνια ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εδώ το µεγάλο κενό. Και µετά υπάρχει, πράγ-
µατι, µια απογείωση στην εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας από τον ήλιο και από τον άνεµο.

Και η αλήθεια είναι ότι αν δεν υπήρχε αυτό το κενό, κύριε Τσί-
πρα, και κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η χώρα θα είχε ακόµα µε-
γαλύτερη παραγωγική δυνατότητα ηλεκτρικής ενέργειας από
ΑΠΕ απ’ ό,τι έχει σήµερα. και προφανώς σήµερα -σε αντίθεση µε

αυτό το οποίο συνέβαινε πριν από πέντε ή πριν από δέκα χρό-
νια- οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είναι η φθηνότερη µορφή
ενέργειας αλλά είναι και η γεωπολιτικά ασφαλέστερη µορφή
ενέργειας. 

Αυτή, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, είναι η παρακαταθήκη της δικής
σας κυβέρνησης, της φιλοπεριβαλλοντικής Αριστεράς η οποία
δηµιούργησε αυτό το πολύ µεγάλο κενό στην εγκατεστηµένη
ισχύ των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Επειδή µάλλον αυτά τα στοιχεία δεν τα γνωρίζατε, σας συνι-
στώ την επόµενη φορά να είστε λίγο πιο προσεκτικός, όταν µι-
λάτε για ενεργειακή µετάβαση. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης  καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μιλήσατε ακόµα µια φορά για την αδυναµία, αδιαφορία, έλ-
λειψη βούλησης της Κυβέρνησης να φορολογήσει υπερκέρδη
των εταιρειών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Θα σας το εξη-
γήσω, λοιπόν, και πάλι όσο πιο απλά γίνεται. 

Ο µηχανισµός τον οποίο έχουµε επιβάλει και λειτουργεί από
1η Ιουλίου, είναι ένας µηχανισµός ο οποίος δεν επιτρέπει καν στις
εταιρείες να παράγουν υπερκέρδη, διότι έρχεται και τα αποσπά
για λογαριασµό του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης εν τη γε-
νέσει τους. αυτός, λοιπόν, ο µηχανισµός, είναι ένας µηχανισµός
ο οποίος µελετήθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και εγκρίθηκε
σε ευρωπαϊκό επίπεδο και θα αποτελέσει πράξη ευρωπαϊκού κα-
νονισµού, προκειµένου να καταστεί υποχρεωτικός σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες. Ίσως σας ενοχλεί το γεγονός ότι η Ελλάδα
στον τοµέα αυτό της διαµόρφωσης µιας εξαιρετικά σύνθετης πο-
λιτικής, υπήρξε και σε αυτόν τον τοµέα -θα έλεγα- πρωταγωνί-
στρια στην Ευρώπη. 

Εγώ είµαι ικανοποιηµένος από το γεγονός ότι το Υπουργείο
Ενέργειας και Περιβάλλοντος και οι τεχνοκράτε, οι οποίοι µας
συµβουλεύουν, είναι σε θέση σήµερα, κύριε Τσίπρα, να διαµορ-
φώνουν ευρωπαϊκές πολιτικές και αυτό είναι κάτι που είναι προς
όφελος προφανώς της Ελλάδας, αλλά πιστεύω ότι είναι καλό και
για την Ευρώπη. Εµείς ήµασταν από την πρώτη στιγµή υπέρµα-
χοι επιβολής κάποιου είδους πλαφόν -ας το ονοµάσουµε πλαφόν
για να καταλαβαίνουµε περίπου τι λέµε- ενός ανωτάτου ορίου
στη χονδρεµπορική τιµή του φυσικού αερίου σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. Και όταν ξεκινήσαµε αυτή την προσπάθεια, ήταν πολύ λίγοι
αυτοί οι οποίοι πίστευαν ότι κάτι τέτοιο θα µπορούσε να επιτευχ-
θεί. Κι όµως σήµερα δεκαπέντε τουλάχιστον ευρωπαϊκές χώρες
το στηρίζουν και είναι πολύ πιθανό να έχουµε εξασφαλίσει, µετά
από µεγάλη δουλειά, συστηµατική δουλειά και τη στήριξη της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να υιοθετηθεί αυτή η πρόταση ως
πρόταση στο Συµβούλιο Κορυφής, για να µπορέσει µετά να εγ-
κριθεί από τα κράτη - µέλη. Είναι µια επιτυχία αυτό και για την
Ελλάδα αλλά και για την Ευρώπη, η οποία έστω και µε καθυστέ-
ρηση αντιλαµβάνεται την ανάγκη να δράσει συνολικά και συλλο-
γικά για να αποτρέψει µια διεθνή κρίση µε σοβαρότατες
επιπτώσεις στην κοινωνική συνοχή όλων των ευρωπαϊκών κοινω-
νιών. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής,
αυτής της Κυβέρνησης και έχουµε κάθε λόγο να αισθανόµαστε
ικανοποιηµένοι για το γεγονός ότι κάνουµε παρεµβάσεις, αλλά
δυσαρεστηµένοι για το γεγονός ότι ναι και σήµερα η χώρα αντι-
µετωπίζει ακόµα πολλά προβλήµατα. Θα το ξαναπώ πολλές
φορές. Λέτε συνέχεια ότι παρουσιάζουµε ειδυλλιακή εικόνα.
Κύριε Τσίπρα, δεν υπάρχει οµιλία µου στην οποία να µην ανα-
φέρω ότι η χώρα αντιµετωπίζει ακόµα πολλά προβλήµατα, ότι οι
µισθοί στην Ελλάδα είναι ακόµη χαµηλοί, ως αποτέλεσµα µιας
κρίσης δεκαετίας και παραπάνω και ότι πρέπει να κάνουµε ένα
άλµα αναπτυξιακό κι ένα άλµα παραγωγικότητας, προκειµένου
να φτάσουµε στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Δεν ζούµε σε κανένα ροζ συννεφάκι ούτε ισχυριζόµαστε ότι
όλα είναι καλά. Όµως, εδώ πέρα συγκρίνονται πολιτικές επιλο-
γές. Η Κυβέρνηση αυτή έχει µιλήσει µε πράξεις, έχει δροµολο-
γήσει ένα πρόγραµµα στήριξης το οποίο είναι πολύ σηµαντικό
από τα µεγαλύτερα στην Ευρώπη, και χαίροµαι που κι εσείς το
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αναγνωρίσατε. Θα επαναλάβω ακόµα µια φορά ότι µπορεί να
δροµολογηθεί ένα τέτοιο πρόγραµµα, ακριβώς επειδή δηµιούρ-
γησε ανάπτυξη, η οποία προκάλεσε δηµοσιονοµικό πλεόνασµα,
το οποίο µπορούµε να αξιοποιήσουµε στη συνέχεια για τη στή-
ριξη της κοινωνίας. Και αυτή η ανάπτυξη, κύριε Τσίπρα και κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν ήρθε από την παραδοσιακή κατανά-
λωση µε δανεικά. 

Είναι µια ανάπτυξη η οποία ήρθε από επενδύσεις και από εξω-
στρέφεια. Και αυτή η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας θεωρώ ότι είναι µια επιτυχία µακροπρόθεσµη για την Ελ-
λάδα. Δεν έχει δείξει ακόµα την πλήρη της δυναµική. Όµως σή-
µερα η Ελλάδα είναι πάνω από την Ιταλία και την Γαλλία σε
εξαγωγές ως ποσοστό του ΑΕΠ, εξαγωγές αγαθών και υπηρε-
σιών, µπαίνει και ο τουρισµός προφανώς µέσα στον συνολικό
υπολογισµό των εξαγωγών. 

Μιλήσατε απαξιωτικά για τις επενδύσεις που έρχονται στην
Ελλάδα. Αλήθεια; Δεν έχετε αντιληφθεί ότι σήµερα η Ελλάδα
είναι ένας ελκυστικός επενδυτικός προορισµός και ότι οι επεν-
δύσεις αυτές δεν αφορούν µόνο τους επενδυτές; Οι επενδυτές
έρχονται και προσβλέπουν σε υπεραξία και καλά κάνουν, γιατί
έτσι δουλεύει η ελεύθερη οικονοµία. Τις επενδύσεις αυτές τις
θέλουµε πρώτα και πάνω απ’ όλα διότι δηµιουργούν καλά πλη-
ρωµένες θέσεις εργασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι τα παιδιά που έφυγαν στο εξωτερικό επί δικών σας ή µάλ-

λον και επί δικών σας ηµερών, τώρα για πρώτη φορά αντιλαµβά-
νονται ότι ναι, αξίζει τον κόπο να σκεφτώ να γυρίσω στην Ελλάδα
γιατί υπάρχουν καλές δουλειές, καλοπληρωµένες δουλειές, οι
οποίες ταυτόχρονα συνδυάζονται και µε µια χώρα η οποία φαί-
νεται να έχει βρει την πορεία της προς ένα πιο αισιόδοξο µέλλον.
Δεν αφορούν όλους αυτές οι δουλειές, γιατί προφανώς έχουµε
πολλούς συµπολίτες µας οι οποίοι ακόµα είναι στον κατώτατο
µισθό και δοκιµάζονται σήµερα από τον πληθωρισµό. 

Ο κατώτατος µισθός στην Ελλάδα, κύριε Τσίπρα, µε τις αυξή-
σεις που κάναµε είναι στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Είναι στον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, είναι πάνω από την Πορτογαλία σήµερα που
µιλάµε ο κατώτατος µισθός. Αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό 63
ευρώ και θα έρθει και άλλη αύξηση του κατώτατου µισθού την
1η Μαΐου 2023, µε βάση τη διαδικασία την οποία έχουµε δροµο-
λογήσει. Και είναι απαραίτητο να υπάρχει και άλλη αύξηση του
κατώτατου µισθού, όταν έχουµε απέναντί µας αυτό το φαινόµενο
της ακρίβειας µε αυτή την ένταση. 

Όµως σήµερα υπάρχει µια οικονοµία η οποία δουλεύει, παρά-
γει, επενδύσεις γίνονται, επιχειρήσεις ανοίγουν. Ζήτησα τα στοι-
χεία του ΓΕΜΗ, επειδή µιλήσατε γι’ αυτό. Και το ΓΕΜΗ, βασικά,
ξέρετε είναι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δεν είναι µεγάλες εται-
ρείες που διαµορφώνουν τα στατιστικά στοιχεία του ΓΕΜΗ. 

Λοιπόν, στοιχεία ΓΕΜΗ πανελλαδικά για το πρώτο εξάµηνο του
2022: Συστάσεις επιχειρήσεων, τριάντα τέσσερις χιλιάδες τρια-
κόσιες σαράντα µία. Διαγραφές επιχειρήσεων, εννέα χιλιάδες
πεντακόσιες δεκαπέντε. Κάτι κινείται σήµερα στην ελληνική οι-
κονοµία προς τη σωστή κατεύθυνση.

Επαναλαµβάνω, δεν πανηγυρίζουµε. Δεν πανηγυρίζουµε, γιατί
ξέρουµε τις µεγάλες δυσκολίες. Όµως από την άλλη, δεν µπο-
ρούµε να µην δεχθούµε ότι οι παρεµβάσεις που έχει κάνει αυτή
η Κυβέρνηση είναι πολύ σηµαντικές, αλλά ταυτόχρονα είναι πα-
ρεµβάσεις οι οποίες κινούνται στο πλαίσιο της δηµοσιονοµικής
πειθαρχίας.

Μου έκανε πάρα πολύ εντύπωση, ξέρετε, κύριε Τσίπρα, το
εξής. Είµαστε λίγους µήνες πριν τις εκλογές. Οι εκλογές θα γί-
νουν στο τέλος της τετραετίας όσο και αν το ζητάτε νωρίτερα.
Δεν το κάνετε πάντα και µε πολύ µεγάλο ενθουσιασµό. Μου
έκανε πολύ εντύπωση, µιλήσατε συνολικά παραπάνω από µία
ώρα. Απευθύνεστε στον ελληνικό λαό, διεκδικώντας να µε αντι-
καταστήσετε ως Πρωθυπουργός και καλά κάνετε. Αυτή είναι η
θεµιτή φιλοδοξία οποιουδήποτε Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης. Πόσο χρόνο αφιερώσατε να µιλήσετε για το τι θα
κάνετε εσείς; Πόσο χρόνο; Για το περιβόητο πρόγραµµα της
Θεσσαλονίκης τι µας είπατε; Τριάντα δευτερόλεπτα στη δευτε-
ρολογία σας. Τόσο πολύ πιστεύετε αυτά που λέτε; Τόσο πολύ τα
πιστεύετε;

Ευτυχώς, δεν µιλήσατε περισσότερο. Ευτυχώς δεν µιλήσατε
περισσότερο, διότι όσο περισσότερο µιλάτε, τόσο περισσότερο
αποδυναµώνεται η συνοχή των επιχειρηµάτων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κάτι ξέρετε και δεν το προβάλλετε. Το είπατε µία φορά. Είδατε

ότι κοστίζει 25 δισεκατοµµύρια. Δεν το είχατε κοστολογήσει καν.
Είπατε «κάτσε να το αποσύρω αυτό σιγά-σιγά, διότι δεν αντέχουν
και σε πολύ κριτική αυτά».

Λοιπόν, θα σας πω κάτι, κύριε Τσίπρα, γιατί µιλήσατε για τα
επιτόκια. Αυτή τη στιγµή σε ένα περιβάλλον όπου τα επιτόκια -
ξέρετε δεν τα αυξάνουµε εµείς τα επιτόκια- αυξάνονται από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το κόστος δανεισµού και τα
spreads αποτυπώνουν τη διαφορά ρίσκου κάθε χώρας στην Ευ-
ρωζώνη, ανάλογα µε τα δηµοσιονοµικά της στοιχεία και τις ευ-
ρύτερες προοπτικές της.

Κοιτάξτε τι έγινε στη Μεγάλη Βρετανία, µια χώρα ισχυρή, µια
χώρα των G7. Πήγε η Πρωθυπουργός και εξήγγειλε ένα µη κο-
στολογηµένο πρόγραµµα φορολογικών µειώσεων. Ήταν το δικό
της «πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης» ή πρόγραµµα του Μάντσε-
στερ, θα το πούµε, ή του Μπέρµιγχαµ. Δεν ξέρω πώς θέλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Και δεν µε νοιάζει αν είναι συντηρητική. Εγώ σας λέω τι έκανε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Μειώσεις φόρων στους πλούσιους εξήγγειλε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μισό λεπτό. Όχι, δεν εξήγγειλε µόνο αυτό. Εξήγγειλε ένα µη κο-
στολογηµένο πρόγραµµα και τινάχθηκε η βρετανική οικονοµία
στον αέρα και οι αγορές την τιµώρησαν. Την τιµώρησαν.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Καλά, εγώ δεν θα κρίνω το πρόγραµµά της. Εγώ το αποτέλεσµα
βλέπω, το αποτέλεσµα ενός µη κοστολογηµένο προγράµµατος.

Σκεφτείτε τι θα έκαναν οι αγορές, αν εσείς παίζατε το νταούλι
και οι αγορές θα χόρευαν -πώς τα λέγατε τότε- µε τους ζουρνά-
δες, αν ποτέ ερχόσασταν ξανά στα πράγµατα! θα ήταν η από-
λυτη καταστροφή!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Εάν συµβαίνει αυτό στη Μεγάλη Βρετανία, χώρα G7, µε το
δικό της νόµισµα, στην Ελλάδα η οποία ακόµη και σήµερα αντι-
µετωπίζει ένα µεγάλο πρόβληµα χρέους, δείχνει τραγική ανευ-
θυνότητα και πλήρη αδυναµία να αντιληφθείτε το τι έγινε τα
τελευταία πέντε χρόνια, να έρχεστε σήµερα και να επιστρέφετε
στον τόπο του εγκλήµατος και να λέτε ακριβώς τα ίδια µε αυτά
τα οποία είπατε το 2014.

Τέλος, ένα θέµα το οποίο αφορά συνολικά στον τρόπο µε τον
οποίο παρουσιάζεται η εικόνα της χώρας εντός και εκτός Ελλά-
δος. Μας είπατε ακόµα µία φορά ότι η Ελλάδα είναι παράγων
αστάθειας, γιατί η πολιτική την οποία ακολουθούµε, εν πάση πε-
ριπτώσει, δεν συµβαδίζει µε αυτά τα οποία εσείς πιστεύετε.

Δεν είναι έβδοµο θαύµα του κόσµου η ελληνική οικονοµία,
όπως έγραψαν οι «FINANCIAL TIMES». Εγώ θέλω να είµαι πιο
συντηρητικός. Όµως, σας διαβεβαιώνω, κύριε Τσίπρα -και πείτε
το και στον ξάδερφό σας-, ότι όποιος µιλάει καλά για την Ελ-
λάδα, δεν παίρνει ναρκωτικά ούτε είναι στο payroll της Κυβέρνη-
σης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να ξεκαθαρίσουµε και τα πράγµατα ως προς την αντίληψη

την οποία έχουµε για την ελευθερία του Τύπου και της έκφρασης
σε αυτή τη χώρα.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης
προς τον Πρωθυπουργό.

Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά
και θα επανέλθουµε µε τη συζήτηση των υπόλοιπων επίκαιρων
ερωτήσεων.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Κατ’ αρχάς έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι

Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, καθώς και ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν την 14-10-
2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης ανα-
φορικά µε τη συνεργασία στον τοµέα της ανώτατης εκπαίδευσης
και της επιστηµονικής έρευνας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αρα-
βικών Εµιράτων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί-συ-
νοδοί τους από το 36ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Σας ευχόµαστε να έχετε καλή πρόοδο και να είστε καλότυχοι

στη ζωή σας!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πω δυο λόγια στα παιδιά που µας παρακολουθούν από τα
θεωρεία της Βουλής, γιατί είναι πιθανόν να κοιτούν µε απορία
την Αίθουσα. Να τους πω ότι η Βουλή συνεδριάζει κάποιες ηµέ-
ρες για νοµοθετικό έργο -για να κάνει νόµους δηλαδή- και τότε
υπάρχουν πολλοί Βουλευτές στην Αίθουσα, και κάποιες άλλες
ηµέρες, όπως σήµερα, συνεδριάζει για τον λεγόµενο κοινοβου-
λευτικό έλεγχο. Στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ένας Βουλευτής
ρωτάει κάτι το οποίο είναι είτε γενικότερο είτε είναι κάτι για την
περιοχή του -γι’ αυτό ακούσατε και τη λέξη Λάρισα στις αναφο-
ρές, το λέω µιας και έρχεστε από τη Λάρισα- και ένας Υπουργός
απαντά. Τους Υπουργούς τούς βλέπετε απέναντί σας. Και τώρα
θα συνεχίσουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, ο οποίος είναι και
η σηµερινή διαδικασία της συνεδρίασης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε τις υπόλοιπες προ-
γραµµατισµένες προς συζήτηση επίκαιρες ερωτήσεις, 

µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι θα συζητηθούν οι
εξής:

«Η υπ’ αριθµόν 26/5-10-2022 επίκαιρη ερώτηση που θα απαν-
τηθεί από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαο Παναγιωτό-
πουλο, οι υπ’ αριθµόν 39/10-10-2022, 41/10-10-2022 και
45/10-10-2022 επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από την
Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζωή Μακρή, η υπ’
αριθµόν 24/4-10-2022 επίκαιρη ερώτηση που θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ευάγγελο Συρίγο
και η υπ’ αριθµόν 44/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση που θα απαν-
τηθεί από την Υφυπουργό Υγείας κ. Ζωή Ράπτη. Ο Γενικός Γραµ-
µατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων Στυλιανός -
Ιωάννης Κουτνατζής.».

Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση της πρώτη µε αριθµό
26/5-10-2022 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Β’ Δυτικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Γεωργίου Τσίπρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Χρονισµός, διατήρηση της αµυντικής ικανότητας, συσκότιση
σχετικά µε τη συµφωνία ανταλλαγής οχηµάτων µάχης µε τη Γερ-
µανία».

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, και αυτή η υπόθεση για την οποία ήρθαµε σή-

µερα εδώ, ξεκίνησε µε ενηµέρωση από ξένους αξιωµατούχους,
και όχι από εσάς, όχι από την ελληνική Κυβέρνηση. Δυστυχώς
συνεχίζει η ενηµέρωση αυτή να προέρχεται από το εξωτερικό και
όχι από εδώ. Υπάρχει ένα πρώτο και βασικό ερώτηµα: Ποια είναι

και ποια ήταν η προτεραιότητα στη λεγόµενη συµφωνία ανταλ-
λαγής τεθωρακισµένων οχηµάτων µάχης µε τη Γερµανία; Δη-
λαδή εµείς να δώσουµε στην Ουκρανία, και η Γερµανία να µας
τροφοδοτήσει µε αντίστοιχα; 

Και να το κάνω πιο απλό. Τα πράγµατα είναι πολύ χειρότερα
από ό,τι νοµίζαµε όταν πρωτοµάθαµε από τον Γερµανό Καγκε-
λάριο Σολτς τον Ιούνιο αυτή τη συµφωνία ανταλλαγής. Αυτό το
οποίο βλέπουµε -και διαψεύστε µε, αν δεν είναι έτσι- είναι ότι αν-
τικαθίστανται σε ορισµένες κρίσιµες περιοχές, ειδικά κατά τους
τελευταίους µήνες που έχουµε και την επιθετική ρητορική της
Τουρκίας, τεθωρακισµένα οχήµατα µάχης µε τεθωρακισµένα
οχήµατα προσωπικού. Άρα, το ερώτηµα ποια είναι προτεραι-
ότητα; νοµίζω είναι σαφές. 

Υπήρχε προγραµµατισµός από το Υπουργείο Άµυνας να αντι-
καταστήσουµε ΤΟΜΑ µε ΤΟΜΠ, δηλαδή οχήµατα µάχης µε οχή-
µατα µεταφοράς προσωπικού, σε αυτές τις κρίσιµες περιοχές ή
η προτεραιότητα ήταν να δώσουµε όπως-όπως και µε οποιονδή-
ποτε τρόπο τα BMP ρωσικής κατασκευής προς την Ουκρανία,
ακόµη και αν αυτό γίνει σε βάρος της αµυντικής ικανότητας σε
κάποιες συγκεκριµένες κρίσιµες περιοχές; Αυτό είναι το πρώτο
ερώτηµα.

Το δεύτερο ερώτηµα το είχαµε θέσει από την πρώτη στιγµή.
Και τότε είχατε την ευαισθησία εσείς ο ίδιος να τοποθετηθείτε
στη Βουλή και να πείτε ότι είναι κρίσιµο και σηµαντικό το θέµα
του χρονισµού -έτσι το είχατε αποδώσει, -χρονισµός- δηλαδή όχι
απλά πρώτα να έρθουν τα Marder, αλλά να είναι και επιχειρη-
σιακά έτοιµα από πλευράς εκπαίδευσης του προσωπικού, των
χειριστών, των συντηρητών, τα ανταλλακτικά τους, τα πυροµα-
χικά τους και τα λοιπά. Αυτό από ό,τι φαίνεται δεν θα γίνει. Στην
καλύτερη των περιπτώσεων θα έχουµε µια ταυτόχρονη µετα-
φορά, τα γερµανικά εδώ, τα BMP έξω. Επιχειρησιακά έτοιµα δεν
θα είναι.

Τρίτον, τι θα µας κοστίσει όλο αυτό; Κατ’ αρχάς θα µας κοστί-
σει; Πόσο θα µας κοστίσει; Το ρωτώ διότι είναι η µεταφορά, είναι
τα ανταλλακτικά, είναι τα πυροµαχικά. Τελευταίο ερώτηµα, υπάρ-
χει σύµβαση µε βάση την οποία έγιναν όλες αυτές οι κινήσεις -
γιατί τα BMP από εκεί που έφυγαν, έχουν φύγει αρκετό καιρό
τώρα- ή όλο είναι βάσει προφορικής συνεννόησης;

Θα αναφέρω κάτι παρεµπίπτον το οποίο είναι κρίσιµο. Διαβά-
σαµε σε δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΑ ΝΕΑ» από 11-10-2022
ότι υπάρχουν πιέσεις και για άλλα συστήµατα σοβιετικής, ρωσι-
κής κατασκευής. Και το ερώτηµα είναι. Θα ακολουθηθεί η ίδια
προτεραιοποίηση; Δηλαδή προκειµένου να ικανοποιήσουµε δε-
σµεύσεις προς τρίτους, προς εταίρους, προς συµµάχους, θα
αδυνατίσει η άµυνα ακόµη και αν δεν έχουν έρθει άλλα επιχειρη-
σιακά έτοιµα, εφάµιλλα ή καλύτερα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον

Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιωτόπουλο, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 17 Οκτωβρίου 2022. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος. 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 25/4-10-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Ιωαννίνων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρίας – Αλεξάνδρας Κε-
φάλα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εφαρµογή ογκολογι-
κών θεραπειών και χρήση γενικής αναισθησίας σε αυτοτελείς
ιδιωτικές µεικτές µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας (Μ.Η.Ν.)».

2. Η µε αριθµό 27/5-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ποια είναι η
πραγµατικότητα για την γαστρεντερολογική κλινική και την δη-
µόσια υγεία στο Γενικό Νοσοκοµείο της Λάρισας».

3. Η µε αριθµό 31/6-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης  του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου Κα-
στανίδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ζητήµατα αντεγκληµατικής πολιτικής- ενίσχυση της πρόληψης
του εγκλήµατος και της αστυνόµευσης της εγγύτητας».

4. Η µε αριθµό 32/6-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
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Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Αναγκαστική απαλλοτρίωση σε δηµόσια γη για χάρη ιδιωτικής
εταιρείας για κατασκευή φωτοβολταϊκού πάρκου στο Μενοίκιο
Όρος Σερρών εντός περιοχών άνευ δρόµων (ΠΑΔ) και περιοχής
«NATURA».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος. 2 και 3 και 132 παράγραφος. 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 33/6-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σταύ-
ρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Το κόστος παραγωγής σκοτώνει την εγχώ-
ρια κτηνοτροφία».

2.- Η µε αριθµό 34/7-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ολο-
κλήρωση πολεοδοµικής µελέτης Καστελίου Δήµου Μινώα Πεδιά-
δας».

3. Η µε αριθµό 40/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Παράνοµες αδειοδοτήσεις κατασκευής υδροηλεκτρικού φράγ-
µατος στον Ερύµανθο Αχαΐας».

4. Η µε αριθµό 43/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελι-
σάβετ (Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Γενικό Νοσοκοµείο Κατερίνης: Κυβερνητική εγκατάλειψη στην
τύχη του, χωρίς καν διοικητικό συµβούλιο !».

5. Η µε αριθµό 36/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαλλαγή από τον
ΦΠΑ των δαπανών επισκευής σεισµόπληκτων κτηρίων κίτρινων
και πράσινων αλλά και ανοικοδόµησης των κόκκινων».

6. Η µε αριθµό 49/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελι-
σάβετ Σκούφα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Στο έλεος των εµπόρων, των ασθενειών,
των καιρικών φαινοµένων και της κυβερνητικής αδράνειας οι
αγρότες της Πιερίας».

7. Η µε αριθµό 47/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Άµεσες ενέργειες για
να προχωρήσει το ώριµο έργο της ανέγερσης του νέου δικαστι-
κού µεγάρου Ηρακλείου».

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, από το λεκτικό σας, αλλά και από το κείµενο

της ερώτησης που µου απευθύνατε, ευλόγως κατά τη διαδικασία
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, δίδεται η εντύπωση ότι µε το σχέ-
διο αυτό ανταλλαγής λίγο-πολύ αφήσαµε ανυπεράσπιστη τη
χώρα, και άρα ελεγχόµαστε, εγκαλούµαστε για αυτή την πολύ
σοβαρή παράλειψη, µεταξύ άλλων, άρνησης και όχι ελλείµµατος,
άρνηση ενηµέρωσης, απόπειρας συσκότισης της υπόθεσης και
τα λοιπά και τα λοιπά και τα λοιπά. Τα πράγµατα δεν είναι καθό-
λου έτσι, και το ξέρετε. 

Θα ξεκινήσω, όµως, από την αρχή, όσον αφορά την άρνηση -
και ούτε καν έλλειµµα ενηµέρωσης- και τη συσκότιση. Κοιτάξτε,
είχα έρθει στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας για να ενηµε-
ρώσω, τον περασµένο Ιούνιο ή Ιούλιο, αν δεν κάνω λάθος, όταν
ανέκυψε το θέµα το πραγµατικό του σχεδίου αυτού ανταλλαγής,
για τις λεπτοµέρειες και την ουσία αυτής της κίνησης. Δεν αρνή-
θηκα ποτέ να ενηµερώσω. Αναπτύχθηκε µια συζήτηση, όπως κα-
ταλαβαίνετε, που επεκτάθηκε σε θέµατα πιο ευαίσθητα, διάταξης
δηλαδή της αµυντικής δοµής κυρίως στα νησιά. Δηλαδή έγινε
µια δηµόσια συζήτηση στη Βουλή των Ελλήνων, της Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας. Άρα οι ενηµερώσεις δόθηκαν πλήρως,
και, αν χρειαστεί, θα ξαναδοθούν. 

Σκέφτοµαι, µάλιστα, όταν ολοκληρωθεί ή µάλλον ξεκινήσει η
υλοποίηση αυτού του σχεδίου, προς το τέλος του µήνα, να ζη-

τήσω τη σύγκληση της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας ή Εξο-
πλιστικών για να ενηµερώσω για την πρόοδο αυτής συµφωνίας.
Όµως, το να µας κατηγορείτε για άρνηση, ούτε καν για έλλειµµα
ενηµέρωσης, νοµίζω είναι άδικο και στην ουσία είναι αναληθές. 

Από εκεί και πέρα, ξέρετε επίσης ότι η ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία άλλαξε άρδην το τοπίο και την αρχιτεκτονική ασφα-
λείας στην περιοχή µας και ευρύτερα και οδήγησε την Ευρω-
παϊκή Ένωση σε πολύ γρήγορες και δραστικές, θα έλεγα,
αποφάσεις.

Στο πλαίσιο αυτών των συλλογικών αποφάσεων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και του ΝΑΤΟ έδρασε και η Ελλάδα. Η δε δυνητικά
επικίνδυνη, αν θέλετε, κατάσταση της πολύ ρευστής γεωπολιτικά
ατµόσφαιρας, προφανώς, απαιτεί ανάγκες προσαρµογής σύµ-
φωνα µε τις εξελίξεις. 

Η Ελλάδα από την πρώτη στιγµή πήρε καθαρή και σαφή θέση
υπέρ της ενίσχυσης της Ουκρανίας και του ουκρανικού λαού
στον αγώνα που κάνει για να υπερασπιστεί την εδαφική της κυ-
ριαρχία κατά της άδικης και βάναυσης και εξελισσόµενης εισβο-
λής µε ανθρωπιστική βοήθεια, αλλά και στρατιωτικό υλικό. 

Νοµίζω ότι δεν έχει να απολογηθεί τουλάχιστον η Ελλάδα για
αυτή της τη στάση. Αν κάποια άλλη παράταξη µέσα στο Κοινο-
βούλιο θεωρεί ότι έπρεπε να κάνει κάτι άλλο, δεν έχει παρά να
βγει και να το εξηγήσει, να το αιτιολογήσει στον ελληνικό λαό -
αυτά τα είπα και στο παρελθόν και στη Βουλή. Αυτή, όµως, ήταν
η απόφασή µας. 

Έτσι, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτής της ενίσχυσης της Ουκρανίας
µε αµυντικό υλικό, πήραµε κάποιες αποφάσεις. Έχω τονίσει πολ-
λές φορές στο παρελθόν ότι δεν διαθέσαµε και ούτε πρόκειται
να διαθέσουµε, κρίσιµο υπηρεσιακό υλικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Και αν αυτή τη στιγµή αναπτύσσεται σε επίπεδο κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ το ζήτηµα του
πώς θα αντικατασταθούν τα αποθέµατα που έχουν διατεθεί -από
άλλους ενδεχοµένως, αλλά και συνολικά- στους Ουκρανούς που
µάχονται στην πατρίδα τους κατά της εισβολής, εντούτοις, στη
χώρα µας ουδέποτε δηµιουργήθηκε θέµα έλλειψης ή σταδιακής
έλλειψης αποθεµάτων απ’ ό,τι έχει διατεθεί στους Ουκρανούς,
ιδίως σε επίπεδο πυροµαχικών. 

Από εκεί και πέρα, όµως, µετά από διαβουλεύσεις και τη συµ-
φωνία επί της αρχής ανάµεσα στον Έλληνα Πρωθυπουργό και
τον Γερµανό Καγκελάριο, εξουσιοδοτήθηκαν οι Υπουργοί Άµυ-
νας των δύο χωρών, Ελλάδας και Γερµανίας, να συµφωνήσουν
και να προχωρήσουν στην υλοποίηση αυτού του πολύ συγκεκρι-
µένου σχεδίου: Παροχή από πλευράς της Ελλάδας σαράντα
ακριβώς τεθωρακισµένων οχηµάτων ΒΜΡ-1. 

Αυτά -όπως ξέρετε και είπατε- ήταν ανεπτυγµένα στα νησιά.
Πρόκειται για τεθωρακισµένα οχήµατα µάχης τεχνολογίας, θα
έλεγα, του 1980 που είχαν παραχωρηθεί µετά τη διάλυση της
Ανατολικής Γερµανίας και την επανένωση µε τη Γερµανία από
αποθέµατα του πρώην στρατού της Ανατολικής Γερµανίας, άρα
σοβιετικής κατασκευής. 

Γίνεται παραχώρηση, λοιπόν, από εµάς στους Ουκρανούς για
ποιον λόγο; Διότι είναι εξοικειωµένοι µε τον χειρισµό αυτών των
οχηµάτων και, εποµένως, θα µπορούσαν να τα χρησιµοποιήσουν
άµεσα, παρ’ ότι  αναµφισβήτητα είναι παλιό και προβληµατικό
υλικό, αφού -απ’ ό,τι καταλαβαίνετε- είναι δύσκολη υπόθεση η
συντήρησή τους και η υποστήριξή τους µε ανταλλακτικά. Αυτό
µπορείτε να το επιβεβαιώσετε από τις επαφές που έχετε µε τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Και γίνεται αντικατάσταση αυτών που θα παραχωρούσαµε
εµείς στην Ουκρανία µε τα γερµανικά τεθωρακισµένα οχήµατα
µάχης τύπου Marder που, ναι µεν δεν είναι τελευταία λέξη της
τεχνολογίας, αλλά είναι πολύ καλύτερα και πιο σύγχρονα από τα
ΒΜΡ-1 που θα παραχωρούσαν. Αυτή ήταν η συµφωνία, σαράντα
για σαράντα. 

Άρα όσον αφορά τις συνολικές δυνατότητες, κρίνουµε ότι
ήταν µια επωφελής συµφωνία για τη χώρα µας, αφού στην ουσία
έδινε συγκεκριµένου τύπου εξοπλισµό και τον αντικαθιστούσε µε
καλύτερου τύπου εξοπλισµό. 

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει να αναπτύ-
ξουµε τα θέµατα και νοµίζω ότι έχει σηµασία και στη λεπτοµέ-
ρεια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Από εκεί και πέρα, στις 16 Οκτωβρίου του 2022 υπογρά-
ψαµε µε το αντίστοιχο Υπουργείο Άµυνας της Οµοσπονδιακής
Δηµοκρατίας της Γερµανίας ένα σχετικό µνηµόνιο κατανόησης,
διά του οποίου επικυρώθηκε η δωρεά από τους Γερµανούς σε
εµάς των σαράντα Marder. 

Οµοίως, υπογράψαµε προσφάτως, πριν από δύο εβδοµάδες
περίπου, αντίστοιχο µνηµόνιο κατανόησης µε τους Ουκρανούς,
ώστε να επικυρωθεί µέσω αυτού του µνηµονίου κατανόησης -δεν
είναι µια σύµβαση, όπως καταλαβαίνετε, αλλά ένα κείµενο το
οποίο δηλώνει µία πρόθεση να προχωρήσουµε σε µία συγκεκρι-
µένη ενέργεια, βάσει µιας συµφωνίας- την πρόθεσή µας να δω-
ρίσουµε τους Ουκρανούς τα σαράντα BMP-1. 

Όσον αφορά στο πρώτο µνηµόνιο µε τους Γερµανούς, εκτός
από τη δωρεά από τους Γερµανούς σε εµάς των σαράντα
Marder, περιλαµβάνεται σε αυτό και η δωρεά πυροµαχικών εί-
κοσι χιλιοστών και των ανταλλακτικών που τους αναλογεί, όπως
και το ζήτηµα της δωρεάν µεταφοράς τους από τη Γερµανία στη
χώρα µας. 

Άρα όσον αφορά στο κόστος, δεν έχουµε κανένα κόστος, δεν
επιβαρυνόµαστε τίποτα από τη δωρεά σε εµάς και τη µεταφορά
δωρεάν σε εµάς των σαράντα Marder. Περιλαµβάνεται ακόµη και
παροχή δωρεάν εκπαίδευσης στο ελληνικό προσωπικό και στα-
διακή παραλαβή του σε λειτουργικά επιχειρησιακή κατάσταση. 

Όσον αφορά στο χρονισµό, κάναµε λόγο για σταδιακή παρα-
λαβή. Είπαµε ότι θα γίνει η ανταλλαγή των δέκα πρώτων και στα-
διακά και των υπολοίπων. Όντως, τα πρώτα δέκα Marder είναι
καθ’ οδόν, έχουν ξεκινήσει να µεταφέρονται και θα αφιχθούν στη
χώρα µας γύρω στις 21 Οκτωβρίου. Στις 21 Οκτωβρίου θα είναι
εδώ τα πρώτα δέκα σε άρτια κατάσταση, αφού άλλωστε έχουν
ελεγχθεί από οµάδα επιθεώρησης των στελεχών του Στρατού
Ξηράς. 

Αυτά θα φτάσουν στη βόρεια Ελλάδα και αµέσως µετά θα αρ-
χίσει το στάδιο εκπαίδευσης των πληρωµάτων από Γερµανούς
εκπαιδευτές. Όπως καταλαβαίνετε θα χρειαστεί κάποιο διά-
στηµα γι’ αυτό, όµως όχι µεγάλο, όχι µήνες. Είναι ζήτηµα, θα
έλεγα, µερικών εβδοµάδων, ενός µηνός περίπου. Τα επόµενα
δέκα, σύµφωνα µε τις πληροφορίες που έχουµε τη γερµανική
πλευρά, θα αφιχθούν περί το τέλος Νοεµβρίου. Η ανάπτυξή τους
σε µονάδες των Ενόπλων Δυνάµεων, ώστε να καταστούν επιχει-
ρησιακά και ενεργό σύστηµα, βέβαια, των Ενόπλων Δυνάµεων,
έχει σχεδιαστεί από το ΓΕΕΘΑ και τα αρµόδια επιτελεία, έτσι
ώστε να µην υπάρξει το παραµικρό κενό. 

Παράλληλα, τα πρώτα είκοσι BMP-1 που θα πάνε στην Ουκρα-
νία, έχουν παραληφθεί από την ουκρανική πλευρά σε ελληνικό
έδαφος -έχει γίνει τυπικά η παραλαβή τους-, πλην όµως η µετα-
φορά τους είναι ζήτηµα ηµερών να διευθετηθεί. Η ευθύνη της
µεταφοράς είναι στην ουκρανική πλευρά. Αυτοί θα αναλάβουν
να τα µεταφέρουν µε δικές τους ενέργειες και έξοδα βεβαίως.
Εµείς απλά τους τα διαθέτουµε στη βόρεια Ελλάδα, στη βάση
πέριξ της Θεσσαλονίκης, για να τα παραλάβουν από εκεί. 

Εξ όσων γνωρίζω, νοµίζω στις 19 και 20 του τρέχοντος µηνός
θα γίνει η µεταφορά τους µε µέριµνα µιας τρίτης χώρας -αν δεν
κάνω λάθος- της Μεγάλης Βρετανίας που παρέχει υπηρεσίες σε
επίπεδο logistics, δηλαδή της υπόθεσης µεταφοράς. Όσον
αφορά, λοιπόν, τον χρονισµό δεν υπάρχει εδώ µεγάλη απόκλιση.

Λέτε ότι έχουµε δηµιουργήσει κενό στα νησιά, επειδή πήραµε
τα BMP-1, ενώ τα Marder θα αφιχθούν σταδιακά στη βόρεια Ελ-
λάδα στη βάση όπου πρόκειται να γίνει η εκπαίδευση. Ναι, αλλά
τα επιτελεία µε τον δικό τους σχεδιασµό, το ΓΕΕΘΑ µε τον σχε-
διασµό του αρχηγού έχει στείλει στο µεταξύ σε αντικατάσταση
των BMP-1 που φεύγουν, τα ΤΟΜΠ, βεβαίως, τα Μ113. Είναι πα-
λαιότερα, αλλά αξιόπιστα και υποστηρίξιµα σε επίπεδο συντήρη-
σης και ανταλλακτικών, εν αντιθέσει µε το πρόβληµα στην
υποστήριξη των BMP-1 που σταδιακά δηµιουργείται και λόγω της
κατάστασης µε τη Ρωσία -να µην το ξεχνάµε αυτό. 

Εποµένως, κενό δεν υπάρχει. Και όχι µόνο δεν υπάρχει κενό,
αλλά µε τη σταδιακή διοχέτευση που γίνεται αυτές τις ηµέρες
στα νησιά των Μ1117, δηλαδή, των τροχοφόρων πλέον οχηµά-

των αναγνώρισης -που είναι ελαφρύτερα θωρακισµένων, πλην
όµως άρτιων επιχειρησιακά- στην ουσία η αµυντική διάταξη σε
αυτό το επίπεδο των µεταφορικών οχηµάτων θα έχει ενισχυθεί.
Έχουµε παραλάβει τα οκτακόσια περίπου από τα συνολικά χίλια
διακόσια που παίρνουµε από τους Αµερικανούς µε τη συµφωνία
για το πλεονάζον αµυντικό υλικό τους. 

Λοιπόν, το να µας κατηγορείτε ότι υπονοµεύουµε την άµυνα
της χώρας, λες και στείλαµε τα σαράντα Ραφάλ και όχι τα σα-
ράντα BMP-1 τεχνολογίας του 1980 για να βοηθήσουµε τους Ου-
κρανούς, είναι -νοµίζω- εξωφρενικό. 

Περισσότερα θα µου επιτρέψετε -αλλά λίγα, όχι πολλά περισ-
σότερα- στη δευτερολογία. 

Νοµίζω ότι η συνολική αυτή θεώρησή σας είναι εντελώς υπερ-
βολική και δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα. Η πραγµα-
τικότητα είναι ότι δεν χάνουµε σε τίποτα, ενισχυόµαστε και δεν
έχουµε αφήσει κανένα κενό, ούτε επωµιζόµαστε κανένα κόστος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τσίπρα, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι, αλλά κατά το

ήµισυ επιβεβαιώσατε τους φόβους µας -δηλαδή, αυτό το οποίο
είπα προηγουµένως- και κατά το άλλο ήµισυ δεν απαντήσατε
στις ερωτήσεις. 

Πρώτον, τα Marder θα παραµείνουν στη βόρεια Ελλάδα ή θα
πάνε εκεί που έφυγαν τα BMP-1; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): ……(Δεν ακούστηκε)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν το απαντήσατε, το αποφύγατε. 
Εάν δεν πάνε, είναι προφανές ότι έχουµε αντικατάσταση

ΤΟΜΑ µε ΤΟΜΠ. Ήταν στον σχεδιασµό του Υπουργείου Άµυνας
να γίνει αυτή η αντικατάσταση ή προέκυψε λόγω της ανάγκης
της πρώτης προτεραιότητας να πάει υλικό στην Ουκρανία; Το
πρώτο είναι αυτό. 

Δεύτερον, ως προς τον χρονισµό, επιβεβαιώνεται ότι δεν τη-
ρήθηκε ουδείς χρονισµός. Πρώτα φεύγουν τα είκοσι προφανώς
και αργότερα θα έρθουν τα άλλα και πολύ αργότερα θα γίνει εκ-
παίδευση κ.λπ., όπου και αν πάνε. 

Κάτι τελευταίο. Η «Rheinmetall», η εταιρεία που τα παράγει,
στο επίσηµο site -έγινε κάποια συζήτηση τον Αύγουστο µε δηµο-
σιογράφους- ενηµέρωσε για τα εξής. Μιλάει για τριάντα Marder
χωρίς πυροµαχικά, τα οποία θα κοστίσουν ανάµεσα σε 30 και 40
εκατοµµύρια ευρώ. Υποθέτω -διευκρινίστε το αυτό- ότι θα το
αναλάβει µάλλον η γερµανική κυβέρνηση, αν κατάλαβα καλά. Και
µιλάει για µέχρι τέλος του χρόνου για σύνολο εκατό Marder.
Αυτό ισχύει; Είναι στο επίσηµο site της «Rheinmetall». Ισχύει ή
δεν ισχύει; Είναι απλή η ερώτηση. 

Και δεν απαντήσατε βεβαίως καθόλου στο αν υπάρχει σκέψη
από το Υπουργείο Άµυνας να φύγει προς τα εκεί άλλος ρωσικής
- σοβιετικής κατασκευής οπλισµός, πιο σηµαντικός. Ούτε αυτά
είναι Ραφάλ, αλλά είναι οπλισµός και είναι στην αµυντική µας διά-
ταξη.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Τσί-
πρα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Οφείλω να πω αυτό που έχω ήδη πει από το Βήµα της Βου-
λής, ότι κανένα σύστηµα από αυτά που είναι επιχειρησιακά
ενεργά και απαραίτητα, πλην όµως είναι ρωσικής κατασκευής,
δεν είναι προς διάθεση στους Ουκρανούς. Από τα αποθέµατα τα
σαράντα BMP, όπως καταλαβαίνετε µε αυτό που σας εξήγησα
στην πρωτολογία µου, µπήκανε σε αυτό το σχέδιο αντικατάστα-
σής τους και, εποµένως, δεν δηµιουργείται κενό. 

Όσον αφορά τα άλλα ρωσικής κατασκευής, κάτι αντιαεροπο-
ρικά µεσαίου ή µικρού βεληνεκούς, που είναι επιχειρησιακά
ενεργά στα νησιά µας, έχουµε πει ευθαρσώς ότι δεν έχουµε καµ-
µία πρόθεση να τα δώσουµε πουθενά, εάν δεν έχει συµφωνηθεί
προηγουµένως και δεν έχει υλοποιηθεί η αντικατάστασή τους.
Και επειδή δεν πρόκειται να υλοποιηθεί ή να συµφωνηθεί αντι-
κατάστασή τους χωρίς να υπάρξει ούτε µιας ηµέρας κενό -αυτό
το ξέρουµε, διότι είµαστε ρεαλιστές σε αυτό-, δεν πρόκειται να
δοθούν, εφόσον είναι επιχειρησιακά ενεργά. Και εποµένως, δεν
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θα αποδυναµωθεί µε κανέναν τρόπο η αµυντική διάταξη της
χώρας ούτε στα νησιά ούτε καµµία σπιθαµή του εδάφους της. 

Αυτό, κάτι που το αντιλαµβάνονται και το κατανοούν οι σύµ-
µαχοι οι οποίοι έρχονται ρωτώντας, ισχύει, διότι αισθανόµαστε
και αντιµετωπίζουµε κάποια συγκεκριµένη απειλή. Αν δεν υπήρχε
αυτή η απειλή, όπως τους είπα και εγώ προσωπικά, αλλά και ο
Πρωθυπουργός και όλοι όσοι ασχολήθηκαν µε αυτό, θα µπορού-
σαµε να το δούµε. Επειδή, όµως, υπάρχει, τα χρειαζόµαστε. Και
επειδή τα χρειαζόµαστε, είναι ενεργά εκεί που είναι και δεν τα
δίνουµε αυτή τη στιγµή µε κανέναν τρόπο. Αυτά τα είπα στη
Βουλή στο παρελθόν και νοµίζω ότι είναι η απάντηση ξεκάθαρη.

Τι µας λέτε ακριβώς; Ότι δεν κάνουµε τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για να ενισχύσουµε την άµυνα της χώρας, αντιθέτως την
υπονοµεύουµε. Θα φέρω τα συµφωνητικά, τα µνηµόνια κατανόη-
σης, όπως σας είπα, στη συνεδρίαση κατά πάσα πιθανότητα το
τελευταίο δεκαήµερο του Οκτωβρίου, για να δείτε και τις λεπτο-
µέρειες, ό,τι έχει συµφωνηθεί δηλαδή, ό,τι παίρνουµε άνευ χρέ-
ωσης, τα οχήµατα, τα πυροµαχικά τους, τη σειρά των
ανταλλακτικών τους, καθώς και δωρεάν εκπαίδευση.

Μου λέτε ότι δεν ξέρουµε αν θα πάνε στα νησιά ή αν θα ανα-
πτυχθούν αλλού. Τα επιτελεία έχουν κάνει τον σχεδιασµό τους.
Μας έχουν κάνει τις προτάσεις τους και τις βρίσκουµε απολύτως
λογικές και συγκροτηµένες µε βάση τον σχεδιασµό των επιτε-
λείων, που, νοµίζω, δεν θα µπορούσε κανείς να τα κατηγορήσει
ότι δεν νοιάζονται ή δεν µεριµνούν για την άµυνα της χώρας
ώστε να µην υπάρξει το παραµικρό κενό. Αλίµονο πια! Με βάση
τον σχεδιασµό, λοιπόν, των επιτελείων κινούµαστε και σας λέµε
ότι έχει ληφθεί κάθε µέριµνα να µην υπάρξει κανένα κενό. Τα σα-
ράντα Marder είναι βάσει αυτού του σχεδίου ανταλλαγής. 

Διαβάσατε στο site της «Rheinmetall», της κατασκευάστριας,
για παραχώρηση εκατό οχηµάτων Marder. Αυτό είναι άλλη υπό-
θεση που έχει να κάνει µε τη δυνητική -θα το εξετάσουµε και
αυτό- είσοδό µας στο πρόγραµµα πρόσθεσης του νέου τεθωρα-
κισµένου οχήµατος µάχης, του Lynx, κατασκευής της «Rheinme-
tall», κάτι το οποίο αυτή τη στιγµή προσπαθούµε να
αποφασίσουµε, να σχεδιάσουµε, να δούµε κατά πόσον µπορεί
να σχεδιαστεί από πλευράς οικονοµικής κάλυψης. Και στη βάση
αυτού του προγράµµατος προσφέρονται από τη «Rheinmetall»,
αν συµφωνήσουµε, και εκατό Marder. Δεν έχουν να κάνουν,
όµως, µε αυτό το σχέδιο ανταλλαγής. Είναι µια άλλη υπόθεση.
Θα ενηµερωθεί το Σώµα σίγουρα εν ευθέτω χρόνο και γι’ αυτό
στο πλαίσιο, όµως, της εξοπλιστικής προσπάθειας που γίνεται
στη χώρα. 

Όσον αφορά αυτή την εξοπλιστική προσπάθεια, επιτρέψτε
µου να πω το εξής. Όλος ο κόσµος γνωρίζει, συµπεριλαµβανο-
µένης και της Τουρκίας, η οποία διατυπώνει και προβληµατι-
σµούς µέσω κάποιων κύκλων, αναλυτών, µελετητών,
στρατιωτικών κ.λπ., ότι η Ελλάδα τα τελευταία τρία χρόνια έχει
επιδοθεί σε µια πολύ εντατική προσπάθεια να εξοπλιστεί, να ενι-
σχυθεί αµυντικά, να ενισχυθούν οι Ένοπλες Δυνάµεις στη συνο-
λική δυνατότητά τους και τη γενική συνολική αποτρεπτική ισχύ
της χώρας. Όλος ο κόσµος το γνωρίζει αυτό, όλη η Ελλάδα,
εκτός από εσάς, που όντας στον δικό σας κόσµο µας λέτε λίγο-
πολύ ότι υπονοµεύουµε την αµυντική διάταξη της χώρας, επειδή
πήραµε σαράντα Marder από τα νησιά και τα στείλαµε στη βάση
αυτού του σχεδίου ανταλλαγής στην Ουκρανία, για να πάρουµε
σαράντα γερµανικά τεθωρακισµένα. Όχι! 

Νοµίζω ότι είναι άδικη κατ’ αρχάς και εξωφρενική και προφα-
νώς απαράδεκτη αυτή η στάση, αυτός ο ισχυρισµός. Σας είπα,
κενό ενηµέρωσης δεν υπάρχει. Θα ενηµερωθείτε και για τα επι-
πλέον σύντοµα. Κόστος επιπλέον δεν υπάρχει. 

Όσον αφορά τον χρονισµό, δεν µπορώ να σας εγγυηθώ ότι
την ώρα που αφικνούνται στην βόρεια Ελλάδα τα δέκα πρώτα
Marder την ίδια ώρα θα φτάνουν τα δέκα πρώτα BMP στην Ου-
κρανία. Ούτε τα δέκα δεύτερα ούτε τα είκοσι που αποµένουν.
Όµως, ο χρονισµός είναι περίπου ικανοποιητικός. Και σε κάθε
περίπτωση, δεν δηµιουργείται κανένα κενό στην αµυντική µας
διάταξη, ούτε όσον αφορά τα τεθωρακισµένα, ούτε όσον αφορά
τα υπόλοιπα οπλικά συστήµατα, για τα οποία έχω τοποθετηθεί
νοµίζω ξεκάθαρα. 

Εποµένως, για να το κλείσουµε, κενό ενηµέρωσης, όχι. Προ-

σπάθεια υπονόµευσης, αλίµονο. Επιπλέον κόστος, όχι. Το σχέδιο
θα εξηγηθεί. Και φυσικά, κανένα πρόβληµα ακατάλληλου ή βλα-
βερού για την αµυντική µας δυνατότητα χρονισµού. Δίνουµε και
παίρνουµε περίπου στους ίδιους χρόνους. 

Η Κυβέρνηση αυτή, ο Πρωθυπουργός αυτός, η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, η στρατιωτική ηγεσία, ο Αρ-
χηγός ΓΕΕΘΑ, µε το σχέδιο που έχει υποβάλει και υλοποιούµε
και εξελίσσεται, όχι µόνο δεν υπονοµεύουν, αλλά ενισχύουν την
άµυνα της χώρας πολύ εντατικά το τελευταίο διάστηµα, κάτι το
οποίο είναι πασιφανές σε όλους, και σε αυτούς που αυτό αρέσει
και ικανοποιεί, αλλά και σε αυτούς που δεν αρέσει. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και όλα τα άλλα, νοµίζω, είναι πραγµατικά υπερ-
βολές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τη
δεύτερη µε αριθµό 24/4-10-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Δράµας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Χαρούλας (Χαράς)Κεφαλίδου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας των Ελλήνων φοιτη-
τών στη Ρωσία, που ζητούν λόγω του πολέµου τη συνέχιση των
σπουδών τους σε ΑΕΙ της χώρας µας». 

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω τύχη αγαθή έφερε τα πράγµατα έτσι

ώστε να συµπέσει η συζήτηση της ερώτησης µετά από την Ώρα
του Πρωθυπουργού. Είναι κοινός τόπος ότι ο χειµώνας που σιγά-
σιγά µπαίνει θα είναι δύσκολος. Η Ευρώπη αδυνατεί να δώσει
απαντήσεις. Οι εξελίξεις είναι απρόβλεπτες και επικίνδυνες λόγω
του πολέµου Ρωσίας - Ουκρανίας και Πούτιν. Άρα, έχουµε κρίση. 

Πιο στοχευµένη εισαγωγή δεν θα µπορούσα να έχω για το
θέµα µου, που είναι: Τι θα κάνουµε µε τους Έλληνες φοιτητές
που είναι αυτή τη στιγµή στη Ρωσία; 

Ξέρετε ότι από πολύ νωρίς το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, κα-
ταλαβαίνοντας αυτή τη δύσκολη συγκυρία, ανέλαβε την πρωτο-
βουλία να αναδείξει το θέµα για τους Έλληνες φοιτητές που ζουν
στην Ουκρανία και τη Ρωσία. 

Η ελληνική Κυβέρνηση πρόσφατα, µε µια τροπολογία του
Υπουργείου Παιδείας στις 28 Σεπτεµβρίου του 2022 σε νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Υγείας, άρα ουσιαστικά µε καθυστέρηση
επτά µηνών µετά από δύο ερωτήσεις γραπτές και δύο επίκαιρες
που καταθέσαµε, υιοθέτησε κατά το ήµισυ τη θέση µας, που είναι
πια ότι υπάρχει ανάγκη µετεγγραφής των Ελλήνων φοιτητών που
σπουδάζουν σε πρώτη φάση στην Ουκρανία, για να συνεχίσουν
τις σπουδές τους στα ελληνικά πανεπιστήµια. 

Θυµίζω ότι η πρώτη ερώτηση κατατέθηκε στις 28 Φεβρουα-
ρίου. Απευθυνόταν και προς το Υπουργείο Εξωτερικών. Ζητού-
σαµε την άµεση λήψη µέτρων για την ασφάλεια των φοιτητών
που είναι στην Ουκρανία και τη Ρωσία. 

Αφού παρήλθαν αρκετοί µήνες και ενώ ο πόλεµος στην Ου-
κρανία εντεινόταν κάθε µέρα, το µεν Υπουργείο Εξωτερικών
έστειλε µια τυπική απάντηση που ασφαλώς δεν δίνει λύση στο
πρόβληµα, το δε Υπουργείο Παιδείας, όπως µας έχει συνηθίσει
στις γραπτές µας ερωτήσεις, δεν µπήκε καν στον κόπο να απαν-
τήσει. Ας δεχτούµε από ευγένεια ότι δεν ήσασταν έτοιµοι. 

Μπροστά, λοιπόν, σε αυτή την ολιγωρία και την αδιαφορία της
Κυβέρνησης επαναφέρουµε το θέµα καταθέτοντας ερώτηση πια
τον Μάιο προς το Υπουργείο σας, το γνωστό θέµα, τι σκέφτεται
να κάνει η πολιτεία, προκειµένου οι Έλληνες φοιτητές στα ιδρύ-
µατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της Ουκρανίας να συνεχί-
σουν τις σπουδές τους, καθώς ο πόλεµος συνεχιζόταν µε
αµείωτη ένταση ανατρέποντας βίαια τις ζωές εκατοµµυρίων αν-
θρώπων. 

Το ξέρουµε πολύ καλά ότι ο θάνατος, η προσφυγιά, η ανθρώ-
πινη εκµετάλλευση, η αδυναµία οµαλής πρόσβασης σε υπηρε-
σίες υγείας και εκπαίδευσης είναι πλέον η νέα πραγµατικότητα
για τους κατοίκους αυτής της χώρας και δυστυχώς. 

Μεταξύ άλλων, λοιπόν, σας τονίσαµε ότι οι ζωές των ανθρώ-
πων που είναι Έλληνες πολίτες σε αυτές τις χώρες ανατράπηκε
µε έναν ακαριαίο τρόπο και έπρεπε µε κάποιο τρόπο να βρεθεί
λύση για αυτά τα παιδιά. Δυστυχώς, ο πόλεµος τους υποχρέωσε
να διακόψουν τις σπουδές τους. Έκαναν την πιο λογική επιλογή
να θέσουν ως προτεραιότητα την ασφάλειά τους παίρνοντας την
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απόφαση να επιστρέψουν στην Ελλάδα και από τότε µέχρι και
τον Σεπτέµβρη που κατατέθηκε η τροπολογία µέσα σ αυτό το
διαταραγµένο περιβάλλον η ελληνική πολιτεία, δυστυχώς, εκ-
φραζόταν µέσω του Υπουργείου Παιδείας, αλλά αρνούµενη να
λάβει οποιοδήποτε µέτρο. Κρυβόταν ουσιαστικά το Υπουργείο -
και λυπάµαι που το λέω- αποφεύγοντας να δώσει λύση, κάνοντας
επίκληση του νόµου που απαγορεύει τις µετεγγραφές σε προ-
πτυχιακούς φοιτητές εξωτερικού, αλλά αναφερόµενοι και στην
αυτονοµία των ελληνικών ΑΕΙ. 

Αυτό µας ανάγκασε -και εµένα προσωπικά ως αρµόδια τοµε-
άρχη παιδείας- να καταθέσουµε επίκαιρη ερώτηση, µία στις 23
Σεπτεµβρίου που δεν µπόρεσε να συζητηθεί και η επόµενη στις
4 Οκτωβρίου, προσπαθώντας µε αυτόν τον τρόπο να δώσουµε
µια λύση στους Έλληνες φοιτητές, που φοιτούν στη Ρωσία. Εκεί
φαίνεται ότι το Υπουργείο µάλλον τους έχει ξεχάσει. 

Και ερωτώ: Αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν ανάγκη ή µήπως ζουν
µε ασφάλεια σε µια χώρα υπό µερική επιστράτευση, όπως είναι
η Ρωσία, και µπορούν να συνεχίσουν απρόσκοπτα τις σπουδές
τους εκεί; Έχουν κάνει χιλιάδες εκκλήσεις ξέρετε εσείς- στα
µέσα, στις εφηµερίδες, στα ραδιόφωνα, στα site. Αυτοί είναι Έλ-
ληνες προπτυχιακοί που καλώς η κακώς βρίσκονται σε δυσµενή
θέση ζητώντας µετεγγραφή σε ελληνικά πανεπιστήµια. 

Το νούµερο το οποίο έχουµε καταγράψει είναι ότι είναι µόλις
δέκα και αυτόν τον αριθµό θέλω να µου τον επιβεβαιώσετε, αν
µπορείτε, κύριε Υπουργέ. Θεωρώ ότι το Υπουργείο σίγουρα έχει
κάνει τις ενδεδειγµένες ενέργειες για να έχει µια στοιχειώδη κα-
ταγραφή και εικόνα του τι γίνεται. Η έκκληση αυτών των παιδιών
είναι και προς το Υπουργείο και προς τον ίδιο τον Πρωθυπουργό
να βοηθήσει µη έχοντας κάποια άλλη επιλογή. 

Ελπίζω ότι σήµερα θα ακούσουµε κάτι διαφορετικό από το
Υπουργείο, γιατί δεν θεωρώ ότι είναι τόσο δύσκολο να συµπερι-
λάβουµε αυτά τα παιδιά και πραγµατικά περιµένω να ακούσω και
µε ποιο σκεπτικό τους έχετε εξαιρέσει µέχρι σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή κυρία συνάδελφε, θέτετε ένα πολύ σοβαρό θέµα που
σχετίζεται µε το τι κάνουµε σε έκτακτες περιπτώσεις ως προς το
θέµα φοιτητών, οι οποίοι σπουδάζουν σε ξένες χώρες. Αυτές
είναι ρυθµίσεις εξαιρετικού χαρακτήρα κατά κανόνα. Η προηγού-
µενη φορά που είχαµε µια αντίστοιχη ρύθµιση ήταν όταν είχε ξε-
σπάσει ο πόλεµος στο Κοσσυφοπέδιο στα τέλη της δεκαετίας
του 1990, όπου οι φοιτητές, που φοιτούσαν στο µοναδικό πανε-
πιστήµιο τότε του Κοσσυφοπεδίου στην Πρίστινα πήραν µετεγ-
γραφή για να έρθουν στην Ελλάδα. 

Όταν ξεκίνησε ο πόλεµος στην Ουκρανία, το πρώτο πράγµα
το οποίο κάναµε ήταν να έρθουµε σε επικοινωνία µε τα ελληνικά
τµήµατα τα οποία βρίσκονται στη Μαριούπολη και στο Κίεβο. Δυ-
στυχώς, η κατάσταση στη Μαριούπολη ξέφυγε ύστερα από λίγο
καιρό λόγω των συνεχών ρωσικών επιθέσεων, το πανεπιστήµιο
κατ’ ουσίαν καταστράφηκε και πολλοί από τους καθηγητές µε
τους οποίους µιλήσαµε είναι πρόσφυγες είτε σε γειτονικές
χώρες είτε στην Ελλάδα. Προσφερθήκαµε να φιλοξενήσουµε αυ-
τούς τους ανθρώπους, τους καθηγητές και τους φοιτητές αυτών
των τµηµάτων, να έρθουν στην Ελλάδα και να παρακολουθήσουν
για ένα χρόνο σε ελληνικά πανεπιστήµια σε τµήµατα φιλολογίας.
Λόγω των µέτρων που έλαβε η ουκρανική κυβέρνηση, που επέ-
τρεψε να συνεχίσουν τα µαθήµατα σε περιοχές οι οποίες βρί-
σκονται εκτός της εµπόλεµης ζώνης, δεν χρειάστηκε να
προχωρήσουµε στην υλοποίηση αυτής της προτάσεώς µας. Εξα-
κολουθούµε, όµως, και έχουµε την ετοιµότητα και σε συνεργασία
µε τα επτά φιλολογικά τµήµατα της χώρας να προσφέρουµε
στους ανθρώπους που σπουδάζουν στα ελληνικά τµήµατα στη
Μαριούπολη και στο Κίεβο, εάν χρειαστεί, στο επόµενο διάστηµα
τη φιλοξενία στη χώρα µας και την παρακολούθηση µαθηµάτων
είτε από τους ίδιους καθηγητές που διδάσκουν εκεί είτε και σε
συνεργασία µε τα πανεπιστήµια που βρίσκονται εδώ. 

Ακολούθως ετέθη το θέµα των Ελλήνων φοιτητών, που βρί-
σκονται στην Ουκρανία. Αντικειµενικά η κατάσταση ήταν σοβαρή.
Δεν ξέραµε, όµως, όταν πρωτοετέθη το θέµα πότε θα τελείωνε

ο πόλεµος. Πιστεύαµε ότι αυτό θα είχε διάρκεια λίγων εβδοµά-
δων ή µηνών και θα µπορούσαµε να δούµε µε πιο καθαρό βλέµµα
τι ακριβώς συµβαίνει. 

Αυτός είναι και ο λόγος που η σχετική τροπολογία, µε την
οποία επετράπη η κατ’ εξαίρεση -αυτή η εξαιρετικού χαρακτήρα
ρύθµιση- µετεγγραφή στην Ελλάδα, κατετέθη όταν είχαµε την
έναρξη του επόµενου ακαδηµαϊκού έτους. 

Οι συνθήκες, όµως, που αφορούν στην Ουκρανία δεν είναι οι
ίδιες που υπάρχουν και στη Ρωσία. Δηλαδή, στη Ρωσία αυτή τη
στιγµή οι φοιτητές δεν κινδυνεύει η ζωή τους. Βρίσκονται µεν σε
µια περιοχή η οποία βρίσκεται υπό µερική επιστράτευση, αλλά
αυτή αφορά στους Ρώσους, δεν αφορά στους Έλληνες φοιτη-
τές. Επίσης, το πιο σοβαρό απ’ όλα είναι ότι όλοι αυτοί οι φοιτη-
τές και οι φοιτήτριες που βρίσκονται στο εξωτερικό αυτή τη
στιγµή είναι σε πανεπιστήµια τα οποία συνεχίζουν κανονικότατα
τη λειτουργία τους. Δεν είναι η ίδια κατάσταση που επικρατούσε
προφανώς στη Μαριούπολη ή στο Χάρκοβο ή σε άλλες πόλεις
της Ουκρανίας, στις οποίες γίνονταν µάχες στην ίδια περιοχή. 

Υπό αυτό το πρίσµα, η στάση µας εξαρχής ήταν διαφορετική
σε σχέση µε τους φοιτητές που σπουδάζουν στη Ρωσία. Στη συ-
νέχεια, στη δευτερολογία µου, θα σας πω και για τους αριθµούς
και τα στοιχεία που έχουµε εµείς για τους αριθµούς. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μήπως θα θέλατε να µου τα
πείτε τώρα για να τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Σας τα λέω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε να συνεχί-
σετε, κύριε Υπουργέ; Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Να διευκολύνουµε.

Οι Έλληνες φοιτητές που σπουδάζουν στη Ρωσία είναι πάρα
πολλοί. Δεν είναι µόνο δέκα. Οι περισσότεροι εξ αυτών είναι
άτοµα που έχουν διπλή ιθαγένεια, έχουν και ελληνική και ρωσική
ιθαγένεια. Τα δέκα άτοµα είναι αυτά τα οποία εµφανίστηκαν,
αλλά να σας θυµίσω ότι όταν ξεκίνησε η ιστορία στην Ουκρανία,
είχαν εµφανιστεί τρία-τέσσερα άτοµα που ζητούσαν µετεγγραφή
και τώρα διαπιστώνουµε ότι είναι, τουλάχιστον, τριπλάσιος ο
αριθµός τους. 

Εποµένως, δεν µπορείς να είσαι 100% βέβαιος πόσοι είναι
αυτοί. Πάντως, µετά βεβαιότητας είναι πολλές δεκάδες, δεν είναι
µόνο δέκα άτοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κρεστένων Ηλείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία της η Βουλευτής, η
κ. Κεφαλίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
και ευχαριστώ και για τη δυνατότητα που µας δώσατε να κά-
νουµε λίγο πιο ενδιαφέρον τον διάλογο. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι πραγµατικά
οι καταστάσεις αυτές τις οποίες πρέπει να χειριστούµε είναι εξαι-
ρετικά σύνθετες και δύσκολες. Έχουν να κάνουν µε νέα παιδιά,
µε ανθρώπινες ζωές, µε τον τρόπο που η ζωή τους θα συνεχιστεί
και θέλουν εξαιρετικές και κατ’ εξαίρεση αποφάσεις. Αυτό θα το
δεχτώ.

Όµως, τα υπόλοιπα τα ακούω λίγο ως δικαιολογίες. Ξέρετε
γιατί; Διότι όταν δεν υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο και εµείς θέ-
λουµε όχι εν καιρώ ειρήνης, αλλά σε µία πολύ δύσκολη συγκυ-
ρία, να βρούµε τρόπο να δώσουµε λύσεις σε προβλήµατα
υπαρκτά, πάντα υπάρχει το εργαλείο των νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών, που µπορούν να ρυθµίσουν αυτά τα νέα δεδοµένα.
Αυτό θεωρώ ότι πρέπει να συµβεί και στις περιπτώσεις που
έχουµε εµπόλεµη κατάσταση, όπως είναι η Ουκρανία και η
Ρωσία. 
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Είπατε ότι η Ουκρανία είναι µια άλλη περίπτωση, ότι η όποια
αργοπορία οφείλονταν στη δυναµική εξέλιξη των γεγονότων και
ότι δεν ξέραµε τότε πότε θα τελειώσει ο πόλεµος. Σήµερα, όµως,
νοµίζω ότι όλοι απογοητευµένοι πια γνωρίζουµε ότι αυτή η ιστο-
ρία δεν φαίνεται να τελειώνει έτσι εύκολα. 

Είπατε, επίσης, ότι στη Ρωσία δεν κινδυνεύει η ζωή τους. Εγώ
θέλω να σας ρωτήσω πώς γίνεται στην ίδια χώρα να κινδυνεύει
η ζωή των Ρώσων και να µην κινδυνεύει η ζωή των Ελλήνων, όταν
διαβιούν όλοι στους ίδιους χώρους, φοιτούν στα ίδια πανεπιστή-
µια, έχουν µια καθηµερινότητα δύσκολη. Τώρα, εάν είναι πολλοί
ή λίγοι οι φοιτητές, γι’ αυτό νοµίζω ότι το Υπουργείο σας µε τη
βοήθεια των προξενικών αρχών και του Υπουργείου Εξωτερικών
µπορεί να έχει µια εικόνα συνολική και να µπορεί µε αυτό να απο-
φασίσει τι µπορεί να κάνει. 

Όµως, η µέχρι σήµερα στάση σας αγνοεί ουσιαστικά τα παιδιά
που ζουν σε µία χώρα που πολύ σωστά είπατε ότι είναι µια χώρα
σε εµπόλεµη κατάσταση. Εγώ βλέπω εδώ και κάποιες αναφορές,
που κάνουν τα ίδια τα παιδιά και λένε πόσο δύσκολη και επικίν-
δυνη είναι η επιστροφή τους ακόµα-ακόµα από τη Ρωσία, ότι η
Ρωσία έχει αποκλειστεί από το διατραπεζικό σύστηµα και έχουν
πρόβληµα ακόµη και σε αυτό ή το άλλο που λένε ότι αγωνιούν
για το κατά πόσο είναι ασφαλείς στο να µένουν στη Μόσχα. Νο-
µίζω ότι όλα αυτά είναι καµπανάκια για το τι πρέπει να κάνουµε
και µάλιστα τι πρέπει να κάνουµε άµεσα. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι προφανώς καταλαβαίνετε την
κρισιµότητα της κατάστασης γι’ αυτούς τους Έλληνες σε µία
χώρα όπου υπάρχουν απειλές, ένταση, απρόβλεπτες εξελίξεις
και συµπεριφορές που δεν µπορούν να εγγυηθούν την ασφάλεια
κανενός. 

Τέλος, θέλω να σας πω ότι πιστεύω ότι πραγµατικά πρέπει να
βρεθεί µια λύση. Ο πόλεµος δεν τελειώνει. Πρόχειρα, καθώς σας
ακούω να µιλάτε, µπορώ να σκεφτώ δύο τρία πράγµατα. Υπάρ-
χουν φοιτητές, ας πούµε, που είναι σε µεγαλύτερα έτη, είναι τρι-
τοετείς, τεταρτοετείς. Γιατί να µη σκεφτούµε να τους δώσουµε
τη δυνατότητα να δώσουν κατατακτήριες εξετάσεις για να έρ-
θουν στην Ελλάδα; Μπορούµε στους πρωτοετείς να δώσουµε τη
δυνατότητα να διαγωνιστούν ως κάτοικοι εξωτερικού. 

Λέω κάποιες πρώτες σκέψεις, πιστεύοντας ότι κάτι πρέπει να
γίνει. Δεν µπορούµε να εγκαταλείψουµε Έλληνες πολίτες στην
τύχη τους. 

Και, φυσικά, σας έχω ακούσει να µιλάτε και για το οικονοµικό
ζήτηµα, λέγοντας ότι αυτό µπορούµε να το ξεπεράσουµε µέσα
από τη δυνατότητα να δοθούν στα προξενεία χρήµατα για να τα
πάρουν οι φοιτητές. Ορθά το σκεφτήκατε, αλλά θέλω να σκε-
φτείτε ότι δεν είναι οικονοµικό µόνο το πρόβληµα αυτών των αν-
θρώπων και αφού µπήκατε στον κόπο και στη βάσανο να
υιοθετήσετε την πρότασή µας και να αντιγράψετε σε µεγάλο
βαθµό αυτά που σας λέµε, ως καλοί µαθητές θα πρέπει να ξέ-
ρετε ότι όταν και αν χρειάζεται ο καλός µαθητής να αντιγράψει,
αντιγράφει τουλάχιστον ολοκληρωµένα και όχι κουτσουρεµένα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο

σε σας, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε, θα ήθελα να πω δυο λέ-
ξεις στα παιδιά γιατί έχουν απορία. Το κάνω πάντα. Εξάλλου
υπήρξα και καθηγητής στην ιδιωτική µου ζωή.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν ξεχνάτε την ιδιότητά
σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα έλεγα, λοιπόν, ότι
αυτή τη στιγµή παρακολουθούν µια διαδικασία που λέγεται κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος. Δηλαδή, ο Βουλευτής ερωτά και ο
Υπουργός απαντά σε ένα επίκαιρο θέµα. Ακούσατε, για παρά-
δειγµα, για µεταγραφές Ελλήνων από τη Ρωσία προς την Ελ-
λάδα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να σχολιάσω απλώς ότι κάποια από τα παιδιά από
το σχολείο των Κρεστένων είναι αρκετά µικρά και έτσι τανύζουν
το σώµα τους προσπαθώντας να δουν περισσότερο τι γινόταν
τώρα που µιλούσε η κ. Κεφαλίδου.

Προσπαθούσαν να δουν, αγαπητή Χαρά, µε προσοχή από
πάνω.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχάριστο το ότι παρακο-
λουθούσαν!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια. 

Το πρώτο αφορά το εάν µπορούµε να έχουµε εικόνα από τα
προξενεία. Επειδή ακριβώς πολλοί από τους Έλληνες φοιτητές
που είναι εκεί είναι διπλής ιθαγένειας ή έχουν συγγενικά πρό-
σωπα εκεί, δεν περνούν από τα κανάλια των προξενείων. Δη-
λαδή, δεν έρχονται σε επικοινωνία µε τα προξενεία. Είναι δική
τους επιλογή να πάνε εκεί. Δεν έχουν πολλή επικοινωνία µε τα
ελληνικά προξενεία. Δεν έχουµε πλήρη εικόνα. Εµείς έχουµε ει-
κόνα, κυρίως, από τα εµβάσµατα τα οποία στέλναµε.

Το δεύτερο σχόλιο αφορά το αν κινδυνεύει η ζωή των Ρώσων
ή των Ελλήνων. Το γεγονός ότι έχεις µια µερική επιστράτευση
σηµαίνει ότι εν δυνάµει τίθεται σε κίνδυνο η ζωή των ατόµων που
θα επιστρατευτούν και θα πάνε να πολεµήσουν. Δεν πέφτουν,
όµως, οβίδες µέσα στα πανεπιστήµιά τους ούτε στις πόλεις στις
οποίες µένουν ούτε στα διαµερίσµατα στα οποία κάθονται. Το
λέω αυτό διότι αυτή ήταν η κατάσταση στην Ουκρανία. Ζουν σε
ένα περιβάλλον το οποίο αυτή τη στιγµή, τουλάχιστον, είναι σε
κατάσταση ειρήνης. Δεν κινδυνεύει η ζωή τους. 

Ποια είναι τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν; Το πρώτο και
πιο σοβαρό πρόβληµα είναι το πρόβληµα της αποστολής χρηµά-
των. Επειδή η Ρωσία λόγω των οικονοµικών κυρώσεων που επέ-
βαλε η Δύση έχει βγει εκτός του συστήµατος «SWIFT» και της
µεταφοράς χρηµάτων από τράπεζες της Δύσεως, δεν µπορούν
οι γονείς να στείλουν εµβάσµατα στα παιδιά τους. Αυτό είναι ένα
αντικειµενικό και πολύ σοβαρό γεγονός. Αν δεν µπορείς να στεί-
λεις ένα έµβασµα στο παιδί σου, πώς θα ζήσει;

Επ’ αυτού του σηµείου, το οποίο κατά τη γνώµη µου είναι το
πιο σοβαρό, έχει υπάρξει επικοινωνία µε το Υπουργείο Εξωτερι-
κών και θα ανακοινώσουµε και τις επόµενες µέρες πιο συγκεκρι-
µένα -διότι ετέθη το ερώτηµα από κάποιους γονείς που
τηλεφώνησαν µε ποιον επικοινωνούµε- πώς θα επικοινωνήσουν
µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εξωτερικών για να µπορέσουν
να δώσουν εδώ τα χρήµατα τα οποία θα µεταφέρουν τα προξε-
νεία στη Ρωσία για να τα δώσουν στους φοιτητές. 

Το δεύτερο πρόβληµα είναι πρόβληµα επικοινωνίας. Δηλαδή,
είναι γεγονός. ότι συγκοινωνιακά τα εισιτήρια έχουν εκτιναχθεί.
Όλη η Ευρώπη και η Δύση γενικώς, αν θέλουν να µεταβούν στη
Ρωσία, θα πρέπει να το κάνουν µέσω αεροδροµίων τρίτων χωρών
και κυρίως της Τουρκίας. Τα εισιτήρια ή οι τιµές τους έχουν ανέ-
βει πάρα πολύ. Αυτό, όµως, δεν είναι κάτι που αφορά µόνο στους
φοιτητές. Αφορά σε όλους τους εργαζόµενους που βρίσκονται
εκεί. Θα µπορούσαν το ίδιο να πουν και οι υπάλληλοι της πρε-
σβείας µας ή των προξενείων, να µην είναι εκεί διότι είναι πολύ
ακριβά τα κόµιστρα µεταφοράς ή πάρα πολλοί εργαζόµενοι θα
έλεγαν «δεν θέλουµε να είµαστε σε αυτή τη χώρα διότι δεν µπο-
ρείς να µεταβείς εύκολα στην Ελλάδα». Είναι µια πραγµατικό-
τητα, όµως, που δυστυχώς συµβαίνει από τον πόλεµο. Δεν είναι,
όµως, απαγορευτική στο να σπουδάσει κάποιος. Όταν έκανα µε-
ταπτυχιακά στο εξωτερικό, θυµάµαι ότι είχα να επιστρέψω στη
χώρα µου τουλάχιστον ένα εξάµηνο για αντικειµενικούς λόγους. 

Τώρα, αναφέρατε ένα ακόµη σηµείο σε σχέση µε τους πρω-
τοετείς φοιτητές, το οποίο ας το έχουµε υπ’ όψιν µας. Παρατη-
ρήθηκε το φαινόµενο σε κάποιες περιπτώσεις να έχουµε
πρωτοετείς φοιτητές στη Ρωσία οι οποίοι ζητούν τη µεταγραφή
τους στην Ελλάδα. Όταν πηγαίνεις και εγγράφεσαι ως πρωτοε-
τής φοιτητής, ενώ ξέρεις τι συµβαίνει σ’ αυτή τη χώρα, τότε η
προσωπική µου εκτίµηση είναι ότι προσβλέπεις περισσότερο στη
µεταγραφή, παρά στο να πας να σπουδάσεις. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τώρα, δηλαδή, έγιναν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Υπήρξαν µία-δύο περιπτώσεις ατόµων που
είναι πρωτοετείς και εµφανίστηκαν τον Σεπτέµβριο να πηγαίνουν
να σπουδάσουν στη Ρωσία και οι οποίοι διεκδικούν µετ’ επιτά-
σεως µεταγραφή στην Ελλάδα. 

Όλα αυτά ας τα έχουµε υπ’ όψιν µας στη γενική εικόνα. Πα-
ρακολουθούµε µε πολύ µεγάλη προσοχή τι συµβαίνει. Τα πράγ-
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µατα είναι πολύ σοβαρά και οπωσδήποτε δεν θέλουµε να θέ-
σουµε σε κίνδυνο τη ζωή των παιδιών. Αυτή τη στιγµή η ζωή των
παιδιών, των Ελλήνων φοιτητών και φοιτητριών, δεν βρίσκεται σε
κίνδυνο. Οι συνθήκες µπορούν να βελτιωθούν µέσω της βοή-
θειας που θα προσφέρουν τα προξενεία µας. Εάν η κατάσταση
αλλάξει, θα δούµε τι θα κάνουµε. Κατάσταση πάντως Ουκρανίας
κατηγορηµατικά δεν είναι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 41/10-10-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Έντονα τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν οι καλλιτέχνες εκπαιδευτικοί της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης». 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η φετινή σχολική χρονιά ξεκίνησε µε τα προ-

βλήµατα βέβαια στα σχολεία να παραµένουν, τόσο τα παλιά, τα
χρόνια, όσο και τα καινούργια, αυτά που έφερε δηλαδή η παν-
δηµία, ελλείψεις εκπαιδευτικών, µεγάλα µορφωτικά κενά, όπως
και σηµαντικές ψυχοκοινωνικές επιπτώσεις. Και βεβαίως έχουµε
επιπρόσθετα και το βάρος του κόστους της ενέργειας για τα
σχολεία, για τις σχολικές επιτροπές. Στενάζουν κυριολεκτικά τα
σχολεία από αυτό και το πρόβληµα φυσικά θα µεγαλώσει εν όψει
της χειµερινής περιόδου, καθώς θα χρειαστεί βεβαίως και θέρ-
µανση. 

Ανάµεσα σε αυτά τα προβλήµατα τα γενικά, τα µεγάλα, τα σο-
βαρά που εµποδίζουν την οµαλή λειτουργία των σχολείων, θέ-
λουµε σήµερα να φωτίσουµε, να επικεντρώσουµε στα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι καλλιτέχνες εκπαιδευτικοί
και στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, προ-
βλήµατα που σχετίζονται µε τους διορισµούς τους και τις προσ-
λήψεις τους. 

Κατ’ αρχάς, αντιµετωπίζουν σοβαρότατο πρόβληµα, κυρία
Υπουργέ, µε τις λεγόµενες «αναθέσεις µαθηµάτων» στην Πρω-
τοβάθµια Εκπαίδευση. 

Τι σηµαίνει αυτό; 
Με βάση όλους τους νόµους τους οποίους ψήφισαν και η δική

σας, αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, το Υπουργείο Παι-
δείας σήµερα τι κάνει; Υποχρεώνει δασκάλους, που αντικειµενικά
δεν έχουν τα απαραίτητα εφόδια διδασκαλίας του µαθήµατος
των καλλιτεχνικών να διδάξουν καλλιτεχνικά µαθήµατα, προκει-
µένου να συµπληρώσουν τις ώρες διδασκαλίας, πετώντας, αφή-
νοντας απέξω τους καλλιτέχνες δασκάλους µε ειδικότητα, τους
εκπαιδευτικούς αυτούς που έχουν την ειδικότητα αυτή και βε-
βαίως κυρίως την απαραίτητη γνώση για τη διδασκαλία όλων των
µορφών της τέχνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερο πρόβληµα, οι νεοδιόριστοι από αυτούς τους καλλιτέ-
χνες εκπαιδευτικούς αντιµετωπίζουν όσα προβλήµατα αντιµετω-
πίζουν και οι υπόλοιποι νεοδιόριστοι σχετικά, για παράδειγµα, µε
τα πανάκριβα ενοίκια των σπιτιών, αν τα βρίσκουν κι αυτά και
όταν, όσο και µε το ότι τοποθετούνται όχι µόνο σε δύο ή σε τρία,
αλλά µέχρι και σε πέντε σχολεία και µετακινούνται κάθε µέρα,
µε ό,τι αυτό βεβαίως µπορεί να σηµαίνει, ακόµα και σε διαφορε-
τικές πόλεις.

Και βεβαίως το κερασάκι στην τούρτα ήταν -και το πρόβληµα
διογκώνεται έτσι- αυτή η περιβόητη, η τραγική θα έλεγα εγώ, η
απαράδεκτη κατάργηση της διδασκαλίας των καλλιτεχνικών στα
λύκεια, βεβαίως και µε τη βούλα τη συνταγµατική του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, αν και η απόφαση αυτή δεν συµπεριλαµ-
βάνει την Α’ λυκείου. Έτσι έγινε όµως. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι σκοπεύετε να κάνετε -και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε και ευχαριστώ-, τι µέτρα θα πάρετε για να γίνει το µά-
θηµα των εικαστικών δίωρο και εργαστηριακό σε όλο τον βασικό
κορµό της εκπαίδευσης, παντού, να διδάσκεται από καλλιτέχνες
εικαστικούς, από καλλιτέχνες δηλαδή, ανοίγοντας βεβαίως και
τον αριθµό των απαραίτητων οργανικών θέσεων, να υλοποιήσετε

την απόφαση του Σ.τ.Ε. σε σχέση µε την Α’ λυκείου, την επανα-
φορά δηλαδή του µαθήµατος των καλλιτεχνικών στην Α’ λυκείου,
και βεβαίως το πάγιο, το γενικότερο αίτηµα, αυτό που είναι αί-
τηµα όλων των εκπαιδευτικών που περιπλανώνται εργασιακά σε
όλη τη χώρα και στα σχολεία της, να µονιµοποιηθούν οι αναπλη-
ρωτές και να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της στέγασης των νε-
οδιόριστων, αλλά και των αναπληρωτών εκπαιδευτικών, µε µία
επιδότηση ενοικίου και βεβαίως µε µία µόνιµη παράλληλη µείωση
των εισιτηρίων της µετακίνησής τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να απαντήσετε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω την απάντησή µου, κύριε συνάδελφε, µε την πα-

ρατήρησή σας ότι πρέπει να µετατραπεί ο κλάδος των εικαστι-
κών ή των καλλιτεχνικών σε δίωρο εργαστηριακό µάθηµα σε όλο
τον βασικό κορµό της εκπαίδευσης.

Για να γίνει αυτό θα πρέπει κανείς να λάβει υπ’ όψιν τον διδα-
κτικό χρόνο, αλλά και την ενδεχόµενη εργαστηριακή φύση που
έχουν και οι υπόλοιποι κλάδοι των µαθηµάτων της καλλιτεχνικής
παιδείας. 

Θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν επίσης το σύνολο των γνωστικών
αντικειµένων, τον πεπερασµένο αριθµό των διδακτικών ωρών
που υπάρχουν στο εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα της υπο-
χρεωτικής εκπαίδευσης και -ξέρω ότι θα σας ενοχλήσει αυτό,
αλλά οφείλω να το αναφέρω γιατί είναι µια παράµετρος, που
όταν ασκεί κάποιος διοίκηση λαµβάνεται υπ’ όψιν- τα δηµοσιο-
νοµικά, χωροταξικά και τα διοικητικά ζητήµατα λειτουργίας των
σχολικών µονάδων. 

Με αυτά, λοιπόν, που σας ανέφερα, πρέπει να υπογραµµίσω
ότι η καλλιτεχνική παιδεία γενικότερα και ο κλάδος των εικαστι-
κών, ειδικότερα, διδάσκονται υποχρεωτικά σε όλους τους µαθη-
τές στη διάρκεια της εννιάχρονης υποχρεωτικής εκπαίδευσης. 

Συγκεκριµένα, στο εξατάξιο δηµοτικό σχολείο το µάθηµα της
αισθητικής αγωγής που έχει κλάδους τη µουσική, τη θεατρική
αγωγή και τα εικαστικά, σύµφωνα µε τα ισχύοντα στον νόµο -να
µην σας κουράσω αναφέροντας προεδρικά διατάγµατα και τρο-
ποποιήσεις- διδάσκεται υποχρεωτικά σε όλες τις τάξεις των εξα-
τάξιων δηµοτικών, τέσσερις ώρες στην πρώτη και στη δεύτερη
τάξη, τρεις ώρες στην τρίτη και στην τέταρτη τάξη, δύο ώρες
στην πέµπτη και στην έκτη τάξη εβδοµαδιαίως. 

Αναλυτικότερα:
Το µάθηµα των εικαστικών, που είναι ένας από τους κλάδους

του µαθήµατος της αισθητικής αγωγής, διδάσκεται δύο ώρες
ανά εβδοµάδα στην πρώτη και στη δεύτερη τάξη και µία ώρα ανά
εβδοµάδα στην τρίτη, τέταρτη, πέµπτη και έκτη τάξη.

Το µάθηµα της µουσικής µία ώρα ανά εβδοµάδα σε όλες τις
τάξεις. 

Το µάθηµα της θεατρικής αγωγής µία ώρα ανά εβδοµάδα στην
πρώτη, δεύτερη, τρίτη και τέταρτη τάξη. 

Στις τρεις τάξεις του ηµερήσιου γυµνασίου το µάθηµα Πολιτι-
σµός και Δραστηριότητες που έχει ως κλάδους τη µουσική και
τα καλλιτεχνικά διδάσκεται υποχρεωτικά δύο ώρες εβδοµαδι-
αίως. 

Επιπροσθέτως, η διδασκαλία των εικαστικών στο δηµοτικό και
των καλλιτεχνικών στο γυµνάσιο ανατίθεται σε εκπαιδευτικούς
ΠΕ08. 

Στην παρατήρησή σας ότι τα καλλιτεχνικά µαθήµατα ανατίθεν-
ται και σε δασκάλους, σας επισηµαίνω ότι µόνο στο δηµοτικό
σχολείο και µόνο σε περίπτωση αδυναµίας διδασκαλίας των µα-
θηµάτων αισθητικής αγωγής από εκπαιδευτικούς των αντίστοι-
χων κλάδων ανατίθενται αυτά τα διδακτικά αντικείµενα σε
δασκάλους. Και αυτό αποδεικνύει, θα µου επιτρέψετε να το το-
νίσω, τη µέριµνα της πολιτείας, ώστε η διδασκαλία των µαθηµά-
των αισθητικής αγωγής να διασφαλίζεται σε όλα τα δηµοτικά,
ακόµη και στα ολιγοθέσια, γιατί γνώµονας που κατευθύνει και τις
κινήσεις µας είναι η ποιοτική εκπαίδευση και η ολόπλευρη καλ-
λιέργεια να περιλαµβάνει όλους τους µαθητές. 

Θα σας αναφέρω επίσης ότι το ζήτηµα αυτό έχει απασχολήσει
και το Σ.τ.Ε., που έχει εκδώσει την απόφαση 425/2020, στην
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οποία µεταξύ των άλλων -σας τα διαβάζω ακριβώς- αναφέρεται:
Σε περιπτώσεις αδυναµίας κάλυψης του προγράµµατος στο µά-
θηµα της αισθητικής αγωγής από εκπαιδευτικούς της αντίστοι-
χης ειδικότητας, η διδασκαλία δύναται κατ’ εξαίρεση της κατά
κανόνα ανάθεσής της σε ειδικούς εκπαιδευτικούς να ανατίθεται
σε εκπαιδευτικούς του κλάδου ΠΕ70, δηλαδή δασκάλους, και
τούτο διότι κατά την έννοια της ρύθµισης αυτής η ανάθεση
αυτού του µαθήµατος σε εκπαιδευτικό του κλάδου ΠΕ70 µπορεί
να γίνεται µε την αιτιολογηµένη κρίση του αρµοδίου για την ανά-
θεση οργάνου που είναι ο σύλλογος διδασκόντων µετά από ει-
σήγηση του διευθυντή σχολικής µονάδας, εφόσον ελλείπει
ειδικός εκπαιδευτικός από εκείνους που µπορούν να διδάξουν
το µάθηµα στη συγκεκριµένη σχολική µονάδα και οι ακαδηµαϊκές
σπουδές του συγκεκριµένου εκπαιδευτικού κλάδου στον οποίο
γίνεται η έκτακτη ανάθεση καλύπτουν, επαρκώς, το ανατιθέµενο
ειδικό µάθηµα.

Στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση από το
2020 µέχρι και τα 2022 έχουν διοριστεί συνολικά στην επικράτεια
τετρακόσιοι τριάντα δύο µόνιµοι εκπαιδευτικοί κλάδου ΠΕ08
Καλλιτεχνικών, σαράντα δύο το 2020 στην Ειδική Αγωγή και Εκ-
παίδευση, τριακόσιοι δέκα το 2021 στη γενική εκπαίδευση,
ογδόντα το 2022 στη γενική εκπαίδευση. Και βεβαίως είναι σε
επεξεργασία από το Υπουργείο µας και θέµατα που αφορούν
τους επόµενους διορισµούς και θα υπάρξουν και άλλες προσλή-
ψεις. Για το διδακτικό έτος 2022-2023 στον κλάδο ΠΕ08 των Καλ-
λιτεχνικών προσλήφθηκαν µέχρι σήµερα ως αναπληρωτές
εννιακόσιοι ενενήντα οχτώ στην πρωτοβάθµια γενική εκπαί-
δευση, εβδοµήντα εννιά στην πρωτοβάθµια Ειδική Αγωγή και εκ-
παίδευση, εκατόν είκοσι οχτώ στη δευτεροβάθµια γενική
εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Δελή, έχετε τον

λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Ξεκινώ από τις αναθέσεις και είπατε ότι αυτές γίνονται όταν

υπάρχει αδυναµία, δεν υπάρχουν καλλιτέχνες εκπαιδευτικοί. Να
σας πω κάτι που το ξέρετε, φαντάζοµαι, ότι καλλιτέχνες εκπαι-
δευτικοί υπάρχουν, εσείς δεν έχετε προσλάβει. Αν δεν γίνονται
προσλήψεις, δεν µπορείτε αυτό που δεν κάνετε εσείς να το επι-
καλείστε ως λόγο για να κάνετε αναθέσεις σε άλλους εκπαιδευ-
τικούς που δεν έχουν τα προσόντα, να το πω, για τη διδασκαλία
αυτού του ιδιαίτερου σε έναν βαθµό µαθήµατος. 

Οι αναθέσεις όµως, ξέρετε, πέρα από την εργασιακή τους
πλευρά, το ότι δηλαδή, χάνει επαγγελµατικά ένας κλάδος εκπαι-
δευτικών, υπάρχει και η ουσιαστική, η παιδαγωγική, η µορφωτική
πλευρά ότι οι µαθητές στερούνται τη διδασκαλία ενός τόσο ση-
µαντικού µαθήµατος από έναν άνθρωπο ειδικό γύρω από την
τέχνη και τη διδασκαλία της. 

Προχωράω στο ζήτηµα που είπατε στην αρχή για τις ώρες των
µαθηµάτων. Προσπαθήσατε, νοµίζω, να φέρετε σε αντιπαράθεση
τα µαθήµατα, ποια να αφαιρέσουµε, τι θα γίνει αν βάλουµε τα
καλλιτεχνικά, επικαλεστήκατε και τα δηµοσιονοµικά περιθώρια
της χώρας. Αυτό είναι µια µόνιµη επίκληση βεβαίως όχι µόνο του
δικού σας Υπουργείου και αυτή η µόνιµη επίκληση γίνεται πάντα
όταν αφορά ζητήµατα που σχετίζονται µε τις λαϊκές ανάγκες, εν
προκειµένω, µε το µορφωτικό αγαθό της παιδείας. 

Αλλά σε σχέση µε την αντιπαράθεση των µαθηµάτων, να σας
πω ότι εξαρτάται από το πώς κάποιος αντιµετωπίζει ένα µάθηµα.
Εµείς το µάθηµα της Καλλιτεχνικής Παιδείας το έχουµε ψηλά,
θεωρούµε ότι είναι απαραίτητο στοιχείο της σχολικής ζωής. 

Με τους αριθµούς που παραθέσατε σε σχέση µε τα προγράµ-
µατα, όποιος σας άκουγε εύκολα θα διαπίστωνε ότι οι ώρες των
καλλιτεχνικών όσο µεγαλώνουν τα παιδιά µειώνονται. Γιατί; Η
ανάγκη της καλλιτεχνικής παιδείας δηλαδή όσο µεγαλώνει ένας
άνθρωπος και πηγαίνει στο γυµνάσιο ή στο λύκειο –στο λύκειο
δεν υπάρχει, την έχετε καταργήσει έτσι κι αλλιώς- την καλλιτε-
χνική παιδεία µειώνεται; Τι συµπέρασµα είναι αυτό; Από πού
βγαίνει αυτό; Το αντίθετο θα λέγαµε ή θα έπρεπε να είναι ισό-
τιµη, να είναι σε όλο το σχολικό πρόγραµµα. 

Θέλουµε να σταθούµε και στα ζητήµατα των αναπληρωτών -
σας το έθεσα κι ελπίζω να βρείτε έναν τρόπο να απαντήσετε στην

δευτερολογία σας- για τα σοβαρότατα προβλήµατα που έχουν
και αφορά και τέτοιους καλλιτέχνες εκπαιδευτικούς. Αναφέρετε
κάποιους αριθµούς. Τελικά όµως η ίδια η ύπαρξη αυτού του προ-
βλήµατος που συζητάµε αποδεικνύει ότι αυτοί είναι λίγοι, δεν
επαρκούν. Από τη στιγµή που γίνονται αναθέσεις διδασκαλίας
του καλλιτεχνικού µαθήµατος σε άλλους εκπαιδευτικούς σηµαί-
νει ότι οι καλλιτέχνες εκπαιδευτικοί, οι οποίοι βρίσκονται αυτή τη
στιγµή στην εκπαίδευση είτε ως µόνιµοι είτε ως αναπληρωτές,
δεν επαρκούν. Νοµίζω ότι πάνω σε αυτό µπορούµε τουλάχιστον
να συµφωνήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρούµε ως κόµµα ότι το µάθηµα των Καλλιτεχνικών, η

τέχνη γενικότερα στην εκπαίδευση, πρέπει να είναι απαραίτητο
συστατικό της. Είναι γνωστή η αξία της και η µορφωτική και η
συµβολή της στην ψυχοκοινωνική ανάπτυξη, τη συναισθηµατική
ανάπτυξη του ανθρώπου. 

Είναι εδώ και η αρµόδια Υπουργός της ψυχικής υγείας και
αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι µε το οποίο δύσκολα θα βρεθεί άνθρω-
πος να διαφωνήσει. Την ώρα που η δική σας η Κυβέρνηση εκδιώ-
κει, εξοβελίζει την τέχνη από τα σχολεία, σταδιακά βάζετε στις
σχολές, στα πανεπιστήµια την Αστυνοµία. Για κοιτάξτε την αντί-
θεση, το ένα και το άλλο. Και κηρύσσονται παράνοµες οι απερ-
γίες δασκάλων και καθηγητών. 

Δεν ξέρω τι σας έχει πιάσει στο Υπουργείο Παιδείας. Σας έχει
πιάσει µια δικοµανία απίστευτη, ένα κρεσέντο αυταρχισµού. Πα-
γιώνετε µαθητοδικεία, ποινικοποιείτε κάθε αγωνιστική δράση.
Αυτό το κοντράστ ανάµεσα στον εξοβελισµό της τέχνης και στην
επίδειξη του αυταρχισµού, νοµίζω, ότι είναι ένα από τα βασικά
χαρακτηριστικά της Κυβέρνησής σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παγίως δεν απαντώ σε σχόλια τα οποία γίνονται µε ευκαιρία

µια ερώτηση που έχει κατατεθεί και αναφέροµαι στις παρατηρή-
σεις που κάνατε για την Αστυνοµία στα πανεπιστήµια, για τη δι-
κοµανία που κατά την εκτίµησή σας κατέχει το Υπουργείο
Παιδείας. Περιορίζοµαι στα της ερώτησης. Δεν θεωρώ ότι ο κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος είναι αφορµή για συζήτηση εφ’ όλης της
ύλης. 

Θα σας πω µόνον ότι όπως λέω σχεδόν κάθε φορά, κύριε
Δελή, που συναντιόµαστε εδώ σε αυτή την Αίθουσα µε τις ιδιό-
τητές µας, ότι µην µας κατηγορείτε για απουσία ενδιαφέροντος,
γιατί µετά από δώδεκα χρόνια έγιναν είκοσι πέντε χιλιάδες διο-
ρισµοί, οι πρώτοι στην Ειδική Αγωγή στα εκπαιδευτικά χρονικά
και τριάντα δύο χιλιάδες προσλήψεις αναπληρωτών φέτος.

Σε ό,τι αφορά τον εξοβελισµό που λέτε του µαθήµατος της
καλλιτεχνικής παιδείας, είπα στην πρωτολογία µου πώς αυτό
είναι υποχρεωτικό στην υποχρεωτική εκπαίδευση και πώς διδά-
σκεται. Θα σας πω ότι απασχόλησε το θέµα αυτό και το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, το οποίο ζήτησε από το ΙΕΠ, το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής, να ασκήσει τη γνωµοδοτική του αρµο-
διότητα και να δικαιολογήσει γιατί προτάσσονται άλλα µαθήµατα
της Καλλιτεχνικής Παιδείας στην Α’ τάξη Λυκείου. 

Το ΙΕΠ πράγµατι ανταποκρίθηκε, έχει συντάξει απάντηση, δια-
βιβάστηκε από το Υπουργείο µας στο Σ.τ.Ε. και σύµφωνα µε την
εν λόγω εισήγηση, που είναι και η πολιτική του Υπουργείου µας,
ο στρατηγικός στόχος της ψηφιακής µετάβασης και η συνακό-
λουθη ανάγκη ενίσχυσης του ψηφιακού εγγραµµατισµού των Ελ-
λήνων µαθητών έχουν οδηγήσει στην επιλογή το Υπουργείο µας
να θέσει σε προτεραιότητα τη θέσπιση του µαθήµατος Εφαρµο-
γές Πληροφορικής ως υποχρεωτικό στην Α’ Λυκείου. Αυτό βε-
βαίως είχε ως συνέπεια την κατάργηση άλλων µαθηµάτων
επιλογής της Α’ Λυκείου, µεταξύ των οποίων και η Καλλιτεχνική
Παιδεία, όπως κι εσείς επισηµάνατε.

Εξηγώ, λοιπόν, για ποιον λόγο το Υπουργείο το αποφάσισε,
γιατί, όπως σας είπα και στην πρωτολογία, δεν είναι ούτε άπειρες
οι ώρες ούτε οι δυνατότητες των παιδιών να διδάσκονται περισ-

1052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σότερες από τις είκοσι τέσσερις που έχει η µέρα και η νύχτα. 
Σε ό,τι αφορά την ενασχόληση των µαθητών µε τα µαθήµατα

καλλιτεχνικού προσανατολισµού στο λύκειο, για να δείτε ότι δεν
είναι εκτός των ενδιαφερόντων µας, αυτό πραγµατοποιείται και
πραγµατοποιείται κάθε χρόνο, βεβαίως, εκτός ωρολογίου προ-
γράµµατος, υλοποιούνται προγράµµατα σχολικών δραστηριοτή-
των. 

Χθες µόλις, κύριοι συνάδελφοι, υπέγραψα τη σχετική εγκύκλιο
για φέτος. Στη θεµατολογία αυτών των δραστηριοτήτων των
σχολικών δραστηριοτήτων περιλαµβάνονται εικαστικές τέχνες,
µουσική, χορός, κινηµατογράφος, φωτογραφία, θέατρο, θεα-
τρικά κείµενα. 

Από τη δε περσινή χρονιά, σύµφωνα µε τον ν.4823 του 2021,
η δυνατότητα αυτή διευρύνθηκε µε τη συγκρότηση και λειτουρ-
γία εκπαιδευτικών οµίλων καλλιτεχνικού προσανατολισµού -είναι
οι όµιλοι εικαστικών, οι θεατρικές οµάδες κ.λπ.- µετά τη λήξη του
ηµερήσιου ωρολογίου προγράµµατος. 

Άρα, λοιπόν, σύµφωνα και µε την εισήγηση του ΙΕΠ που είναι
ο επιστηµονικός βραχίονας του Υπουργείου µας, στην Α’ Λυκείου
η αντικατάσταση των µαθηµάτων επιλογής, µεταξύ αυτών και
του µαθήµατος της Καλλιτεχνικής Παιδείας από το υποχρεωτικό
µάθηµα Εφαρµογές Πληροφορικής, οφείλεται στην προτεραι-
ότητα που χρειάστηκε να δοθεί στη διδασκαλία µαθηµάτων ψη-
φιακού γραµµατισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Για την ενέργεια αυτή λάβαµε υπ’ όψιν την παρουσία των καλ-
λιτεχνικών µαθηµάτων στην εννιάχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση
και την απολύτως, κατά τη γνώµη µας, αναγκαία αναβάθµιση της
ψηφιακής εκπαίδευσης για το σύνολο των µαθητών του λυκείου
χωρίς αποκλεισµούς και διακρίσεις. Αυτή η ενέργεια βεβαίως,
συνάδει και µε τη συνταγµατική υποχρέωση για τους στόχους
των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Να
µη σας κουράσω αναφέροντάς τα.

Πάω στη δεύτερη ερώτησή σας. Είναι πολύ σηµαντικά τα θέ-
µατα που θέτετε. Στον χρόνο που έχω -ήδη έχω κάνει κατά-
χρηση- δεν µπορώ να απαντήσω. Μπορεί να επανέλθετε µε άλλη
ερώτηση. Ξέρετε πολύ καλά, γιατί είστε παρών, ότι έχω απαντή-
σει σε συγκεκριµένη ερώτηση που αφορούσε µόνο αυτά σε
άλλον συνάδελφό µας. 

Πολύ συνοπτικά όµως και µε σεβασµό σε αυτά ρωτάτε θα σας
πω ότι η ευαισθητοποίηση του Υπουργείου είναι δεδοµένη στις
δυσκολίες και οι δυσκολίες αυτές µας είναι γνωστές. 

Θα αναφέρω ενδεικτικά και πολύ συνοπτικά το επίδοµα που
παίρνουν οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες
παραµεθόριες και προβληµατικές περιοχές, την πρωτοβουλία
στην οποία προχωρούµε κάθε χρόνο από κοινού µε το Υπουργείο
Ναυτιλίας και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Θεσπί-
ζουµε έκπτωση στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια και τα χερσαία µέσα
µεταφοράς των αναπληρωτών εκπαιδευτικών και πολλοί δήµοι
το τελευταίο διάστηµα σε συνεχή συνεργασία µε το Υπουργείο
µας έχουν αναλάβει πρωτοβουλίες για την παροχή στέγασης και
σίτισης ή αντίστοιχων επιδοµάτων στους εκπαιδευτικούς. Ενδει-
κτικά αναφέρω της Μυκόνου και της Ύδρας. 

Τα προβλήµατα στέγασης και µετακίνησης, κύριε συνάδελφε,
δεν είναι δυστυχώς καινούργια. Μπορεί να επιδεινώθηκαν πρό-
σφατα µε το Airbnb. Αφορούν σε συγκεκριµένες περιοχές που
έχουν τουρισµό. Συνήθως πάντως είναι προβλήµατα υπαρκτά και
έντονα. 

Γι’ αυτό, όπως είχα απαντήσει και στον συνάδελφο -συνοπτικά
σας τα λέω-, επεξεργάζεται η Προεδρία της Κυβέρνησης ένα ει-
δικό σχέδιο µε συγκεκριµένες παροχές για τους εκπαιδευτικούς
που υπηρετούν σε νησιωτικές περιοχές που, όπως σας είπα, εν-
τοπίζονται τα µεγαλύτερα προβλήµατα.

Είναι υπό εξέταση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους η
δυνατότητα θέσπισης συγκεκριµένου χρηµατικού επιδόµατος
βάσει ιδιαίτερων συνθηκών κάθε περιοχής, η χορήγηση εφάπαξ
ποσού αρχικής εγκατάστασης, ή κουπονιών στέγασης, ή κουπο-
νιών διατροφής, ή θέρµανσης, ή µετακίνησης, η µόνιµη µείωση -
που το ζητήσατε κι εσείς- στο εισιτήριο των µέσων µεταφοράς
για το χρονικό διάστηµα που υπηρετεί σε συγκεκριµένες περιο-

χές, φορολογικές ελαφρύνσεις, µείωση ασφαλιστικών εισφορών,
voucher για αγορά ψηφιακού εξοπλισµού, άλλα κίνητρα όπως η
δωρεάν πρόσβαση σε βιβλιοθήκες, δυνατότητα µεταπτυχιακών
σπουδών κ.λπ.. Δεν έχω τον χρόνο να πω περισσότερα. 

Αυτά πιστεύουµε ότι όταν αποφασιστούν και εφαρµοστούν θα
βελτιώσουν τις συνθήκες διαβίωσης αλλά θα βοηθήσουν και
στην επαγγελµατική ανάπτυξη των εκπαιδευτικών, που πραγµα-
τικά µε αυτοθυσία, µε επάρκεια και επαγγελµατισµό υπηρετούν
σε αυτές τις θέσεις. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 45/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Παραµένουν τα σοβαρά προβλήµατα στην
στελέχωση, τις κτηριακές υποδοµές και την µεταφορά των µα-
θητών στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση». 

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας άκουσα, κυρία Υπουργέ, να λέτε ότι δεν απαντάτε σε επί-

καιρα θέµατα γενικής επικαιρότητας εκτός της ερώτησης. Επο-
µένως, µου υπαγορεύετε και τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να
µιλήσω. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Όχι βέβαια.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα συµφωνήσουµε, λοιπόν, σε ένα
πράγµα: Ο επικείµενος θλιβερός, άθλιος, άγριος, εξοντωτικός
χειµώνας είναι µεν επικαιρότητα, αλλά όπως είπε και ο Πρωθυ-
πουργός, πριν από λίγο εδώ στη Βουλή, επί ώρα πολλή, είναι κοι-
νός για όλους µας. Είναι µια επικαιρότητα από την οποία δεν
εξαιρείται κανένας. Έχει όµως τροµακτικότερες επιπτώσεις από
αυτές που φαντάζεται, πλασάρει, πουλάει, αντιµετωπίζει, χρησι-
µοποιεί για λόγους δικούς του οποιοσδήποτε Πρωθυπουργός σε
οποιαδήποτε χώρα της Ευρώπης ή του κόσµου -µιλάω για την
Ελλάδα όµως- για τα παιδιά για τα οποία θα µιλήσω εγώ. 

Κι εγώ µιλάω για τα παιδιά που έχουν αναπηρίες και τα παιδιά
που έχουν ειδικές µαθησιακές ανάγκες. Μιλάω για τα ειδικά σχο-
λεία, για να µε καταλαβαίνει κι ο κόσµος που µε ακούει. Ήρθαν
και σας βρήκανε οι γονείς των παιδιών που έχουν συγκεκριµένες
ανάγκες, που είναι µε αµαξίδια, που πρέπει να έχουν επιστηµο-
νική στήριξη πολλαπλή, που έχουν απίστευτες διαβαθµίσεις. Και
τους είπατε, για παράδειγµα, -για να είµαι και τυπική, να είµαι και
σωστή- στο τέλος Σεπτεµβρίου που σας βρήκαν ότι χίλια παιδιά
από αυτά δεν πάνε φέτος στο σχολείο γιατί υπάρχουν προβλή-
µατα µε τις µεταφορές και η µεταφορά των µαθητών αυτών είναι
αρµοδιότητας του Υπουργείου Μεταφορών. 

Δεν µπορεί να µην συµφωνήσουµε επίκαιρα ή ανεπίκαιρα ότι
η παιδεία είναι ευρύτερη έννοια της εκπαίδευσης και άρα έχει
υποχρέωση µια κυβέρνηση, µια οποιαδήποτε κυβέρνηση, βε-
βαίως να είναι και φιλολαϊκή, βεβαίως να µην νοιάζεται για τα
λεφτά, βεβαίως να µην βάζει το κέρδος πιο πολύ απάνω, να τα
αφήσει αυτά όλα στην µπάντα. Είναι υποχρέωση µιας οποιασδή-
ποτε κυβέρνησης να εκπαιδεύσει το Υπουργείο ότι ακόµα και αν
η ιδεολογία σας είναι ότι µπορεί να είναι ιδιώτες αυτοί που µετα-
φέρουν τα παιδιά µε αναπηρίες στα σχολεία, που είναι αρµοδιό-
τητα τα κτήρια της νοµαρχίας, που είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Μεταφορών η µεταφορά, είναι θέµα παιδείας ποιος
θα τους υπαγορεύσει τους όρους, τον τρόπο και το είδος των
λεωφορείων. 

Δεν µπορεί να µην συµφωνήσουµε σε αυτό. Δεν µπορεί να
υπάρχουν παιδιά που κινούνται µε αµαξίδια ή έχουν κινητικά προ-
βλήµατα µε ιδιώτη, ο οποίος όποτε θέλει ή άµα λήξει η σύµβαση
κάνουµε ενάµιση µήνα και δεν πάνε τα παιδιά στα σχολεία, κι έτσι
εµφανίζονται λιγότερα παιδιά στα σχολεία, να τα πηγαίνουµε µε
τουριστικά λεωφορεία των πενήντα θέσεων και των εκατό. Σε κα-
νέναν λογικό άνθρωπο, σε καµµία παιδεία δεν χωράει αυτό. 

Ένα κράτος όφειλε να έχει για τα ανάπηρα παιδιά του και τα
παιδιά που πηγαίνουν στα ειδικά σχολεία ιδιόκτητα κρατικά λε-
ωφορεία, µικρά, ειδικά, που να µπορούν να µεταφέρουν οποι-
οδήποτε παιδί ανά πάσα στιγµή από το σπίτι σε σχολείο. Και δεν
µπορεί να είναι αυτή υπόθεση κανενός ιδιώτη, καµµίας σύµβα-
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σης. Κανένας δεν θα πάει να επενδύσει σε ένα λεωφορείο ειδικό,
µικρό, που πρέπει να κινείται και που πρέπει να φτάσει κάτω, για
παράδειγµα στο Μπραχάµι, για να µπει µέσα στο σχολείο να
αφήσει τα παιδιά. 

Γι’ αυτά τα προβλήµατα θέλω να µου δώσετε µια απάντηση.
Τι να περιµένω, να αλλάξει ο Κανονισµός της Βουλής, να φέρω
εδώ και τον περιφερειάρχη, και τον νοµάρχη, και το Υπουργείο
Παιδείας, και το Υπουργείο Μεταφορών, για να µου λύσει το πρό-
βληµα της µεταφοράς για παράδειγµα; 

Ποιον να φωνάξω εδώ πέρα να µου πει γιατί σε σχολείο -λίγα
είναι τα καινούργια σχολεία, κύριε Πρόεδρε, που έχουν φτιαχτεί
µε προδιαγραφές- ποιον να φωνάξω εδώ πέρα να έρθει να µου
πει πώς έχετε παιδιά µε αµαξίδια στην ΕΛΕΠΑΠ, στο τρίτον
όροφο, χωρίς κοινόχρηστο χώρο, χωρίς έξοδο κινδύνου; Πού να
φωνάξω να το πω σε περίπτωση που θα γίνει αύριο το πρωί ένα
βραχυκύκλωµα ή ένας µικρός σεισµός; Από πού θα φύγουν αυτά
τα παιδιά; 

Δεν φωνάζω από θυµό και από οργή, φωνάζω από πόνο κι από
αγανάκτηση. Δεν είναι η πρώτη φορά που την κάνουµε αυτήν την
ερώτηση. Χρόνια ολόκληρα, δεκαετίες. Και µιλάµε για τα ανά-
πηρα παιδιά. 

Θέλετε συγχαρητήρια γιατί προσλάβατε δασκάλους παραπα-
νίσιους; Μπράβο σας. Θέλετε γιατί πολλαπλασιάσατε τις προσ-
λήψεις; Μπράβο σας. Θέλετε να πω ότι είσαστε σε αυτόν τον
τοµέα καλύτερα από τους προηγούµενους; Να σας το πω. Πραγ-
µατικά και προσωπικά σκοτίστηκα να σας το πω. Υποχρέωσή σας
είναι. Δεν χρειάζεστε κανένα χειροκρότηµα και κανένα µπράβο.
Και να σας πω επίσης ότι πάλι λείπουν. Έχω να σας δώσω κατά-
λογο όποτε χρειαστεί πού υπάρχουν ελλείψεις, κι εδώ, κι εκεί και
παραπέρα. 

Λέτε για τον χειµώνα. Θα σας πω στη δευτερολογία µου τι ση-
µαίνει χειµώνας όταν το σχολείο δεν είναι οργανωµένο, όταν σε
σχολείο εκατό θέσεων για ανάπηρα παιδιά στριµώχνετε τριακό-
σια πενήντα. Δεν σας µιλάω για το παιδί που έχει µπαµπά πλού-
σιο, που έβγαλε και λεφτά από την πανδηµία ή που έβγαλε και
λεφτά από τις αλλαγές της τιµής του πετρελαίου. Αυτός έχει σα-
ράντα βοηθούς, ογδόντα ειδικά αυτοκίνητα και έξι να κουβαλάνε
το παιδί του και επτά να το µορφώνουνε και να το µετατρέπουν
σε ένα παιδί δεκαπέντε φορές πιο λειτουργικό από τα άλλα που
πηγαίνουν στις δηµόσιες δοµές. 

Γι’ αυτά τα προβλήµατα θέλω να µου απαντήσετε και µην µου
µιλήσετε µε αρµοδιότητες, µην µου κατεβάσετε δώδεκα χαρτιά,
µην µου πείτε τα επιτεύγµατα της Κυβέρνησης. Να ’ρθείτε να
µου πείτε πότε και πώς θα πείσετε και τον κύριο Υπουργό τάδε,
τον κύριο περιφερειάρχη δείνα ότι χωρίς τις δικές σας προδια-
γραφές του Υπουργείου, τις επιστηµονικές, για τα ανάπηρα παι-
διά δεν έχουν καν δικαίωµα να µεταφέρουν αυτά τα παιδιά, αλλά
αυτά τα παιδιά πρέπει να µεταφερθούν και άρα πρέπει να βρουν
τρόπο να τα µεταφέρουν. Δεν έχουν κανένα δικαίωµα να τα στε-
γάσουν σε αυτά τα σχολεία κανένας τους, µα κανένας τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο να απαντήσετε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να πω στη συνάδελφό µου ότι καθόλου δεν παρεξηγώ
το πάθος και την αγανάκτηση. Είναι ένα θέµα πάρα πολύ ευαί-
σθητο και δικαιούται βεβαίως, να θέτει τα θέµατα µε τον τρόπο
το γλαφυρό, που η κ. Κανέλλη µας έχει συνηθίσει -κι εµένα προ-
σωπικά µε ευχαριστεί, δεν µε ενοχλεί καθόλου- και ειδικά ένα
θέµα, όπως σας είπα, τόσο πολύ ευαίσθητο. 

Λυπούµαι που εγώ θα υποχρεωθώ να απαντήσω πιο γραφει-
οκρατικά, πιο στεγνά. Θα σας πω όµως και κάτι άλλο, κυρία Κα-
νέλλη, ποτέ δεν υποδεικνύω σε έναν συνάδελφο πώς θα
τοποθετηθεί. Εγώ ξεκαθάρισα πώς απαντώ εγώ. Και δεν θα το
έλεγα ποτέ σε εσάς. Έχουµε συνυπάρξει σε αυτή τη Βουλή πολ-
λές φορές.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα µόλις τώρα µε σχολιάσατε! Μην υπο-
κρίνεστε. Διεκδικείτε το υπουργικό δικαίωµα να σχολιάζετε και
να υπαγορεύετε. Επειδή το κάνετε χαµηλόφωνα, δεν σηµαίνει
ότι είναι καλύτερο από το δικό µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε. 

Κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκίνησα να σας απαντώ µε καλή πίστη και σας βεβαιώ και µε

ειλικρίνεια. Και θα σας επαναλάβω, παρ’ ότι µε διακόψατε, ότι
σας έχω απέραντο σεβασµό για να σας υποδείξω το πώς θα το-
ποθετηθείτε. Τον σεβασµό αυτόν, κυρία Κανέλλη, τον έχω και
στους συναδέλφους µου Υπουργούς. Άρα, λοιπόν, δεν θα απαν-
τήσω για λογαριασµό άλλων Υπουργείων, παρά µόνον επιγραµ-
µατικά. 

Δεν βλέπω ποια δυνατότητα έχω εγώ να φέρω εδώ περιφερει-
άρχη. Δυνατότητα που στερείται ένας Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου, πώς την αποκτά αυτόµατα ένας Υφυπουργός;
Επαναλαµβάνω, µε κίνδυνο εγώ να χαρακτηριστώ ανάλγητη ή
υποκρίτρια επειδή δεν ωρύοµαι, θα σας απαντήσω στα θέµατα
που θέσατε. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι καλώς µας δώσατε συγχαρητήρια για
τις προσλήψεις, γιατί ήταν υποχρέωση αλλά υποχρέωση που δεν
ασκήθηκε τα τελευταία δώδεκα χρόνια και σε ό,τι αφορά την Ει-
δική Αγωγή που σας απασχολεί -και δικαιολογηµένα- δεν ασκή-
θηκε ποτέ, ποτέ όµως. Δεν διορίστηκαν εκπαιδευτικοί στα ειδικά
σχολεία, ποτέ στα εκπαιδευτικά χρονικά, της ελληνικής χώρας.

Θα σας πω, όµως, τους αριθµούς γιατί έχουν και αυτοί τη ση-
µασία τους, και εσείς στη δευτερολογία σας χαρακτηρίστε µε
ξανά υποκρίτρια ή χαµηλόφωνη ή δεν ξέρω, ό,τι άλλο θέλετε
πείτε µε. 

Λοιπόν, στην τριετία της διακυβέρνησης, είκοσι πέντε χιλιάδες
µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών και µελών ειδικού εκπαιδευτικού
και ειδικού βοηθητικού προσωπικού. Οι αριθµοί έχουν τη σηµα-
σία τους. Κατά το τρέχον σχολικό έτος 2022 - 2023 έχουµε προ-
χωρήσει στην πρόσληψη τριάντα οκτώ χιλιάδων εννιακοσίων
τριάντα τεσσάρων αναπληρωτών εκπαιδευτικών και µελών ειδι-
κού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού σε όλες τις
δοµές Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Πέρυσι
το 2021 - 2022 τριάντα µία χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα οχτώ
προσλήψεις, αύξηση περίπου 25%, την οποία δεν θα την έλεγα
µικρή, όπως την λέτε εσείς στην ερώτησή σας και ειδικά όταν
σας είπα ότι πολλοί από τους διορισµούς και πολλές από τις
προσλήψεις έγιναν για πρώτη φορά. 

Συγκεκριµένα και ειδικότερα για την ειδική αγωγή και εκπαί-
δευση, µόνιµοι διορισµοί. Κατά τη διετία 2021 - 2022 έχουν διο-
ριστεί τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι ογδόντα εννιά µόνιµοι
εκπαιδευτικοί, δύο χιλιάδες τριακόσιοι έντεκα στην πρωτοβάθ-
µια, δύο χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα οκτώ στη δευτεροβάθµια,
χίλια τετρακόσια σαράντα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού σε κενές οργανικές θέσεις. Σύνολο διορι-
σµών στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση πέντε χιλιάδες
τετρακόσιοι είκοσι εννιά. Επαναλαµβάνω -µε κίνδυνο να κου-
ράσω- η πρώτη στα χρονικά της εκπαιδευτικής διαδικασίας για
την ειδική αγωγή. 

Αναπληρωτές: Το τρέχον σχολικό έτος 2022 - 2023 έχουν
προσληφθεί στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση δώδεκα χιλιάδες
διακόσιοι εννιά εκπαιδευτικοί, εννέα χιλιάδες εξακόσιοι ογδόντα
στην πρωτοβάθµια, δύο χιλιάδες διακόσιοι πενήντα εννιά στη
Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση, καθώς επίσης και έξι χιλιάδες εκα-
τόν τριάντα ένα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προ-
σωπικού. Σύνολο προσλήψεων αναπληρωτών στην ειδική αγωγή
και εκπαίδευση, έως τώρα, δεκαοχτώ χιλιάδες τριακόσιες σα-
ράντα. Στην πρώτη φάση προσλήψεων που υλοποιήθηκε στις 26-
8-2022. 

Στη δεύτερη που υλοποιήθηκε στις 30-9-2022 -υλοποιήθηκαν
και ολοκληρώθηκαν- έχει καλυφθεί η συντριπτική πλειοψηφία
των κενών και στις παράλληλες στηρίξεις και στις ΣΜΕΑΕ και στα
τµήµατα ένταξης. Υπάρχουν όµως εναποµείναντα κενά ή και θα
προκύψουν κενά, γιατί θα γίνουν νέες γνωµατεύσεις παράλλη-
λων στηρίξεων, γιατί κάποιοι εκπαιδευτικοί ενδεχοµένως για λό-
γους ανεξάρτητους από τη θέλησή τους να µην µπορούν. Θα
καλυφθούν αµέσως γιατί στο τέλος της επόµενης εβδοµάδας
ολοκληρώνεται η δεύτερη φάση της υποβολής αιτηµάτων για πα-
ράλληλη στήριξη και ειδικό εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσω-
πικό. Επεξεργάζονται ήδη οι υπηρεσίες τα αιτήµατα αυτά και θα
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ανακοινώσουµε τις νέες προσλήψεις. 
Αυτά στην πρωτολογία. Στη δευτερολογία και άλλες εξηγήσεις

στα θέµατα που θέσατε. 
Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κανέλλη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έχω πενήντα χρόνια στον δηµόσιο λόγο

και δεν ωρύοµαι, δεν φωνάζω, παθιάζοµαι! 
Το θεωρώ προνόµιο του ανθρώπου να µπορεί ακόµα να πα-

θιάζεται και να µη ροµποτοποιείτε, ακολουθώντας πιστά, τυφλά,
ενίοτε και κόντρα στη συνείδησή του, κασετούλες και κειµενάκια
γραµµένα από αρµόδιες, άψυχες υπηρεσίες. 

Η υποκρισία πολλές φορές αφορά στην πραγµατικότητα. Δεν
ήταν προσωπικός ο χαρακτηρισµός. Το ότι ακολουθείτε δύο τό-
νους, πιστέψτε µε και λόγω δουλειάς, µπορώ να ακολουθήσω
εκατόν είκοσι δύο. Αυτό δεν πρόκειται να παρηγορήσει -και κα-
νένας αριθµός από αυτούς που µου είπατε- τους γονείς που
έχουν παιδιά στο σχολείο στον Πειραιά και εν όψει του χειµώνα,
του πολέµου στην Ουκρανία, όλων αυτών των πραγµάτων, δεν
πληρώνονται τα χρήµατα στο ηλεκτρικό και η ΔΕΔΔΗΕ απειλεί
να κόψει το ηλεκτρικό. 

Δεν είναι θέµα παιδείας. Τι έρχοµαι εγώ και λέω εδώ µέσα σή-
µερα! Γιατί παθιάζοµαι µε αυτά τα πράγµατα! Άχρηστα είναι λοι-
πόν! Υπάρχουν σχολεία που είναι σε κοντέινερ; Μπορείτε να µου
πείτε ότι δεν υπάρχουν; Να µε διαβεβαιώσετε; Να αρχίσω να σας
λέω που είναι; Θα σας υποτιµήσω. Ντροπή! Το ξέρετε, όµως, ότι
υπάρχουν σχολεία για παιδιά ανάπηρα µέσα σε κοντέινερ. 

Υπάρχει κάποιος από τον ελληνικό λαό αυτή την στιγµή, από
τους ανθρώπους που είναι εδώ, από αυτούς που µας ακούν, τον
οποιονδήποτε, µέσα ή έξω, να αντιλαµβάνεται τι σηµαίνει παιδί
ανάπηρο σε κοντέινερ; Έχει κανένας την αίσθηση ότι υπάρχουν
κοντέινερ πολυτελείας των οκτακοσίων τετραγωνικών, των τε-
τρακοσίων τετραγωνικών που πληρούν όλες τις προδιαγραφές
και τις προϋποθέσεις ώστε να είναι παιδιά µέσα σε κοντέινερ; 

Δεν είναι θέµα παιδείας, όχι. Μπορεί να είναι θέµα πολεοδο-
µίας. Δεν αντιλέγω. Καθόλου. Στην ερώτησή µου τι σας ζήτησα;
Να µου πείτε πώς θα καλύψετε τα κενά. Θα σας πω και κενά που
δεν µπορείτε να καλύψετε. Μπορείτε, όµως, να χαράξετε πολι-
τική εκπαιδευτική, αλλά αυτό συνεπάγεται βέβαια και πολιτική
οικονοµική και πολιτική µιας σειράς από άλλα πράγµατα και χρει-
άζεται πλήρη ανατροπή η υπάρχουσα µέχρι σήµερα για να µην
καυχιέται κάποιος ότι επί δώδεκα χρόνια δεν είχε διοριστεί κα-
νένας και τώρα διορίζονται µαζικά κάποιοι. Οι περισσότεροι από
αυτούς, δε, έχετε υπ’ όψιν σας, είναι αναπληρωτές. Οι περισσό-
τερες πάγιες ανάγκες σε αυτά τα σχολεία καλύπτονται από ανα-
πληρωτές. Και οι αναπληρωτές δεν µπορούν να αναπτύξουν
σχέσεις µε παιδιά, που έχουν εξαιρετική ανάγκη την προσωπική,
διαρκή και σταθερή σχέση µε γνωστά πρόσωπα γύρω γύρω,
εκτός κι αν κάποιος δεν το έχει µελετήσει σε βάθος αυτό το
πράγµα. 

Ας φύγουµε από τις µεταφορές, ας φύγουµε από τα κτήρια
και τους κινδύνους, ας φύγουµε από όλα αυτά και πάµε στην
ουσία. Ξέρετε γιατί πολλαπλασιάστηκαν φέτος τα παιδιά που ζη-
τάνε εγγραφή σε αυτά τα σχολεία; Διότι µέχρι πρότινος τα πή-
γαιναν στις βιοτικές δοµές και έτσι όπως εξελίσσεται η
οικονοµική κατάσταση για τον Έλληνα, τον πιο φτωχό, τον µε-
σαίο, τον µικροµεσαίο, τον αυτοαπασχολούµενο χίλια δυο, δεν
έχουν πια τη δυνατότητα να τα πάνε στις ιδιωτικές δοµές. Παρ’
ότι το σύνολο του σχεδίου θα ήταν -είµαι σίγουρη δηλαδή- αν
κάποιος σας έδινε ένα πράσινο φως να τα κάνετε όλα µία ΜΚΟ
αυτά. Το έχετε κάνει και αλλού µε ΜΚΟ. 

Γιατί σας το λέω; Γιατί σε σχολεία άθλια, επειδή βάφεται ένας
τοίχος, µπαίνει ταµπέλα χορηγός τάδε. Κάπου έκαναν µια ξύλινη
επένδυση κι έχει χορηγό τάδε. Μπαίνεις µέσα και απουσιάζουν
παιδιά γιατί δεν µπορούν οι γονείς να τα πάνε εκεί µε ιδιωτικό
µέσο, γιατί δεν υπάρχει άλλος τρόπος να τα πάνε και γιατί η βεν-
ζίνη έχει πάει εκεί που έχει πάει, αλλά βάλαµε την ταµπέλα του
χορηγού, γιατί κάποιος εδέησε και έβαψε έναν τοίχο. 

Είναι ντροπή να λέµε ότι χρειαζόµαστε χορηγό για να βαφτεί
ένας τοίχος ή να µπει µια ξύλινη επένδυση κάπου. Αποκλείεται
να µην συµφωνούµε, κυρία Μακρή, σε αυτό. Αποκλείεται. Απο-

κλείεται ακόµα κι αν µας χώριζε άβυσσος πολιτική, που µας χω-
ρίζει, αποκλείεται να µη συµφωνούµε σε αυτό, ότι είναι ντροπή
στον 21ο αιώνα µε τα λεφτά που υπάρχουν και τα δουλεύει ο κό-
σµος να µην µπορεί να εξασφαλίσει ένα σχολείο για το ανάπηρο
παιδί του, όπου δεν θα χρειάζεται να ευγνωµονεί έναν χορηγό,
που µια µέρα τού έκατσε και είπε θα πάω να βάψω έναν τοίχο
για να µπει και το όνοµά µου σε ταµπέλα. Αποκλείεται να µη συµ-
φωνούµε σε αυτό.

Να σας πω κάτι; Οι γονείς που έχουν ανάπηρα παιδιά, δύο ή
τρεις φορές την εβδοµάδα πρέπει να πηγαίνουν σε άλλον χώρο
για εργοθεραπεία, σε άλλον χώρο για λογοθεραπεία, γιατί δεν
υπάρχει κεντρική αντίληψη σχηµατισµού σχολικών συγκροτηµά-
των γι’ αυτή τη δουλειά µε τη µεταφορά εξασφαλισµένη, όπου
αυτές οι δραστηριότητες και οι ανάγκες οι πραγµατικές, οι επι-
στηµονικές να γίνονται µέσα. 

Θέλετε να σας πάω µία µέρα να βρείτε µια µάνα ή έναν πατέρα
και πολλούς από αυτούς που, επειδή λείπει νοσηλευτής σε τέτοιο
σχολείο, πάει και κάνει τη µέτρηση του ζαχάρου του παιδιού της,
που είναι ανάπηρο, από τα κάγκελα; Πάει και κάνει τη µέτρηση
του ζαχάρου του παιδιού της γιατί δεν υπάρχει νοσηλευτής διο-
ρισµένος µέσα στο σχολείο. Τι να έρθω να πω; Δεν σας βρήκα
«σάκο του µποξ» αυτή τη στιγµή σε προσωπικό επίπεδο, ως
Υπουργείο Παιδείας, σας βρήκα τον κατ’ εξοχήν αυτουργό, που
όφειλε να είναι, και ηθικό αυτουργό κάθε βελτίωσης που θα µπο-
ρούσε να γίνει, µε το υπάρχον σύστηµα, µε τα ΕΣΠΑ ή οτιδήποτε.
Δεν µε νοιάζει από πού θα τα πάρετε. Αυτό που µε νοιάζει είναι
να γίνουν γρήγορα και άµεσα. Και χώρος υπάρχει και κτήρια
υπάρχουν και κτήρια µπορούν να χτιστούν. Επιστήµονες υπάρ-
χουν, έµψυχο δυναµικό υπάρχει. Θα µπορούσε να είναι οργανω-
µένα και αυτά τα παιδιά όντως να ζουν σαν άνθρωποι και κυρίως
να απελευθερωθούν για την κοινωνία οι δυνάµεις που λέγονται
γονείς, που λέγονται συγγενείς, που λέγονται κηδεµόνες, που
λέγεται το χέρι της οικογένειας, που αυτά τα παιδιά τα µεγαλώ-
νει. Δεν τα ανέχεται, τα αγαπά και τα βοηθά. 

Αυτό ζητάµε από το Υπουργείο Παιδείας, να διδάξει µε τα ανά-
πηρα παιδιά την παιδεία που οφείλει να έχει ο ελληνικός λαός κι
όχι στυγνά και σκέτα µόνο την εκπαίδευση, περί τη διαφορετικό-
τητα όταν πρόκειται για αναπηρία ή όταν πρόκειται για οτιδήποτε
άλλο. 

Για να απαλυνθεί όχι ο πόνος των γονιών, αλλά να αξιοποιηθεί
η ικανότητά τους να τα βγάζουν πέρα µε ένα παιδί ανάπηρο και
να τους µένει χρόνος να ζούνε, να αναπνέουν και να δουλεύουν
χωρίς να κάνουν για τα παιδιά αυτό που όφειλε να κάνει ένα πο-
λιτισµένο κράτος στον 21ο αιώνα, µε τέτοιες τεχνολογικές δυνα-
τότητες. Γιατί βλέπετε σε αυτά τα παιδιά δεν αρκεί η τηλεµάθηση
ή το τάµπλετ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να πω στη συνάδελφό µου ότι ποτέ δεν τη χαρακτή-
ρισα ωρυόµενη. Δεν το έκρινα αυτό, δεν ξέρω πού το καταλά-
βατε και δεν το είπα. Και δεν θα το πω ούτε τώρα, παρ’ ότι εσείς
µε πολύ ευκολία µε χαρακτηρίσατε υποκρίτρια. Είπατε ότι έχετε
πενήντα χρόνια στον δηµόσιο βίο και αυτό σας επιτρέπει να
έχετε και πολλές διαβαθµίσεις στη φωνή σας. 

Σύµφωνοι! Έχετε και µεγάλη εµπειρία όµως και µέσα στη
Βουλή, η οποία σας επιβάλλει να ξέρετε ότι δεν µπορεί ένας εκ-
πρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, είτε Υπουργός είτε Υφυ-
πουργός να απαντήσει για λογαριασµό άλλων Υπουργείων. 

Είναι κανόνας κοινοβουλευτικός. Μας αρέσει, δεν µας αρέσει,
θα τον σεβαστούµε.

Μπορεί να ήταν άψυχα αυτά που είπα. Μπορεί οι αριθµοί -σας
το είπα και στην αρχή- να µη δηµιουργούν τη διάθεση σε αυτούς
που ακούν εµένα, να σας απαντώ, να ταυτιστούν µαζί µου. Αυτοί
οι άψυχοι αριθµοί, που µου τους έδωσαν οι υπηρεσιακοί παρά-
γοντες είναι το ακριβές, είναι οι αριθµοί που αποδεικνύουν την
ευαισθησία του Υπουργείου. Γιατί οι αριθµοί αυτοί είναι οι εκπαι-
δευτικοί µας που διδάσκουν και βοηθούν τα παιδιά που έχουν ει-
δικές ανάγκες.

Σας λέω, λοιπόν, ότι η µεταφορά των µαθητών -και να επα-
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νέλθω και στην ερώτηση- υλοποιείται από τις περιφέρειες. Οι πε-
ριφέρειες ελέγχονται, επιβλέπονται, καθοδηγούνται -διαλέξετε
όποιο ρήµα θέλετε- από το Υπουργείο Εσωτερικών. Αυτό είναι
το ισχύον θεσµικό πλαίσιο. Αυτές είναι οι υπουργικές αποφάσεις,
οι οποίες καθορίζουν τους όρους και τις προϋποθέσεις µε τις
οποίες οι µαθητές Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης των δηµοσίων σχολείων µεταφέρονται από τον τόπο διαµο-
νής τους στο σχολείο όπου φοιτούν και αντίστροφα.

Οι ίδιες διατάξεις υπηρετούν και τα θέµατα έγκαιρης έναρξης
της µεταφοράς µαθητών, τις διαδικασίες σύναψης των δηµοσίων
συµβάσεων...

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Γι’ αυτές µιλάω.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ενδεχοµένως, να µη σας αρέσουν αυτά που λέω. Οφείλω να
απαντήσω στην ερώτησή σας, όπως τη θέσατε, εξηγώντας σε
εκείνους που µας ακούν -γιατί εσείς ξέρετε- ότι δεν έχει αρµο-
διότητα το Υπουργείο Παιδείας.

Σε ό,τι αφορά…
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αλλάξτε τις προϋποθέσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κοιτάξτε, κυρία Κανέλλη, να συζητήσουµε σοβαρά, γιατί είστε
µια πολύ σοβαρή γυναίκα. Σας το αναγνωρίζουν και σας το έχουν
πιστώσει όλοι.

Σε µια σοβαρή, λοιπόν, συνάδελφο θα πω ότι εγώ δεν µπορώ
να αλλάξω τίποτε. Αν κάποιος άλλος στη θέση τη δική µου, µε
άλλη ιδεολογία, µε άλλες προδιαγραφές, µε άλλες προϋποθέ-
σεις, µε άλλες προτεραιότητες το αλλάξει, καλώς.

Με τα ισχύοντα, µε τα οποία και συµφωνώ απολύτως, ενηµε-
ρώνω δι’ υµών εκείνους που ακούν ότι για τους µαθητές που φοι-
τούν σε Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης
-ΣΜΕΑΕ θα το λέω εφεξής- ισχύουν τα εξής:

Η µεταφορά αυτών των µαθητών από τη διαµονή τους ή από
τον τόπο στον οποίο συγκεντρώνονται στο σχολείο όπου φοιτούν
και αντίστροφα πραγµατοποιείται, για λόγους ευαισθησίας,
χωρίς τους χιλιοµετρικούς περιορισµούς που υπάρχουν για τα
άλλα παιδιά και δικαιολογηµένα. Μεταφέρονται µε τα ιδιόκτητα
µέσα των δήµων ή των περιφερειών. Εάν αυτό δεν είναι εφικτό…

Με ακούτε ή τα ξέρετε και δεν πρέπει να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κυρία

Υπουργέ.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Μα µε ρωτάτε για αυτά. Αν δεν σας ενδιαφέρει η απάντηση και
θέλετε απλώς ένα βήµα να πείτε όσα πείτε, δεν πειράζει, δεν
απαντώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να µην ξανακάνω ερώτηση, αν δεν µπο-
ρείτε να αλλάξετε τίποτα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εγώ µπορώ να απαντήσω. Εσείς δεν θέλετε να καταλάβετε, αλλά
δεν έχει σηµασία. Ας πω αυτά που πρέπει να πω.

Εάν, λοιπόν, δεν υπάρχουν ιδιόκτητα µέσα και κρίνεται οικο-
νοµικά ασύµφορο από πλευράς κόστους, µεταφέρονται µε δη-
µόσια σύµβαση υπηρεσιών, πάντοτε από τους δήµους και τις
περιφέρειες.

Για όλα αυτά οι δήµοι και οι περιφέρειες χρηµατοδοτούνται
ετησίως από την ΚΑΠ. Εγγράφονται τα σχετικά κονδύλια στον
κρατικό προϋπολογισµό. Για το έτος 2022 έχει προγραµµατιστεί
να κατανεµηθεί στις περιφέρειες της χώρας για την κάλυψη δα-
πάνης µεταφοράς µαθητών συνολικό ποσό ύψους 174 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Η µόνη αρµοδιότητα του Υπουργείου µας είναι να στελεχώσει
µε οδηγούς και συνοδηγούς τα σχολικά λεωφορεία που µεταφέ-
ρουν τους µαθητές των ΣΜΕΑΕ. Οι Σχολικές Μονάδες Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης είναι είκοσι πέντε στην επικράτεια.
Φέτος προσλήφθηκαν δεκαέξι υπάλληλοι ΙΔΟΧ κλάδων οδηγών
και συνοδών, µε διάρκεια σύµβασης έως δέκα µήνες, για την κά-
λυψη της µεταφοράς των µαθητών που φοιτούν σε αυτές τις
ΣΜΕΑΕ.

Σε ό,τι αφορά τα σχολικά κτήρια, επίσης θα σας στεναχω-

ρήσω. Είναι υποχρέωση και είναι και ευθύνη του Υπουργείο Με-
ταφορών και Υποδοµών διά της εποπτευόµενης από αυτό το
Υπουργείο ΚΤΥΠ.

Αυτά είναι τα ισχύοντα, κυρία Κανέλλη. Δεν αλλάζουν. Συµ-
φωνώ µε το πώς ισχύουν και, εν πάση περιπτώσει, όποιος δια-
φωνεί, ας τα αλλάξει και βάσει αυτών θα κριθεί.

Όταν πρέπει να ιδρυθεί µια σχολική µονάδα, εξασφαλίζεται
πρώτα από τους δήµους βεβαίωση για την ύπαρξη κατάλληλου
χώρου στέγασης, δυνατότητα χρηµατοδότησης µέσω του προ-
ϋπολογισµού του δήµου και µε αυτές τις προϋποθέσεις έχουν
ιδρυθεί όλες ΣΜΕΑΕ της επικράτειας. Αυτά λέει ο νόµος. Έτσι
γίνεται.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Στο Περιστέρι πηγαίντε να δείτε πώς λει-
τουργεί ο νόµος.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σε ό,τι αφορά την ανέγερση νέων δηµόσιων σχολικών µονάδων,
η Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου µας εκπονεί
κτηµατολογικά προγράµµατα, για να βοηθήσει την ΚΤΥΠ και
τους δήµους.

Δεν έχει εντοπιστεί στο αρχείο της υπηρεσίας µας αίτηµα που
να σχετίζεται µε τις στεγαστικές ανάγκες των ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστε-
ρίου, Αγίας Παρασκευής και Βόλου, όπως επίσης για τα Κέντρα
Διάγνωσης Αξιολόγησης και Συµβουλευτικής και Υποστήριξης,
τα ΚΕΔΑΣΥ, της Δυτικής Αττικής, της Α’ Αθήνας και της Καρδί-
τσας. Αντίθετα, σε τελική διαδικασία επεξεργασίας βρίσκεται το
κτηριολογικό πρόγραµµα του ΕΝΕΕΓΥΛ Λάρισας. Έχουν χορη-
γηθεί εγκεκριµένα κτιριολογικά προγράµµατα για το 1ο ΚΕΔΑΣΥ
Πειραιά, το 2ο ΚΕΔΑΣΥ Πειραιά.

Με αυτά ολοκλήρωσα. Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωρούµε στην

τρίτη µε αριθµό 39/10-10-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων µε θέµα: «Άµεση κάλυψη των αναγκών σε σχολι-
κούς νοσηλευτές στο σχολείο του Δήµου Ηρακλείου».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, το κόµµα µας κατέθεσε σχετική ερώτηση

στις 16-9-2022, που αφορούσε το πολύ σοβαρό πρόβληµα, που
έχει ανακύψει µε την έλλειψη σχολικών νοσηλευτών στα σχολεία
του Δήµου Ηρακλείου. Εγώ θα έλεγα και πανελλαδικά είναι πρό-
βληµα. Βέβαια, απάντηση στην ερώτηση δεν πήραµε. 

Μέχρι σήµερα, πάντως, από τις οκτώ περιπτώσεις µαθητών -
εξ όσων γνωρίζουµε- στα σχολεία του Ηρακλείου που χρήζουν
βοήθειας µε σχολικό νοσηλευτή, µόνο οι τρεις περιπτώσεις µα-
θητών καλύφθηκαν, µε αποτέλεσµα τα παιδιά αυτά να παραµέ-
νουν στα σχολεία χωρίς παρακολούθηση, µε όποιους σοβαρούς
κινδύνους αυτό συνεπάγεται, ακόµα και για την ίδια τους τη ζωή. 

Θα έχει, όµως, ένα ενδιαφέρον να µας δώσετε εσείς τα στοι-
χεία και για τον Νοµό Ηρακλείου αλλά και πανελλαδικά, µιας και
ο Προϊστάµενος της Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου
απέφυγε να µε συναντήσει, παρ’ όλο που τον έχω αναζητήσει
στο τηλέφωνο. 

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση, της µη χορήγησης νοση-
λευτικής βοήθειας σε δεκατριάχρονη µαθήτρια Γυµνασίου στην
πόλη του Ηρακλείου µε σακχαρώδη διαβήτη «Τύπου 1», παιδιού
µονογονεϊκής οικογένειας, που καλείται είτε να αλλάξει σχολείο,
προκειµένου να συνεχίσει να περιθάλπεται από σχολικό νοση-
λευτή, είτε να πληρώσουν οι γονείς ιδιωτικό νοσηλευτή. 

Αυτή η απαράδεκτη κατάσταση δεν είναι κάποιο τυχαίο συµ-
βάν, δεν είναι κάποια αβλεψία των υπηρεσιακών παραγόντων του
Υπουργείου. Θα έλεγα είναι συνέπεια της εφαρµοζόµενης πολι-
τικής διαχρονικά των κυβερνήσεων, που αντιλαµβάνεται τις
ανάγκες ζωτικής σηµασίας ως κόστος. Αυτή είναι η πραγµατική
αιτία. Είναι η πολιτική που αναγορεύει τα πάντα σε ατοµική ευ-
θύνη, «βγάζοντας λάδι» τις κρατικές ευθύνες, που µετακυλίει µία
υποχρέωση του κράτους στους γονείς, που εξωθούνται -όσοι,
βέβαια, έχουν τη δυνατότητα- να καλύψουν και αυτό το κόστος
µε δική τους οικονοµική επιβάρυνση, µπροστά στο αδιέξοδο και
την ανάγκη προστασίας της υγείας των παιδιών τους. 
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Θα σας ρωτούσαµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, αν προτίθεστε να
υπάρξει άµεσα ρύθµιση, έτσι ώστε να εγκριθούν τώρα -χωρίς κα-
θυστέρηση, δικαιολογίες ή αστερίσκους, που πιθανά να προβλη-
θούν- όλα τα αιτήµατα για την τοποθέτηση σχολικών νοσηλευτών
στα σχολεία του Δήµου Ηρακλείου και πανελλαδικά και για να
προσληφθεί µόνιµο επιστηµονικό δυναµικό σε κάθε σχολική µο-
νάδα, ώστε να καλύπτεται κάθε είδους υγειονοµική και ιατρική
ανάγκη, εντός των σχολείων και για όλους τους µαθητές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω, κύριε συνάδελφε, γιατί ζητήσατε στοιχεία και πα-

νελλαδικά και για τον Νοµό Ηρακλείου, να σας πω ότι, πράγµατι,
έγιναν πάρα πολλές προσλήψεις, έγιναν πάρα πολλοί διορισµοί.
Δεν θα ξαναπώ τα νούµερα, είναι γνωστά. Τα είπα και πριν στον
κ. Δελλή. Θα λέω µε κάθε ευκαιρία, αλλά δεν χρειάζεται να τα
επαναλάβω ξανά σήµερα.

Στους διορισµούς, λοιπόν, περιλαµβάνονται και µέλη ειδικού
εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού και ανάµεσά
τους, βεβαίως και µέλη ΠΕ είκοσι πέντε των Σχολικών Νοσηλευ-
τών. Από τους είκοσι πέντε χιλιάδες διορισµούς, λοιπόν, των τε-
λευταίων ετών, οι χίλιοι τετρακόσιοι σαράντα αφορούν σε µέλη
ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού προ-
σωπικού, χίλιοι σαράντα το 2020 και τετρακόσιοι το 2022. Από
αυτούς τους χίλιους τετρακόσιους σαράντα διορισµούς, οι εκα-
τόν ογδόντα τέσσερις -αναλυτικότερα εκατόν δεκατέσσερις το
2020 και εβδοµήντα το 2022- αφορούν στους σχολικούς νοση-
λευτές, που διορίστηκαν σε σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής
και εκπαίδευσης. 

Παράλληλα, για το σχολικό έτος 2022-2023, έχουν γίνει δύο
φάσεις πρόσληψης, συνολικά, έξι χιλιάδων εκατόν τριάντα ενός
αναπληρωτών µελών ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προ-
σωπικού, µε την πρώτη φάση να υλοποιείται, ήδη, από τις 26
Οκτωβρίου 2022. 

Από αυτό το σύνολο, οι δύο χιλιάδες, δηλαδή, από τις έξι χι-
λιάδες εκατόν τριάντα έναν αναπληρωτές, οι δύο χιλιάδες πεν-
τακόσιες πενήντα εννέα προσλήψεις αφορούν στην
εξειδικευµένη υποστήριξη, αυτό που λέµε «παράλληλη στήριξη»
και από αυτούς, οι χίλιοι τετρακόσιοι εννιά είναι σχολικοί νοση-
λευτές. 

Ως προς την περιοχή του Ηρακλείου για την οποία να ρωτάτε,
οι προσλήψεις που έχουν µέχρι στιγµής υλοποιηθεί για την εξει-
δικευµένη υποστήριξη είναι συνολικά ενενήντα δύο, πενήντα µία
στον κλάδο Σχολικών Νοσηλευτών και σαράντα µία στον κλάδο
Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού.

Πέρα από αυτά, από αυτές τις πενήντα µία προσλήψεις των
σχολικών νοσηλευτών οι σαράντα µια αφορούν στην πρωτοβάθ-
µια εκπαίδευση, οι δέκα στη δευτεροβάθµια. Από τις σαράντα
µία προσλήψεις ειδικού βοηθητικού προσωπικού οι τριάντα πέντε
αφορούν στην πρωτοβάθµια και οι έξι στη δευτεροβάθµια.

Στη δεύτερη φάση προσλήψεων στο Ηράκλειο προσλήφθηκαν
δώδεκα αναπληρωτές για το πρόγραµµα εξειδικευµένης υποστή-
ριξης, από τους οποίους οι εννέα είναι στον κλάδο Σχολικών Νο-
σηλευτών -έξι στην πρωτοβάθµια, τρεις στη δευτεροβάθµια- και
οι τρεις στον κλάδο Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού, δύο στην
πρωτοβάθµια, µία στη δευτεροβάθµια.

Θα πρέπει να σας πω κάτι το οποίο είµαι σίγουρη ότι γνωρί-
ζετε, ότι στον κλάδο των Νοσηλευτών υπάρχει έλλειψη επαρκούς
αριθµού υποψηφίων. Ακριβώς επειδή αυτό το πρόβληµα είναι
γνωστό, το 2021, στη Βουλή ψηφίστηκε τροπολογία του Υπουρ-
γείου µας -νόµος του κράτους πια- µε την οποία µπορούν να
προσληφθούν ως προσωρινοί αναπληρωτές εκπαιδευτικοί γενι-
κής εκπαίδευσης του κλάδου Νοσηλευτικής που είναι ενταγµένοι
στον αξιολογικό πίνακα του ΑΣΕΠ.

Αυτή η τροπολογία, η οποία διευκολύνει στο να προσλαµβά-
νονται και να καλύπτονται οι ανάγκες αυτές, σας λέω, κύριε συ-
νάδελφε, ότι από το δικό σας το κόµµα δεν ψηφίστηκε. Πέρασε
κατά πλειοψηφία. Εσείς ψηφίσατε αρνητικά.

Η δυνατότητα αυτή προβλέφθηκε να ενεργοποιείται εφόσον

οι λειτουργικές ανάγκες των σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε σχολικούς νοσηλευτές δεν
µπορούν να καλυφθούν από µέλη του κλάδου των Σχολικών Νο-
σηλευτών.

Τέλος, για να βελτιωθεί το ποσοστό κάλυψης των αναγκών
στην εξειδικευµένη υποστήριξη, έχουν εκδοθεί υπουργικές απο-
φάσεις. Εκδόθηκε και άλλη υπουργική απόφαση που τροποποί-
ησε την αρχική για τα καθήκοντα και τις αρµοδιότητες των
κλάδων του Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού και των Σχολικών
Νοσηλευτών στην εξειδικευµένη υποστήριξη και προβλέπεται ότι
η ΠΕ 25, δηλαδή οι σχολικοί νοσηλευτές και αυτοί που υπηρε-
τούν ως ειδικό βοηθητικό προσωπικό αναλαµβάνουν το σύνολο
των µαθητών, όταν υπάρχει έγκριση της Διεύθυνσης Ειδικής
Αγωγής του ΥΠΕΘ της ίδιας σχολικής µονάδας, ενώ µπορούν µε
απόφαση του διευθυντή εκπαίδευσης, να ασκούν τα καθήκοντά
τους για την κάλυψη αναγκών, πάντα µε την έγκριση της Διεύ-
θυνσης Ειδικής Αγωγής του ΥΠΕΘ, συστεγαζόµενων σχολείων.

Και στο σηµείο αυτό, γι’ αυτούς που υπηρετούν ως ειδικό βοη-
θητικό προσωπικό παραµένει η αναφορά «εφόσον πρώτα καλύ-
πτονται οι ανάγκες στη σχολική µονάδα που υπηρετούν».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, όταν µπαί-

νετε στον κόπο να δώσετε στοιχεία, πρέπει ταυτόχρονα να µας
λέτε -για να υπάρχει και το συγκρίσιµο- και ποιες είναι οι πραγ-
µατικές ανάγκες των σχολικών µονάδων, ποιες είναι οι πραγµα-
τικές ανάγκες της κοινωνίας. Διότι κάθε φορά η απάντησή σας
είναι καρµπόν, κάναµε τόσες προσλήψεις εδώ, κάναµε τόσες
προσλήψεις εκεί, κάναµε αυτό, εξειδικευµένο προσωπικό κ.λπ..

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αφού τις κάναµε;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Οι πραγµατικές ανάγκες ποιες
είναι; Διότι εδώ, στην ερώτηση, σας έθεσα πολύ συγκεκριµένα
ερωτήµατα. Δηλαδή, τι; Δεν καλύφθηκαν όλοι οι σχολικοί νοση-
λευτές. Υπάρχει συγκεκριµένη περίπτωση µαθήτριας µε σακχα-
ρώδη διαβήτη τύπου Α’ που δεν έχει σχολικό νοσηλευτή.

Μπορείτε να µας πείτε εάν αυτό το παιδί θα έχει αύριο το πρωί
σχολικό νοσηλευτή; Είναι απλό το ερώτηµα.

Όσο δε γι’ αυτό που είπατε, ότι το ΚΚΕ δεν ψήφισε έτσι ώστε
εκπαιδευτικοί να γίνονται σχολικοί νοσηλευτές, επιτρέψτε µου,
αλλά διά της ανάθεσης πάτε να λύσετε το πρόβληµα; Ο εκπαι-
δευτικός θα µετατραπεί σε σχολικό νοσηλευτή, όταν υπάρχουν
είκοσι µία χιλιάδες νοσηλευτές που περιµένουν διορισµούς και
δεν τους κάνετε. Μία προκήρυξη έγινε, όπου θα προσληφθούν
µε µόνιµη σχέση τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτές. Θα προσλη-
φθούν τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτές;

Την ίδια στιγµή έρχεστε και λέτε ότι υπάρχει έλλειψη επαρ-
κούς ενδιαφέροντος για σχολικούς νοσηλευτές. Τι θα πει «δεν
υπάρχει ενδιαφέρον για σχολικούς νοσηλευτές»; Μονιµοποιήστε
τους. Υπάρχει εργαζόµενος που θα του πεις «θα πας σε µια µό-
νιµη και σταθερή δουλειά» και θα πει όχι;

Αν, λοιπόν, θέλετε να λύσετε το πρόβληµα, µονιµοποιείστε και
τους σχολικούς νοσηλευτές, τους νοσηλευτές γενικότερα, όχι µε
σύµβαση ορισµένου χρόνου, µε επικουρικούς γιατρούς στα νο-
σοκοµεία, µε αναπληρωτές στα σχολεία και πάει λέγοντας.

Είναι µια πάγια τακτική της Κυβέρνησης η µετάθεση ευθυνών.
Το κάνατε και σήµερα. Η σύµβουλός σας σε µια τηλεφωνική επι-
κοινωνία που είχα προσπάθησε να µεταθέσει τις ευθύνες αλλού.
Οι ευθύνες είναι αποκλειστικά της Κυβέρνησης.

Ρίξατε λίγο-πολύ το µπαλάκι στη διεύθυνση δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, ως υπεύθυνες για τον προσδιορισµό των κενών
τους και την ιεράρχηση των αναγκών τους. Στην πραγµατικό-
τητα, παραδέχεστε έµµεσα ότι υπάρχουν ακάλυπτα κενά. Υπάρ-
χουν ακάλυπτα κενά και ενώ ισχυριστήκατε ότι η πρόθεση της
Κυβέρνησης είναι η κάλυψη των κενών, είπατε ότι κατά περί-
πτωση υπάρχουν οικονοµικοί και διοικητικοί περιορισµοί ανά πε-
ριφέρεια, που αποτελούν ένα πρόσθετο εµπόδιο. Δηλαδή,
ουσιαστικά οµολογείτε ότι κάποια κενά δεν θα καλυφθούν ποτέ.

Και σας ρωτάµε: Ποιος αναλαµβάνει την ευθύνη, αν -χτύπα
ξύλο- µηδενιστεί η έκκριση ινσουλίνης στο συγκεκριµένο παιδί
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που σας αναφέρουµε και χρειαστεί επί τόπου να του χορηγηθεί
ινσουλίνη. Πείτε µου ποιος θα κάνει την ινσουλίνη. Ο εκπαιδευτι-
κός; Ο εκπαιδευτικός είναι το παιδί για όλες τις δουλειές;

Μα, µιλάµε για πλήρη απαξίωση. Είναι αυτό που είπατε και
στην προηγούµενη απάντηση της ερώτησης της κ. Κανέλλη.
Πλήρης διάχυση των ευθυνών, δηλαδή από «τον Άννα στον
Καϊάφα», πινγκ-πονγκ οι ευθύνες σε κεντρικό, σε τοπικό επίπεδο,
από τον Υπουργό στη σύµβουλο, από το Υπουργείο στην Περι-
φερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης και όλοι µαζί την ευθύνη
στους ίδιους τους γονείς.

Αντιλαµβάνεστε τι σταυρό σηκώνουν αυτές οι οικογένειες, τι
ψυχοκοινωνικά προβλήµατα δηµιουργούνται στα ίδια τα παιδιά,
όταν τους λέτε µε τόση ευκολία «αλλάξτε σχολικό περιβάλλον»;
Διότι αυτό λέτε στους γονείς: «Για να σώσετε το παιδί σας, για
να λυθεί το πρόβληµα, πάρτε το από το σχολείο, όπου εκεί έχει
τους φίλους του, εκεί ενσωµατώθηκε κ.λπ. και πηγαίνετέ το σε
έναν άλλο διαφορετικό σχολικό χώρο. Ακόµα και µία περίπτωση
να είναι, όπως αυτή που σας αναφέρω, πρέπει να καλυφθεί
τώρα. Χθες έπρεπε να καλυφθεί!

Τώρα πρέπει να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες και µάλιστα, σε
µόνιµη βάση και όχι να ψάχνουµε κάθε χρόνο πόσοι θα έρθουν,
αν θα έρθουν, πώς θα λύσουµε το πρόβληµα, ποιος έχει την ευ-
θύνη κ.ο.κ.. Αυτό που χρειάζεται, στην πραγµατικότητα, είναι µία
υγειονοµική µονάδα σε κάθε σχολείο και όχι µε αναπληρωτές,
που η δουλειά τους έχει ηµεροµηνία έναρξης και ηµεροµηνία
λήξης. Και όχι µόνο οι νοσηλευτές. Εδώ χρειάζονται ψυχολόγοι,
χρειάζονται κοινωνικοί λειτουργοί, κοινωνιολόγοι. Είδατε τι συµ-
βαίνει έξω, τη δυσοσµία της κοινωνίας που σαπίζει. Δεν µπο-
ρούµε να ανεχτούµε για κανέναν άνθρωπο, πολύ περισσότερο
για ένα παιδί, να µην έχει ιατρική παρακολούθηση.

Τέτοιες µονάδες, λοιπόν, θα έχουν την ευθύνη παρακολούθη-
σης των µαθητών, εκτίµησης της υγείας τους, παροχής πρώτων
βοηθειών, περιοδικών προληπτικών ελέγχων, σε συνεργασία µε
τα κέντρα υγείας και τα νοσοκοµεία. Αυτά τα οποία λέµε δεν είναι
ούτε µαξιµαλισµός ούτε κάτι το ανεδαφικό. Είναι κάτι το ρεαλι-
στικό και πατάει στις επείγουσες σύγχρονες ανάγκες. Το ότι δεν
υλοποιούνται αυτά τα ζητήµατα οφείλεται στο ότι η πολιτική σας
δεν τα έχει ως προτεραιότητα και αποτελούν κόστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις,

σας λέµε να απαντήσετε πάρα πολύ συγκεκριµένα εάν θα καλύ-
ψετε τα ακάλυπτα κενά που εµφανίζονται στην έλλειψη σχολικών
νοσηλευτών στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου, σε ολό-
κληρη την Κρήτη, σε ολόκληρη τη χώρα. Είναι απλό το ερώτηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Παραµένει, βεβαίως, ότι δεν ψηφίσατε αυτή τη δυνατότητα δι-

ευκόλυνσης για να προσληφθούν και να υπάρχουν σχολικοί νο-
σηλευτές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας απάντησα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εντάξει, συµβουλευτήκατε τον κ. Δελή, που είναι πιο έµπειρος
κοινοβουλευτικά. Σας έδωσε µια απάντηση µε την οποία δεν κα-
τάλαβα τι εννοείτε. Πάντως, δεν την ψηφίσατε.

Θέλω να σας πω κάτι…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ότι ζητάµε µόνιµες σχέσεις ερ-

γασίας, αυτό δεν είναι απάντηση;
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Πραγµατικά, µερικές φορές είναι κουραστικό, αν δεν είναι ενο-
χλητικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Συντυχάκη. Αφήστε την κυρία Υπουργό να απαντήσει.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ούτε σας άκουσα αν µου λέτε κάτι στο οποίο πρέπει να απαν-
τήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, όπως
δεν διακοπήκατε, το λιγότερο!

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ως προς αυτή τη µόνιµη επωδό όλων των Βουλευτών του ΚΚΕ
να µιλούν για διάχυση ευθυνών, θέλω να σας πω ότι από τη δική
µου την πλευρά, έχετε µια πολύ συγκεκριµένη απάντηση. Αν
εσείς αγνοείτε την κοινοβουλευτική πρακτική, που επιβάλλει -δεν
επιτρέπει απλώς, επιβάλλει- σε κάθε Υπουργείο να απαντά για
τα θέµατα της αρµοδιότητάς του, δεν είναι δική µου ευθύνη.
Ούτε θα γίνω δασκάλα σας ούτε θα σας διδάξω πώς ασκείται ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος!

Έρχεστε κάθε φορά εδώ πέρα και βάζετε ένα σωρό θέµατα
που δεν αφορούν στο δικό µας Υπουργείο -το ξέρω επειδή συ-
νήθως εγώ απαντώ στον κοινοβουλευτικό έλεγχο- και όταν δεν
σας απαντώ από σεβασµό στους συναδέλφους και από σεβασµό
στην κοινοβουλευτική πρακτική, έχετε τη µόνιµη καραµέλα «κά-
νουµε διάχυση ευθυνών». Καµµία διάχυση ευθυνών δεν κάνουµε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπάρχει ένα από αυτά που είπα
που δεν σας αφορά;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ! 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μα, λέτε ψέµατα!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας παρακαλώ πολύ! Σας ακούω µε σεβασµό, όπως οφείλω.
Ακούστε µε και εσείς µε προσοχή, και όχι µε σεβασµό. Ακούστε
αυτά που λέω µε προσοχή.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπάρχει κάτι που δεν σας
αφορά;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Και όταν σας ενηµερώνουµε, είτε οι συνεργάτες του γραφείου
µας είτε εµείς οι ίδιοι στη Βουλή, σας ενηµερώνουµε µε βάση τα
ισχύοντα. Εάν δεν σας αρέσουν, δεν φταίµε. Δεν πειράζει.

Σας λέω, λοιπόν, για τα συγκεκριµένα που ρωτήσατε. Στο Ηρά-
κλειο στο διδακτικό έτος 2022 - 2023 στην πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση έχουν ικανοποιηθεί τριάντα οκτώ από τα σαράντα ένα ως
τώρα εγκεκριµένα αιτήµατα για πρόσληψη σχολικού νοσηλευτή.
Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, που ανήκει και η περίπτωση που
επικαλεστήκατε, έχουν καλυφθεί οι δέκα από τις δεκαπέντε λει-
τουργικές ανάγκες του κλάδου Σχολικών Νοσηλευτών πλήρους
ωραρίου, οι επτά στην πρώτη φάση προσλήψεων και οι τρεις στη
δεύτερη φάση. Για τις πέντε λειτουργικές ανάγκες που αποµέ-
νουν στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, θα ακολουθηθεί νέα κατα-
χώριση για να καλυφθούν στην επόµενη φάση προσλήψεων
αναπληρωτών. 

Φυσικά, όπως έγινε και στην περσινή σχολική χρονιά, αν χρει-
αστεί -γιατί χρειάζεται-, για την κάλυψη των αναγκών θα εξετα-
στεί και η δυνατότητα ενεργοποίησης της ειδικής πρόσκλησης
-εκδίδεται από το Υπουργείο µας- ή τις έκδοσης τοπικής πρό-
σκλησης -εκδίδεται από τις περιφερειακές διευθύνσεις εκπαίδευ-
σης-, ώστε να προσληφθούν αναπληρωτές πλήρους ή µειωµένου
ωραρίου µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
µέχρι να λήξει το διδακτικό έτος. 

Η διαδικασία, κύριε συνάδελφε, της πλήρωσης των λειτουργι-
κών κενών είναι και δυναµική και πολυπαραγοντική. Οι εγκρίσεις
για τις προσλήψεις των αναπληρωτών σχολικών νοσηλευτών εκ-
δίδονται. Αυτό ενδεχοµένως σας απάντησαν και από το γραφείο
του Υπουργείου µας και σας ενόχλησε. 

Από την αρµόδια διεύθυνση ειδικής αγωγής του Υπουργείου
καθ’ όλη τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς, τα λειτουργικά κενά
συγκεντρώνονται από τις αρµόδιες αποκεντρωµένες υπηρεσίες,
γίνεται κατανοµή τους, σύµφωνα µε τις πιστώσεις του ΕΣΠΑ κυ-
ρίως αλλά και του τακτικού προϋπολογισµού, για τη διενέργεια
των προσλήψεων. Για τις τοποθετήσεις των προσληφθέντων
προσλαµβάνονται και µετά τοποθετούνται, η κάθε διεύθυνση εκ-
παίδευσης είναι αρµόδια να ιεραρχήσει τις ανάγκες, να προσδιο-
ρίσει τον αριθµό των κενών. Αυτό αναφέρεται και στη ρυθµιστική
απόφαση για τους αναπληρωτές. 

Θα επισηµάνω εδώ ότι για την τοποθέτηση σχολικών νοσηλευ-
τών που προσλήφθηκαν στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης Ηρακλείου, ελήφθη υπ’ όψιν η γνωµοδότηση του
Περιφερειακού Υπηρεσιακού Συµβουλίου Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού της Κρήτης. Με την απόφαση αυτή ιεραρχήθηκαν
οι ανάγκες της εξειδικευµένης εκπαιδευτικής υποστήριξης σε
σχολικούς νοσηλευτές των εγκριθέντων αιτηµάτων κατά την

1058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρώτη φάση. Για τη διαδικασία αυτή η Διεύθυνση Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου ενηµέρωσε το σύλλογο γονέων και
κηδεµόνων και τους γονείς της µαθήτριας, η οποία σας απασχο-
λεί, και δικαίως, και για την οποία κάνετε και τη σχετική ερώτηση. 

Η ευαισθησία είναι δεδοµένη. Η ανταπόκριση επίσης να θεω-
ρείτε ότι είναι δεδοµένη. Υπάρχουν ειδικές εκπαιδευτικές ανάγ-
κες. Υπάρχουν σοβαρές παθήσεις. Υπάρχει και η πρόθεση του
Υπουργείου. Και εδώ θα είµαστε, κατά τη διάρκεια της κοινοβου-
λευτικής αυτής θητείας, θα απαντήσω και σε άλλες ερωτήσεις,
αν κάπου έχετε διαγνώσει ότι υπάρχει κάποια παράλειψη. Και
σας βεβαιώ ότι πριν προλάβετε καν να ρωτήσετε, θα τις καλύ-
ψουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε

στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση, να κάνω µια ανα-
κοίνωση προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξω-
τερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, Δικαιοσύνης, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών κατέθεσαν την 14-10-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Σύµ-
βασης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Γαλλικής
Δηµοκρατίας για την εξάλειψη της διπλής φορολογίας αναφο-
ρικά µε φόρους εισοδήµατος και την πρόληψη της φοροδιαφυ-
γής και της φοροαποφυγής».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Προχωρούµε στην τελευταία, όπως είπα, ερώτηση για σή-

µερα. Είναι η δεύτερη µε αριθµό 44/10-10-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την συνεχή υποβάθµιση
των δηµόσιων δοµών ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων στην
Κρήτη».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, απαράδεκτη και επικίνδυνη, ιδιαίτερα για

την ευαίσθητη οµάδα ασθενών παιδιών - εφήβων και των οικογε-
νειών τους, είναι η κατάσταση λόγω της υποστελέχωσης των δη-
µόσιων δοµών ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων στην Κρήτη,
τη στιγµή µάλιστα που η ανάγκη παιδοψυχιατρικών υπηρεσιών
έχει αυξηθεί κατακόρυφα. 

Ειδικότερα, οξυµένα είναι τα προβλήµατα στην παιδοψυχια-
τρική κλινική του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρα-
κλείου, τη µοναδική δηµόσια κλινική στη νότια Ελλάδα και µία
από τις ελάχιστες πανεπιστηµιακές παιδοψυχιατρικές κλινικές
στη χώρα. Μάλιστα, πρόσφατα, λόγω της συνεχούς υποβάθµι-
σής της, παραιτήθηκε ένας από τους τρεις ειδικευµένους παιδο-
ψυχιάτρους, διευθυντής ΕΣΥ, µε εµπειρία τριάντα χρόνια στο
ΕΣΥ και µοναδικός γιατρός που κάλυπτε τα παιδοψυχιατρικά
εξωτερικά ιατρεία, όπου απευθύνονται καθηµερινά οικογένειες
µε παιδιά όλων των ηλικιών, εισαγγελικές εντολές, πραγµατο-
γνωµοσύνες και άλλες περιπτώσεις.

Με την τελευταία παραίτηση στην παιδοψυχιατρική κλινική
έµειναν µόνο δύο παιδοψυχίατροι, οι οποίοι καλούνται να κάνουν
δεκαπέντε εφηµερίες ο καθένας και να µοιράζονται το βάρος
µιας κλινικής που εξυπηρετεί όλη την Κρήτη, τις Κυκλάδες και
τα Δωδεκάνησα, δηλαδή εξωθούνται στην υπερεργασία και την
εξουθένωση, ενώ ταυτόχρονα απειλείται και η ίδια η ύπαρξη της
παιδοψυχιατρικής κλινική. Επιπλέον, ελλείψεις υπάρχουν στο νο-
σηλευτικό προσωπικό, ενώ ανάµεσα στα µείζονα προβλήµατα
της κλινικής είναι και οι απαράδεκτοι και ανεπαρκείς χώροι.

Για τους ίδιους λόγους υποβάθµισης και υποστελέχωσης πα-
ραιτήθηκε και η διευθύντρια του Κοινοτικού Κέντρου Ψυχικής
Υγείας Παιδιών και Εφήβων του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου Ηρα-
κλείου, που κινδυνεύει να αναστείλει τη λειτουργία του, αφού
πλέον λειτουργεί µόνο µε µία παιδοψυχίατρο, η οποία είναι ιδιώ-
της µε σύµβαση µε ηµεροµηνία λήξης, µε αποτέλεσµα να αδυ-
νατούν να εξυπηρετηθούν δεκάδες οικογένειες και αναγκάζονται
να απευθυνθούν σε ιδιώτες. 

Ταυτόχρονα, εξαιρετικά υποβαθµισµένες είναι και οι αντίστοι-

χες υπηρεσίες υγείας στα Νοσοκοµεία Χανίων, Ρεθύµνου και Λα-
σιθίου, ενώ είναι ουσιαστικά ανύπαρκτη οποιαδήποτε αντίστοιχη
δοµή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας για παιδιά και εφήβους.
Τεράστια ευθύνη, κατά την άποψή µας, φέρει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση µε την κοροϊδία των συµβάσεων και την εντατικοποίηση σε
έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι η ψυχική υγεία. Σοβαρές
ευθύνες βέβαια έχει και η προηγούµενη κυβέρνηση για τα προ-
βλήµατα στη λειτουργία των δοµών αυτών, όπως και για την παι-
δοψυχιατρική κλινική του ΠΑΓΝΗ που ιδρύθηκε µε
προδιαγεγραµµένη ηµεροµηνία λήξης, µε προσωπικό ορισµένου
χρόνου, επιχορηγούµενη από το ΕΣΠΑ.

Σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να πάρει
η Κυβέρνηση ώστε να προκηρυχθεί άµεσα το σύνολο των οργα-
νικών θέσεων των γιατρών που παραµένουν κενές στην Παιδο-
ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ και να στελεχωθεί µε µόνιµο και
αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικό όλων των ειδικοτήτων,
καθώς και να λυθεί άµεσα το χωροταξικό πρόβληµα της κλινικής;
Πρέπει να στελεχωθεί άµεσα το κέντρο ψυχικής υγείας µε όλο
το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό για να καλύπτει τις ανάγκες της
πρωτοβάθµιας φροντίδας ψυχικής υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε συνάδελφε, αποτελεί κοινό τόπο ότι τα παιδιά και οι έφη-
βοι συνιστούν µια ευαίσθητη κοινωνική οµάδα, και βεβαίως είναι
µια ειδική κατηγορία ληπτών υπηρεσιών ψυχικής υγείας. Γνωρί-
ζουµε επίσης όλοι ότι η παιδική και εφηβική ηλικία είναι ένα κα-
θοριστικό στάδιο της ζωής των ανθρώπων και εκεί τίθενται όλες
οι βάσεις για την ανάπτυξη της προσωπικότητάς τους. Είναι
όµως µια προτεραιότητα γι’ αυτή την Κυβέρνηση, ιδρύοντας το
χαρτοφυλάκιο της ψυχικής υγείας και των εξαρτήσεων ο Πρω-
θυπουργός, να ενισχύσει τις υπηρεσίες που αφορούν σε παιδιά
και εφήβους σε όλη τη χώρα. 

Ειδικά για την κλινική στην οποία εσείς αναφέρεστε, γνωρίζετε
νοµίζω και εσείς ότι η κλινική διαθέτει τις τέσσερις οργανικές θέ-
σεις παιδοψυχίατρων, και σήµερα αυτή τη στιγµή που µιλάµε
υπηρετούν τρεις. Ο κ. Μποτζάκης, στον οποίο αναφέρεστε, ο
παιδοψυχίατρος, δεν έχει ακόµα παραιτηθεί. Όµως, είναι αλή-
θεια ότι ένας ακόµα παιδοψυχίατρος διορίστηκε επί δικής µας
Κυβέρνησης. Άρα ενισχύσαµε την κλινική.

Σ' ό,τι αφορά το κοµµάτι της προκήρυξης, επίσης πρέπει να
γνωρίζετε ότι τον Φεβρουάριο του 2021 είχαµε προκηρύξει τη
θέση παιδοψυχίατρου, η οποία όµως κατέστη άγονη. Γενικότερα
από το 2020 έχουµε προκηρύξει για το ΠΑΓΝΗ και εν γένει συ-
νολικά για ψυχιάτρους και παιδοψυχίατρους εφτά θέσεις. Και
στο σύνολο της Κρήτης έχουµε προκηρύξει δεκαεννέα θέσεις
για τις επίµαχες ειδικότητες. 

Ωστόσο -γνωρίζετε και εσείς- ότι κάποιες από αυτές τις προ-
κηρύξεις έχουν καταστεί άγονες και αυτό είναι το πάγιο πρό-
βληµα της απροθυµίας ως προς τις συγκεκριµένες ειδικότητες
να έρθουν σε συγκεκριµένες νησιωτικές περιοχές. 

Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι πλήρης υπερβολή η ανα-
φορά σας για υποστελέχωση αυτής της κλινικής, αφού στην Κλι-
νική του ΠΑΓΝΗ σήµερα λειτουργούν και εργάζονται πάνω από
είκοσι άτοµα προσωπικό. Συγκεκριµένα, πέραν των τριών παιδο-
ψυχιάτρων, υπάρχουν ένας ψυχίατρος, ο οποίος είναι µέλος
ΔΕΠ, και επιπλέον ένας ψυχίατρος, ο οποίος καλύπτει τις εφη-
µερίες και εκτελεί το αγροτικό του. Παράλληλα, υπάρχουν και
τρεις ψυχολόγοι και δώδεκα νοσηλευτές. 

Σήµερα γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια για την κάλυψη των
κενών θέσεων. Τον Αύγουστο µάλιστα, προκηρύξαµε εκατόν έξι
θέσεις µόνιµου νοσηλευτικού προσωπικού και περιµένουµε τώρα
-και νοµίζω ότι το επόµενο διάστηµα θα εγκριθούν άµεσα- δύο
θέσεις επικουρικών παιδοψυχιάτρων και φυσικά θα επαναπρο-
κηρύξουµε τη θέση του παιδοψυχιάτρου που έχει καταστεί
άγονη. 

Όµως, πέραν των όσων αναφέρετε, επίσης, είναι ανακριβή τα
στοιχεία που µνηµονεύετε στη δική σας ερώτηση και συγκεκρι-
µένα: Η χρηµατοδότηση για την κλινική έχει αυξηθεί. Το 2019
είχε προϋπολογισµό 450.000 ευρώ, το 2021 έφτασε συνολικά
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στις 610.000 ευρώ και για το 2022 και µέχρι σήµερα -δηλαδή, µε
στοιχεία αρχών του Σεπτεµβρίου- έχει χρηµατοδοτηθεί µε
480.000 ευρώ. Άρα υπάρχει πλήρης αύξηση της χρηµατοδότη-
σης. 

Δεύτερον, δεν αποτελεί βεβαίως τη µοναδική Ψυχιατρική Κλι-
νική που ασχολείται µε παιδιά και εξυπηρετεί την Κρήτη, τις Κυ-
κλάδες και τα Δωδεκάνησα. Η πραγµατικότητα είναι ότι στη νότια
Ελλάδα υπάρχουν ακόµα πολλές δοµές, τις οποίες έχουµε ενι-
σχύσει. Ενδεικτικά να πω ότι έχουµε ενισχύσει και την Πάτρα, το
Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο της Τρίπολης, αλλά βεβαίως
και τη Ρόδο. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω, σύµφωνα µε τα στοιχεία του νοσο-
κοµείου, µόλις το 2% των περιστατικών είναι εκτός Κρήτης. Όλα
τα υπόλοιπα περιστατικά που εξυπηρετούνται είναι και αφορούν
την Περιφερειακή Ενότητα του Ηρακλείου. 

Βεβαίως να πω ότι σε σχέση µε τη συγκεκριµένη κλινική, πρό-
σφατα και συγκεκριµένα τον Σεπτέµβριο, εγκρίθηκε η οριστική
µελέτη για την προσθήκη κατ’ επέκταση µιας διώροφης οικοδο-
µής τετρακοσίων τετραγωνικών, για να µπορέσουµε να δηµιουρ-
γήσουµε την κλινική οξέων για τα παιδιά και τους εφήβους και
για να εξυπηρετηθούν καλύτερα, µόλις παραδοθεί στο κοινό
µετά από τη διαγωνιστική διαδικασία. 

Τώρα, σε σχέση µε το Κο.Κε.Ψ.Υ.Π.Ε. του «Βενιζέλειου», πράγ-
µατι µέχρι τον Σεπτέµβριο υπηρετούσαν καλύπτοντας τις τρεις
από τις τέσσερις οργανικές θέσεις µια διευθύντρια παιδοψυχία-
τρος, µια επιµελήτρια παιδοψυχίατρος και µια επικουρική επιµε-
λήτρια. Πράγµατι, παραιτήθηκε η παιδοψυχίατρος και τότε
δηµιουργήθηκε το κενό. Έγιναν άµεσα ενέργειες για την αντιµε-
τώπιση αυτού του κενού και µάλιστα εκεί σήµερα µεταβαίνουν
δύο παιδοψυχίατροι ανά δεκαπενθήµερο από το ΠΑΓΝΗ για τη
διεκπεραίωση των θεραπειών. 

Αυτό φυσικά δεν συνιστά κάλυψη της θέσης, αφού µόλις τώρα
έχει παραιτηθεί. Όµως, επειδή στο ενεργό προσωπικό περιλαµ-
βάνονται και τρεις ψυχολόγοι και δύο κοινωνικοί λειτουργοί και,
γνωρίζοντας ότι αυτό αποτελεί προσωρινή λύση, πρόκειται
άµεσα να καλύψουµε την κενή θέση και να κάνουµε προκήρυξη
νέας θέσης. 

Να πω, τέλος, ότι και για το Κο.Κε.Ψ.Υ.Π.Ε. έχει αυξηθεί η κρα-
τική χρηµατοδότηση. Το 2019 η προηγούµενη κυβέρνηση είχε
προβλέψει 370.000 ευρώ, το 2021 είχε φτάσει 420.000 ευρώ, ενώ
το πρώτο τρίµηνο του 2022 έχουν εκταµιευθεί 387.000 ευρώ. 

Βεβαίως, ευελπιστούµε ότι δεν θα κηρυχθούν άγονες και πάλι
οι νέες προκηρύξεις οι οποίες θα εκδοθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Κύριε Συντυχάκη, περιµένετε µισό λεπτό να κάνω µια ανακοί-
νωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Παλαµά Καρ-
δίτσας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε «καλή πρόοδο».
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και για να µην έχετε απορία, αυτή τη στιγµή γίνεται -και ολο-
κληρώνεται- µια διαδικασία που ονοµάζεται κοινοβουλευτικός
έλεγχος. Τι σηµαίνει αυτό; Ένας Βουλευτής ερωτά και ο αντί-
στοιχος Υπουργός -εν προκειµένω, Υπουργός είναι η κ. Ράπτη-
απαντά.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Έγινε προσπάθεια µιας καθησυχαστικής αφήγησης από την

πλευρά της κυρίας Υπουργού ότι όλα λύνονται, για να µην πω
ότι όλα λύθηκαν. Γιατί αν κάποιος σας ακούσει, αυτό το συµπέ-
ρασµα βγάζει, ότι όλα είναι λυµένα. 

Θα σας έλεγα το εξής, ότι λύση δεν µπορεί να είναι τα µπαλώ-
µατα. Μπορεί η προτεραιότητα για την Κυβέρνηση να είναι αυτό

ακριβώς, δηλαδή να είναι οι  προσωρινές λύσεις, να είναι τα µπα-
λώµατα, µόνο και µόνο γιατί πρέπει µε αυτό τον τρόπο να καλυ-
φθούν τα τεράστια κενά που έχει η κλινική στην ψυχική υγεία,
αλλά και τον κίνδυνο να κλείσει, γιατί εδώ µιλάµε για τέτοιο κίν-
δυνο. 

Ξέρετε, από τον Ιούνιο η διοίκηση του νοσοκοµείου έχει δε-
σµευτεί για την προκήρυξη των δυο επικουρικών θέσεων γιατρών
-από τον Ιούνιο, έχουν περάσει τέσσερις µήνες. Δεν µιλάµε για
τους µόνιµους, που αυτό πραγµατικά θα έλυνε το πρόβληµα. Μι-
λάµε για δύο επικουρικούς γιατρούς και ακόµα δεν έχει γίνει η
προκήρυξη. Γιατί; Αυτά, όµως, είναι το αποτέλεσµα µιας συνε-
χούς υποβάθµισης µιας τόσο κρίσιµης κλινικής και η οποία κα-
ταλήγει σε εµπαιγµό σε τελική ανάλυση από την πλευρά της
Κυβέρνησης που µιλάει περί ενίσχυσης της ψυχικής υγείας στην
Κρήτη. 

Η πραγµατικότητα, βέβαια, είναι εντελώς διαφορετική. Δεν
ξέρω αν έχετε πάει στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο, µπορεί και
να έχετε πάει. Δεν αρκεί, όµως, να έχεις πάει, εξαρτάται από ποια
σκοπιά θα δεις το πρόβληµα, για να το αντιµετωπίσεις. Διότι αυτά
τα οποία λέµε, δεν τα σκαρφιζόµαστε από την γκλάβα µας. Προ-
φανώς, έχουµε συζητήσει µε τα σωµατεία, µε τους εργαζόµε-
νους, µε τους γιατρούς, µε τους νοσηλευτές, έχουµε
περιοδεύσει στους χώρους και γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τι
ακριβώς συµβαίνει. 

Παρά, λοιπόν, τις συνεχείς δεσµεύσεις από πλευράς του
Υπουργείου, των διοικήσεων και των ΥΠΕ, δεν έχει δοθεί καµµία
λύση, για παράδειγµα, για το πρόβληµα της υπερεφηµέρευσης
των γιατρών που είναι µια ένδειξη για τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν. 

Μιλάµε για το κλείσιµο της Παιδοψυχιατρικής -υποθέτω το ξέ-
ρετε ότι έκλεισε η Παιδοψυχιατρική- στις 16 Ιουνίου µε αίτηµα
τη λύση του εφηµεριακού προβλήµατος, αλλά και για τα άλλα
µείζονα προβλήµατα της κλινικής, όπως είναι: οι απαράδεκτοι και
ανεπαρκείς χώροι -δεν τα λέµε εµείς, οι εργαζόµενοι τα λένε ότι
υπάρχουν απαράδεκτοι και ανεπαρκείς χώροι-, η στελέχωση της
κλινικής µε συµβασιούχους, η γενικότερη υποστελέχωση σε επί-
πεδο νοσοκοµείου, αλλά και πρωτοβάθµιων παιδοψυχιατρικών
υπηρεσιών που οδηγεί εκατοντάδες οικογένειες να στρέφονται
προς τον ιδιωτικό τοµέα. 

Αντίθετα από αυτά τα οποία λέτε, µετά από τέσσερις µήνες η
κλινική µετράει ακόµη λιγότερο προσωπικό και το πρόβληµα γι-
γαντώνεται µε ταχύτατους ρυθµούς. Η κατάσταση αυτή, βέβαια,
δεν είναι τωρινή. Είναι αποτέλεσµα µιας χρόνιας υποβάθµισης -
θα το επαναλαµβάνουµε- υποχρηµατοδότησης και υποστελέχω-
σης του δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Το Σωµατείο Εργαζοµένων του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου Ηρακλείου από την ίδρυση της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής
είχε προειδοποιήσει για τις τεράστιες συνέπειες που θα έχει στη
λειτουργία µιας τέτοιας κρίσιµης κλινικής η χρηµατοδότηση από
το πρόγραµµα ΕΣΠΑ και έδωσε αγώνα µε τους εργαζόµενους,
ώστε να παραµείνουν στη δουλειά τους και να µπορέσει η κλινική
να µείνει ανοιχτή στην Κρήτη. 

Τεράστια ευθύνη φέρουν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις
και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που ίδρυσε µία κλινική µε ηµερο-
µηνία λήξης και που η τωρινή συνέχισε την κοροϊδία των συµβά-
σεων, της υπερεφηµέρευσης και της εντατικοποίησης σε αυτό
τον ευαίσθητο τοµέα της ψυχικής υγείας. 

Οι όποιες, λοιπόν, δηµόσιες δοµές ψυχικής υγείας παιδιών
έχουν αποµείνει, παραµένουν ανοιχτές χάρη στις υπεράνθρωπες
προσπάθειες του προσωπικού. Είναι ευθύνη του κράτους να κρα-
τηθούν αυτές οι δοµές ανοιχτές. 

Και σε ό,τι έχει να κάνει µε εµάς, δεν θα επιτρέψουµε να αντι-
µετωπίζεται το θέµα της ψυχικής υγείας και συνολικά της υγείας
ως κόστος. Δεν θα επιτρέψουµε να παιχτούν παιχνίδια µε την
υγεία του λαού. Από αυτή την άποψη, δώστε λύσεις: Να προκη-
ρυχτούν άµεσα το σύνολο των οργανικών θέσεων των γιατρών
που παραµένουν κενές. Να στελεχωθεί η Παιδοψυχιατρική µε µό-
νιµο και αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικό όλων των ειδι-
κοτήτων που να είναι επαρκές σε αριθµό και ικανό να
ανταπεξέλθει στις αυξανόµενες παιδοψυχιατρικές ανάγκες. Να
λυθεί το χωροταξικό πρόβληµα της κλινικής. Επιστροφή των
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χώρων της παιδοψυχιατρικής, ώστε τα παιδιά να νοσηλεύονται
µε ασφάλεια. Και να ενισχυθεί βέβαια, και η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας µε µόνιµες προσλήψεις σε κέντρα ψυχικής υγείας,
στο κοινοτικό κέντρο ψυχικής υγείας παιδιών και στα κέντρα διά-
γνωσης, αξιολόγησης, συµβουλευτικής υποστήριξης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Θέλω να καλωσορίσω και

εγώ τα παιδιά από τον Παλαµά Καρδίτσας και τους δασκάλους
τους και θα πω ότι είναι µεγάλη η χαρά µας που είστε εδώ και
παρακολουθείτε αυτή τη διαδικασία. 

Κύριε Συντυχάκη, απαντώντας σας θα παραπέµψω  προηγου-
µένως στα όσα είπα εν τάχει, δηλαδή στο ότι µία οργανική θέση
είναι κενή. Αυτή την οργανική θέση την προκηρύξαµε στο
ΠΑΓΝΗ και κατέστη άγονος ο διαγωνισµός, διότι δεν βρέθηκε
κάποιος παιδοψυχίατρος να θέλει να έρθει να υπηρετήσει εκεί.
Την επαναπροκηρύσσουµε. Όσον αφορά δε στους επικουρικούς
γιατρούς στους οποίους αναφερθήκατε, το νοσοκοµείο την έχει
ήδη υποβάλλει την αίτηση και άµεσα πρόκειται να εγκριθεί η προ-
κήρυξη για τους δύο επικουρικούς. 

Επειδή έχω επισκεφθεί πολλές φορές και το Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο του Ηρακλείου και βεβαίως όλα τα νοσοκοµεία της
Κρήτης, έχω να πω ότι, σε αντίθεση µε όσα είπατε εδώ στο Σώµα,
η πραγµατικότητα είναι ότι οι χώροι της πανεπιστηµιακής κλινι-
κής του Ηρακλείου είναι χώροι αξιοπρεπέστατοι, είναι χώροι
στους οποίους γίνεται εξαιρετική δουλειά από το προσωπικό,
τόσο από τους παιδοψυχιάτρους όσο και τους εργαζόµενους.
Και βεβαίως, ενισχύεται, όπως είπα προηγουµένως, η κλινική
αυτή µε νέα πτέρυγα τετρακοσίων τετραγωνικών, την οποία θα
δηµοπρατήσουµε άµεσα ως κλινική οξέων περιστατικών. 

Κύριε Συντυχάκη, είναι αλήθεια ότι τα παιδιά και οι έφηβοί µας
πιέστηκαν ιδιαίτερα κατά την πανδηµία και έχουν περισσότερη
ανάγκη από τέτοιες υπηρεσίες. Σήµερα, στο Υπουργείο γίνεται
µια ιδιαίτερα µεγάλη προσπάθεια και µε πόρους από το Ταµείο
Ανάκαµψης να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε και νέες δοµές
στο Ηράκλειο της Κρήτης, από το οποίο και εσείς κατάγεστε. Και
βεβαίως, όχι µόνο σε όλη την Κρήτη, αλλά και σε ολόκληρη την
Ελλάδα. 

Ειδικά για την Κρήτη, θα αναφέρω ότι πρόκειται να δηµιουργη-
θούν στο Ηράκλειο της Κρήτης συγκεκριµένες νέες δοµές. Μιλών-
τας για τις δοµές, από τις εκατόν τέσσερις συνολικά νέες δοµές
ψυχικής υγείας που θα δηµιουργήσουµε σε όλη τη χώρα, που κά-
ποιες από αυτές αφορούν τα παιδιά και τους εφήβους, στο Ηρά-
κλειο της Κρήτης πρόκειται να δηµιουργήσουµε το πρώτο κέντρο
για την πρώιµη έως έγκαιρη παρέµβαση στην ψύχωση, γιατί τρει-
σήµισι χιλιάδες παιδιά τον χρόνο διαγιγνώσκονται µε ψυχωσικά
προβλήµατα. Και εκεί άµεσα έχει ήδη δηµοπρατηθεί και πρόκειται
να λειτουργήσει µέσα στο 2022 αυτό το κέντρο. 

Επίσης, µέσα στο Ηράκλειο της Κρήτης πρόκειται να δηµιουρ-
γηθεί ένα οικοτροφείο για τα παιδιά αυτά και ένα κέντρο ηµέρας,
αλλά και µια κινητή µονάδα για άτοµα µε άνοια. Το λέω αυτό,
γιατί τα ζητήµατα που αφορούν την άνοια εντάσσονται και αυτά
µέσα στα ζητήµατα της ψυχικής υγείας. 

Είναι σαφέστατο ότι υπάρχει βούληση για νέα κίνητρα στις
προκηρύξεις, γιατί ξέρετε ότι στις νησιωτικές περιοχές, όπως
είναι η Κρήτη, επειδή είναι πολύ ακριβά τα ενοίκια, αλλά βεβαίως
είναι και πολύ ακριβή η ζωή εκεί, κάποιος δεν επιλέγει να έρθει
να µείνει στην Κρήτη γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο. Θα υπάρξουν
λοιπόν κίνητρα, όπως έχει πει και ο Υπουργός, για µεγαλύτερη
κάλυψη σε γιατρούς. Και τέτοια κίνητρα είναι να προκηρύσσον-
ται οι θέσεις -και πράγµατι έτσι θα γίνει- σε υψηλότερο βαθµό,
είτε σε βαθµό επιµελητή Α’ ή διευθυντή, προκειµένου να είναι ελ-

κυστική η προκήρυξη για να µπορέσει να έρθει ένας τέτοιος για-
τρός να υπηρετήσει. 

Εξετάζεται και το ζήτηµα της µερικής απασχόλησης για όπου
υπάρχουν ακόµα άγονες προκηρύξεις, που είναι κι αυτό µια
λύση, γιατί σήµερα µαθαίνω ότι στο Ηράκλειο της Κρήτης ιδιώ-
τες ψυχίατροι και παιδοψυχίατροι δίνουν ραντεβού σε τρεις έως
τέσσερις µήνες από την ηµέρα που κάποιος θα ζητήσει ένα συγ-
κεκριµένο ραντεβού. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για λίγο. 
Σε ό,τι αφορά τις άλλες δοµές ψυχικής υγείας -γιατί αναφέ-

ρατε ότι δεν υπάρχουν δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας στην
Κρήτη- πέραν του «Βενιζέλειου», λειτουργεί στα Χανιά το Κέντρο
Ψυχικής Υγείας του Νοµού Χανίων. Το ίδιο και στο Ρέθυµνο το
Κέντρο Ψυχικής Υγείας. Επίσης, στο Ηράκλειο λειτουργεί το Κέν-
τρο Ψυχικής Υγιεινής και Έρευνας, το οποίο βοηθά παιδιά και
εφήβους. 

Στον ψυχιατρικό τοµέα των Χανίων υπηρετούν σήµερα εξήντα
εννέα εργαζόµενοι, πέντε ψυχίατροι, δύο παιδοψυχίατροι, δύο
ψυχίατροι και βεβαίως πενήντα τέσσερις νοσηλευτές. Έχουν
γίνει προκηρύξεις στον τοµέα των Χανίων δύο θέσεων ψυχιά-
τρων, µε τη µεγάλη προκήρυξη που έγινε αυτή τη στιγµή στον
«αέρα», και έχουν ήδη προσληφθεί δύο επικουρικοί ψυχίατροι. 

Πέραν αυτών, πρόσφατα ολοκληρώθηκε η διεθνής διαγωνι-
στική διαδικασία -γιατί αν δεν υπάρχει και στα Χανιά, φυσικά όλοι
θα έρχονται στην Ψυχιατρική Κλινική του Ηρακλείου- για τη σύγ-
χρονη ψυχιατρική κλινική στον Νοµό Χανίων ύψους 3 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Τέλος, και στο Ρέθυµνο λειτουργούν και υπηρετούν τρεις ψυ-
χίατροι, ένας παιδοψυχίατρος, πέντε ψυχολόγοι και δεκατέσσε-
ρις νοσηλευτές. Και µάλιστα, τώρα τον Αύγουστο προκηρύξαµε
θέσεις γιατρών και νοσηλευτών. Και συγκεκριµένα, µια θέση ψυ-
χιάτρου και σαράντα τρεις θέσεις νοσηλευτών και βοηθών νοση-
λευτών. 

Κλείνοντας, θα πω ότι η ενίσχυση των υπηρεσιών ψυχικής
υγείας δεν είναι ένα κενό γράµµα, είναι µια πραγµατικότητα. Το
Ταµείο Ανάκαµψης, που είναι το χρηµατοδοτικό εργαλείο που η
Ευρωπαϊκή Ένωση διαθέτει σήµερα µετά την πανδηµία του κο-
ρωνοϊού για να δηµιουργήσουµε νέες δοµές και υπηρεσίες,
έδωσε στον τοµέα ψυχικής υγείας και απεξάρτησης του Υπουρ-
γείου Υγείας τη δυνατότητα να δηµιουργήσουµε σε όλη τη χώρα
µε 56 εκατοµµύρια ευρώ εκατόν τέσσερις νέες δοµές, σε συνερ-
γασία και µε τον ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος σε συνεργασία χρόνια
τώρα δουλεύει για την απο-ασυλοποίηση και την παροχή υπηρε-
σιών ψυχικής υγείας σε ενήλικες, σε παιδιά και εφήβους και στην
τρίτη ηλικία. 

Γνώµονάς µας είναι ότι µέσα στο 2022 θα εγκαινιάσουµε και
τις εξήντα έξι καινούργιες δοµές που δηµιουργήσαµε. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι οι υπόλοιποι δια-
γωνισµοί µέχρι τις εκατόν τέσσερις θα πραγµατοποιηθούν µέσα
στο 2023 και βεβαίως µέσα στο 2023 θα εγκαινιάσουµε και τις
υπόλοιπες δοµές µέχρι τις εκατόν τέσσερις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.17’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 17
Οκτωβρίου 2022 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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